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Mi med 
seboj 

Pretekli torek smo na malih 
ekranih gledali uspelo televi-
zijsko oddajo „Mi med se-
boj". Prebivalci iz krajevne 
skupnosti Konovo so govori-
li o svojem delu n načrtih. 
Zbora občanov i? Konovega. 
ki so ga posneli v avli velenj 
ske osnovne šole Miha Pintar 
Toledo, se je kot gost udele-
žil tudi Franc Šetinc,' sekre-
tar izvršnega komiteja pred-
sedstva CK ZK Slovenije. 
Poleg 300 Konovčanov je na 
oddajo prišlo še 50 občanov 
iz krajevne skupnosti Ravne 
na Koroškem. 

V GABERKAH USPEŠNO URESNIČUJEJO GESLO 

DANES ZA BOLJŠI JUTRI 
Med tistimi, ki so preteklo nedeljo jezno pogledovali v oblačno 

nebo, so bili prav gotovo tudi prebivalci Gaberk in Družmiija. Ta 
dan so izbrali za vlivanje plate na novem domu družbenih organi-
zacij, v katerem bo tudi trgovina. 
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No, povedati je treba, da so 
krajani sklenili, da bodo vlili 
plato, četudi bi letele prekljg z 
neba, kot je dejal eden izmed 
njih. Za „obrambo" proti dežju 
so si na gradbišče prinesli tudi 
dežne plašče, ki pa jih na srečo 
niso potrebovali. Prekelj ni bilo, 
slabega rosenja pa se seveda 
niso ustrašili. Delali so z veliko 

> „Kakor sem slišal, tako 
sem povedal", so dejali stari 
Latinci. Priznajmo si, da je 
to reklo še vse preveč živo 
tudi danes, ko kritično ob-
ravnavamo uspehe našega 
skupnega dela. Za našo 
družbo velja, daje močno in 
premočno kritična, da želi-
mo nemalokrat v eni sapi 
jurišati na zvezde." 

Vsaki kritična misel, kije 
dosledna svojemu namenu — 
ta pa se izraža v tem, da želi 
spremeniti slabosti — je za-
željena in potrebna. Toda 
Trse prevečkrat se v običaj-
nem delovnem dnevu in na 
vseh ravneh srečujemo s 
kavarniško kritiko, ki se 
izživlja v podmiznih brca-
njih, natolcevanju, senza-
cionalističnih vesteh itd. 

K o m e n t a r t e d n a 
Prepričani smo lahko, da 
takšen kritičen „nebodiga-
treba" nima ničesar skupne-
ga s pošteno - marksistično 
členitvijo življenja in dela. Iz 
te ugotovitve sledi preprost 
nauk: Zveza komunistov se 
bo v vsakem okolju bojevala 
za tako razporeditev politič-
nih sil, ki bo v prid samo-
upravne socialistične smeri 
in prakse. Sprejemala bo 
vsako • tovariško kritiko, 
hkrati pa se odreka vsem 
anonimnim kritikarstvom, 
pa tudi vsem tistim, ki 
„goje" kritiko namesto 
športa. Teh pa je med nami 

»Nebodigatreba« 
• navidezno pristajajo na nove 
; samoupravne vrednote, v 
' bistvu pa jih niso nikoli ra-
zumeli, ali pa so celo proti 
njim. Predstavljajo nepresta-

i prisotno nevarnost za 
tialistično samoupravlja-

' nje, kajti s svojo nekonstruk-
tivni kritiko grade temelj na 
katerem se kaj lahko usidra-

birokratsko-dogmatske 

še precej. Glasno sicer izjav-
ljajo, da so „za", a le iz pri; 
merne razdalje. 

Na to.je nedavno opozoril 
v Titovem Užicu tudi Stane 
Dolanc, ki je odločno po-
udaril, da v Zvezi komuni-
stov ne potrebujemo hinav-
cev, ki iz različnih, največ-
krat pa osebnih razlogov, le 
sile, neostalinizem itd. 

Močnejši boj proti teni silam 
bo olajšal tudi obračun z 
drugimi, Jiberalističnimi in 
tehnokratskimi silami. Za to 
se je odločno zavzel tudi 
izvršni komite predsedstva 
CK ZKS, ko je pred dnevi 
razpravljal o sedanjem druž-
benopolitičnem položaju v 
naši republiki. Bolj pozorni 
moramo postati proti grupi-
cam, ki ironizirajo politiko 
Zveze komunistov in deluje-
jo zakulisno. 

Tudi iz te ugotovitve je 
nauk preprost: naše samo-
upravno hotenje se ne more 
neprestano ukvarjati s skupi-
nicami in posamezniki, ki 
nasprotujejo interesom de-
lavskega razreda. Zadnji čas 
je, da se enkrat za vselej po-
žvižgamo nad tako ali druga-
če plačane kritikastre, ki 
vtikajo palice . med kolesa 
našega samoupravnega voza. 
To seveda ne pomeni, da 
kritično oko ne bo več uper-
jeno v njihovo delovanje, to 
le pomeni, da bomo poslej 
še bolj odločno vztrajali na 
razčiščevanju pogledov - na 
podlagi, ki smo jo zapisali v 
dokumentih ZK in ustavi. 

MILAN MEDEN 

zagnanostjo in ob štirinajsti uri 
je bila plata, za katero so pora-
bili več kot 90 kubičnih metrov 
betona, narejena. V nedeljo so 
tudi sklenili, da mora dom že v 
začetku prihodnjega meseca 
dobiti še streho. 

Sicer pa gradnja nadomestne-
ga objekta v Gaberkah poteka 
po načrtih. Zato so krajani, ki 
so skupaj z nedeljo napravili pri 
svojem domu že okrog 3000 
udarniških ur, trdno prepričani, 
da ga bodo ob njihovem krajev-
nem prazniku - 14. juliju, slo-
vesno otvorili. S tem bo uresni-
čena ena izmed njihovih najvaž-
nejših nalog plana krajevne 
skupnosti do leta 1980, ki je 
seveda sestavni del občinskega 
plana. 

Pa še to: Med nedeljskim 
udarniškim delom so Gaberčani 
opravili tudi kandidacijsko kon-
ferenco za volitve v samouprav-
ne interesne skupnosti. Konfe-
renco so imeli kar med malico. 

Krajevne skupnosti občine Velenje na podlagi 12. in 27. čl. 
Zakona o oblikovanju in volitvah delegacih ter delegiranju 
delegatov skupščin samoupravnih interesnih skupnosti, ki 
enakopravno sodelujejo s pristojnimi zbori skupščin družbe-
nopolitičnih skupnosti ter na podlagi Statutov krajevnih 
skupnosti 

Razpisujejo 
volitve splošne delegacije krajevne skupnosti za skupščine 
samoOpravnih interesnih skupnosti 

KI BODO V NEDELJO, 8. DECEMBRA 1974. 

V sporazumu s pristojnimi volilnimi komisijami se prične 
glasovanje na voliščih ob 7. in konča ob 16. uri. 

PREDSEDNIKI 
SVETOV KRAJEVNIH SKUPNOSTI 

OBČINE VELENJE 

83 krajanov Gabeik in Družmiija je v nedeljo vlivalo plato, pri čemer jim je 
mladincev iz Zibike, s katerimi so mladi Gaberčani pobrateni. 

tudi nekaj 

CE SI OPREMLJATE _ M . _._._ STANOVANJE 
PRIPOROČAMO PESTRE ZALOGE POHIŠTVA 
v BLAGOVNICI 

SODOBNA OPREMA ! 



JASER ARAFAT PRED GENERALNO SKUPŠČINO OZN 
- Vodja palestinske osvobodilne revolucije Jaser Arafat je 
začel razpravo o vprašanju Palestine pred prepolno dvorano 
generalne skupščine OZN. Njegov prihod je bil viharno poz-
dravljen s strani delegatov in opazovalcev. V svojem govoru 
je pozval OZN, da pomaga palestinskemu narodu, da se vrne 
v svojo domovino iz prisilnega izgnanstva, kamor je bil iz-
gnan s silo orožja, tiranije in tlačenja. 
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NAJVEČJA BLAGOVNA HIŠA NA HRVAŠKEM - Na 
Reki so odprti največjo blagovno hišo v tem mestu, pa tudi v 
Hrvaški „RI". Okrog 500 prodajalk bo vsak dan postreglo 
nekaj deset tisoč kupcev, ki bodo lahko izbirali med 50.000 
vrstami različnega blaga, vrednim 10 milijonov novih dinar-
jev. Blagovno hišo so gradili tri leta. 

PROIZVODNJA HRANE - EKONOMSKI PROBLEM 
SVETA — Ocena udeležencev svetovne konference o prehra-
ni, ki je bila te dni v Rimu je, da je stanje glede prehrane v 
svetu že zdaj dramatično in da bo v prihodnje treba reševati 
še mnogo problemov. Okrog 700 milijonov ljudi na svetu živi 
na robu lakote, milijardo in 300 milijonov pa v pogojih pod-
hranjenosti . . . 

ZADNJE DNI POSVETU... 
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• MRAČNE GROŽNJE 
NA BLIŽNJEM 
VZHODU 

Na področju, ki kakor da 
ne more najti svojega miru, 
na Bližnjem vzhodu, znova 
grozijo mračni oblaki more-
bitnega vojnega spopada. Za 
obe strani črte prekinitve 
ognja poročajo o vojaških 
premikih, izjave voditeljev 
ene in druge strani pa priča-
jo o rastoči zaskrbljenosti. 

Težko je reči kako in za-
kaj, toda dejstvo je, da veli-
ka večina opazovalcev gleda 

J na bližnjevzhodno sceno z 
izrazito zaskrbljenostjo. 

V Združenih narodih so 
medtem minuli teden opra-
vili nekaj izjemno pomemb-
nega za palestinsko stvar: na 
govorniški oder generalne 
skupščine se je povzpel Jaser 
Arafat, vodja Palestinske 
osvobodilne organizacije in v 
poldrugo uro trajajočem 
govoru pojasnil vzroke in 
posledice . sedanjega stanja 
bližnjevzhodne krize. 

„Prihajam z oljčno vejico 
v eni in puško borca za svo-

bodo v drugi roki. Ne dovo-
lite, da mi pade oljčna vejica 
iz rok," je dejal Arafat v go-
voru, ki je vzbudil veliko 
pozornost. 

Čeprav se ni podrobneje 
izjasnil o bodočnosti na 
Bližnjem vzhodu, je deloval 
zelo zrelo in državniško. 
Dejal je, da ponuja možnost 
mirnega živjjenja tako Arab-
cem, kot Zidom in kristja-
nom — pri čemer ni bilo_ 
jasno, kaj meni s tem. Ali 
dovoljuje obstoj Izraela kot 
države ali ne? 

Kakorkoli že, dejstvo je, 
da je svetovna javnOst (vsaj 
njen večji del) sprejela Jaser-
ja Arafata kot vodjo vseh 
Palestincev in da je v načelu 
sprejela tudi potrebo, da se 
Palestincem kot narodu, ki 
že desetletja dolgo trpi krivi-
co, prizna pravica do samo-
odločbe in domovine. 

Izrael se je takoj potrudil, 
da označi nastop palestinske 
delegacije v. razpravi o Pale-
stini v Združenih narodih 
kot nastop morilcev in tero-
ristov, toda v tem nišo uspe-
li. 

Kaže, da se je v svetovni 
javnosti naposled uveljavilo 
prepričanje, da morajo Pale-
stinci dobiti svoj prostor 
pod soncem, da morajo usta-
noviti svojo državo, da pa 
imajo prav tako tudi Izraelci 
pravico do svoje. 

To dvoje je edini možen 
porok za trajen in pravičen 
mir na tem področju in če-
prav je ta cilj težko doseči, 
je vendarle vredno vsega 
truda. Kajpak pa bosta 
morali obe strani, tako arab-
ska kot izraelska, nekolikanj 
popustiti v nekaterih svojih 
stališčih. 

Se pravi: Izrael se bo 
moral umakniti z zasedenih 
arabskih ozemelj, Arabci pa 
bodo morali priznati Izraelu 
pravico do obstoja. 

• FORD 
NA JAPONSKEM 

Ameriški predsednik 
Gerald Ford pa je medtem v 
spremstvu državnega sekre-
tarja za zunanje zadeve dr. 
Henryja Kissingeija odpoto-
val na Japonsko, kjer ga je 
ob prihodu pričakalo nekaj 
tisoč demonstrantov. 

Na Japonskem bo ostal 
štiri dni na uradnem obisku, 
nato pa bo odpotoval tudi v 
Korejo. Ob koncu te turneje 
je predviden tudi postanek v 
Vladivostoku in srečanje s 
sovjetskimi voditelji. To 
srečanje je pripravil Kissin-
ger med svojim zadnjim 
obiskom v Moskvi. 

• KISSINGER 
V PEKINGU 

Malo kasneje bo ameriški 
zunanji minister odpotoval v 
Peking na razgovore s kitaj-
skimi voditelji. To sodi v 
dejavnost ameriške diploma-
cije, ki želi ohraniti neke 
vrste ravnotežo v svojih 
odnosih tako s Sovjetsko 
zvezo kot LR Kitajsko. 

Odnosi med Združenimi 
državami Amerike in LR 
Kitajsko veljajo sedaj že sko-
rajda za normalne pa čeprav 
obe državi formalno nimata 
navezanih diplomatskih sti-
kov. 

Izboljšuje se tudi gospo-
darsko in drugo sodelovanje, 
pri čemer nekatere občasne 
zadrege (kot na primer pri 
glasovanjih ali razpravah v 
Združenih narodih) očitno 
ne morejo motiti strateških 
ciljev in želja po znosnih 
odnosih med dvema veliki-
ma državama sveta. 

GOVOR - Sekretar izvrš-
nega komiteja Zveze komu-
nistov Jugoslavije Stane Do-
lanc je govoril na seji občin-
skega komiteja Zveze komu-
nistov v Titovem Užicu. V 
svojem govoru je med dru-
gim poudaril, da bi bila 
neumna trditev, da so pri 
uresničevanju politike stabi-
lizacije našega gospodarstva 
delavci v tovarni in organi v 
republiki in federaciji enako 
odgovorni. Popolnoma jasno 
namreč je, da imajo organi v 
republikah in federacijah vso 
odgovornost. V zvezi s stabi-
lizacijo našega gospodarstva 
je še posebej pomembna 
disciplina komunistov pri 
uresničevanju vseh ukrepov, 
kajti, če bi se gospodarski 
položaj obrnil v smeri, ki bi 
postala nevarna, še bodo v 
tej nevarnosti znašli pred-
vsem samoupravni odnosi in 
bodo ogroženi z več strani. 

INFLACIJA - Dobro 
zdravilo za zmanjšanje 
„uvoza" inflacije iz drugih 
držav bi bilo, če bi vsi zapo-
sleni Jugoslovani brezplačno ' 
delali vsak mesec po eno so-
boto. Iz teh sredstev bi v 
federaciji ustanovili strogo 
namenski sklad. To je pred-
log ekonomistov iz Splita, 
Beograda in Zagreba, ki so 
se zbrali na posvetovanju v 
Splitu. - Tega gospodarske-
ga problema ne moremo 
rešiti z mnogimi zadolžitva-
mi na tujem in tiskanjem 
denarja, temveč z boljšim 
delom. Uresničena misel o 

podarjeni soboti bi dala 
precej denaija, delovni ljudje 
pa bi jo verjetno tudi pod-
prli, je na posvetovanj« dejal 
beograjski ekonomist dr. 
Slobodan Jovanovič. 

PODRAŽITEV - Po dve-
letnem zavlačevanju je bil v 
Gospodarski zbornici Jugo-
slavije podpisan družbeni 
dogovor o ceni prevoza bla-
ga po železnici. S 1. januar-
jem se bo ta prevoz podražil 
za 25 odstotkov. Hkrati 
bodo imeli jugoslovanski že-
lezničarji pravico vsakih šest 
mesecev — 1. aprila in 1. 
oktobra - podražiti blagov-
ni prevoz v. skladu z giba-
njem cen v preostalem go-
spodarstvu in to glede na 
cene v juliju in decembru. 
Cene za potniški promet 
bodo železniška transportna 
podjetja določala v dogovo-
ru z republikami in pokraji-
nama. 

...IN DOMOVINI 

IZVOZ - Smernice go-
spodarskega razvoja in 
usmeritev v tretji svet so bili 
med odločilnimi faktorji, da 
sta se dve novomeški delovni 
organizaciji (ena sama, druga 
pa v kooperaciji s tremi part-
nerji) odločili za investicije v 
Keniji. Smernice gospodar-
skega razvoja so našle tako 
konkreten korak v prakso; 
storile so ga tovarne, ki so 
na Dolenjskem znane po 

izredno dinamičnem razvo-
ju. Tovarna zdravil „Krka" 
bo, gradila v Keniji farma-
cevtsko tovarno „Dawa", 
novo tovarno konfekcije v 
tej afriški deželi pa bodo v 
sodelovanju z novomeškim 
„Labodom" gradile še sev-
niška „Jutranjka" in 
„Lisca", ter ljubljanski 
„Jugotekstil". 

LETALA - Ali bo JAT" 
letel na medcelinskih progah 
z DC-10, ali boeingom 747, 
bo znano najkasneje v za-
četku prihodnjega leta. JAT 
ima zdaj 15 douglasov in tri 
boeinge. Jugoslovanska letal-
ska podjetja JAT, Aviogenex 
in Pan- Adria pa se bodo 
kmalu združila. Najprej 
bodo kupili dve veliki letali, 
ki bosta leteli do Avstralije. 
Proga naj bi začela obratova-
ti prihodnje leto. 

- DAVKI - V zveznih orga-
nih so sestavili medrepubli-
ške delovne skupine, ki naj 
pripravijo spremembe v ce-
lotnem davčnem sistemu. 
Do konca leta naj bi tako 
dosegli medrepubliški dogo-
vor o teh spremembah, pri-
hodnje leto pa naj bi repu-

blike in pokrajine uskladile 
svoje davčne zakone s tem 
dokumentom. Novi davčni 
sistem naj bi začel veljati v 
prihodnjem srednjeročnem 
obdobju, se pravi od leta 
1976. naprej. 

AVTOMOBIL - Praznino 
med fičkom in zastavo 101 
bodo v kragujevški avtomo-
bilski tovarni kmalu zapolni-
li z novim modelom, ki bo 
imel od 850 do 900 ccm. 
Tovarni Fiat in Crvena zasta-
va bosta še letos podpisali 
pogodbo' o izdelavi novega 
avtomobila, ki naj bi ga za-
čeli izdelovati čez dve leti. 
Verjetno bo to kombinacija 
fiatovih modelov 850 in 
127. 

PREDSEDNIK t- Peti 
kongres Zveze sindikatov 
Srbije- je sklenil predlagati 
VII. kongresu Zveze sindika-
tov Jugoslavije naj predsed-
nika Tita izvoli za častnega 
predsednika jugoslovanskih 
sindikatov. Kongresu je to 
predlagal visoko kvalificirani 
delavec iz Kraljeva Žarko 
Stojkovič in v predlogu 
poudaril zasluge tovariša 
Tita za razvoj naše republi-
ke. 
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ŠOLSTVO TJA, KJER JE PROIZVODNJA 
nju, smo slišali stvarne pripombe in prizadevanja, kako je po-
trebno šolstvo razvijati tam, kjer je proizvodnja. Med drugim je 
bilo povedano, da rudarstvu manjka strokovnjakov, čeprav je 
premogovništvo dejavnost posebnega družbenega pomena. V 
Jugoslaviji dela v premogovnikih nad 50 tisoč ljudi, med njimi 
pa je samo 600 inženirjev. Ni potrebno posebej poudarjati, daje 
takšno stanje nevzdržno. Visokošolani ljudje so zaradi tega v 

' premogovnikih preobremenjeni. Zanimiv je tudi podatek, da 
največ izšolanih rudarskih kadrov enostavno ostane v Ljubljani, 
kjer je sicer fakulteta, ni pa nobenega rudnika. 

Velenjski rudarsko elektroenergetski bazen je po obsežnosti 
tolikšen, da brez ustreznih kadrov'ne bo zmogel nalog, ki mu jih 
nalagajo slovenske in jugoslovanske zahteve. -Če še enkrat pono-
vimo dejstvo, da se rudarski inženirji neradi zaposlujejo izven 

republiškega središča, potem so vsekakor upravičena prizadeva-
nja v Šaleški dolini, da razmišljajo o višji rudarski šoli. V tej višji 
šoli, ki bi delovala v rudarskem Velenju, bi lahko spremenili in 
dopolnili učne programe. Ti bi zdaj že morali zagotavljati vse-
stranost profila rudarskega strokovnjaka. V zdajšnjih učnih na-
črtih je premalo snovi iz organizacije dela. ekonomike, psiholo-
gije. samoupravljanja in še drugih pomembnih področij. Takšne 
razmere so prav gotovo zaradi odmaknjenosti šol. 

Naj na zaključku napišemo razlago razpravljalca na nedavni 
seji občinske konference ZKS v Velenju, ko je povedal, da t 
Ljubljani študirajo rudarstvo abstraktno in se zgodi, da marših-
teri študent rudarske fakultete še ni bil v jami. j 

Lj. Naroki 

Gospodarstvo terja vsestransko usposobljene strokovnjake, 
takšne, ki imajo praktično in teoretično znanje, pa tudi samo-
upravno osveščene. Zato v industrijskih središčih vedno bolj 
težimo za tem, da bi bili ljudje, ki se šolajo ali pa dodatno 
izpopolnjujejo svoje znanje, čimbolj povezani z dejavnostjo in 
proizvodnjo. 

Vzemimo primer Velenja: V rudarskem šolskem centru, kjer 
so zdaj srednje in poklicne šole, je teorija neločljivi del prakse, 
družbene in samoupravne celovitosti. To pomeni, da v tem šol-
skem zavodu vzgajajo in usposabljajo mlade ljudi tako kot zah-
teva industrijska proizvodnja in miselnost. Takšno šolanje terja 
razvoj znanosti, tehnike in tehnologije ter naš samoupravni so-
cialistični razvoj. 

Na nedavni seji občinske konference ZKS, ki je bila v Vele-



$ ŽIVLJENJE JIM ZA6RENJUJE ŽIVLJENJE 

„Ne moremo presojati ali so življenske 
razmere pri hladilnem stolpu še dopustne 
ali ne. Menim, da bi morali napraviti stro-
kovno analizo tega okolja in temu prilago-
diti urbanistični načrt," je ob koncu še 
povedal Dušan Janežič. 

In kaj menijo o tem vprašanju na za-
vodu za urbanizem v Velenju? Direktor 
zavoda Rudi Hudovemik in arhitekt Adi 
Miklavc sta povedala naslednje: „Ne mo-
remo dati soglasja k izdaji dovoljenj, če 
vemo, da je življenje ob hladilnikih zaradi 
velike vlage, šumov in dima nevzdržno.' 
Najboljši dokaz za to so pritožbe ljudi, ki 
živijo v tako imenovanem vplivnem krogu 
elektrarne. Vendar pa doslej ni bilo izdela-
ne študije, ki bi dala najboljši odgovor na 
vsa ta nerešena vprašanja." 

DEŽ, KI NI PRAVI D E Ž 
Nežka Verdnik živi le nekaj deset metrov 

vstran od Valentina in prav tako v senci veli-
kega hladilnika. Tudi ona se je pritoževala 
zaradi velike vlage. 

„Stanovanje je zelo vlažno. Kadar je de-
ževno vreme so stene sobe, ki je obrnjena 
proti elektrarni mokre." 

„Najhuje je spomladi in jeseni. Pozimi pa 
je pogostokrat okrog hiše takšna poledica 
kot da bi hodil po steklu. Ob nizkem zra-
čnem pritisku včasih tako dežuje, da od stre-
he teče. Greš od doma pa ne veš ali bi vzel 
dežnik ali ne. Ko namreč prideš malo vstran 
od elektrarne, pa vidiš lepo sončno vreme. 
Seje že tudi zgodilo, daje pri nas snežilo, ko 
še nikjer v dolini ni bilo snega. Stanovanje je 
zelo vlažno. Napeljali smo si centralno, ker 
smo upali da potem vlage ne bo več. Vendar 
je stena, kije obrnjena proti hladilniku kljub 
temu še vedno mokra. Poleg vlage nas zelo 
moti tudi močan šum, ki prihaja od hladilni-
kov. Včasih ni za zdržati. Otroke v šoli spo-
znajo po glasnem govorenju. Pravijo - ti so 
pa doma pri hladilniku. Doma moramo na-
mreč zaradi neprestanega šumenja bolj 
glasno govoriti, če hočemo, da se slišimo. 

Tudi prehladu smo bolj izpostavljeni kot 
drugi. Hčerka nima stanovanja, zato stanuje 
s svojo družino pri meni. Ima tudi triletnega 
sina, ki je stalno bolan. Ko pride jesen, za-
čne kašljati in potem ga moramo skrbno ču-
vati in zdraviti. Pred štirinajstimi dnevi sta 
bila pri zdravniku, pa jo je vprašal, če še 
vedno stanuje tukaj. Dejal ji je, da dokler ne 
bo odšla drugam, otrok ne bo zdrav . . . " Po-
dobno kot Valentin Javšenak tudi Nežka 
Verdnikova svoje hiše ne bi rada zapustila. 

,,Z golimi rokami sva jo z možem prigara-
la. Zato je prav gotovo ne bi rada zapustila. 
Toda odkar stoji tretji hladilnik, je postalo 
življenje tukaj neznosno. 

Nad šoštanjskimi hladilniki pa se ne hudu-
jeta le Verdnikova in Jevšenakova družina. 
Prebivalci na Levstikovi 21 so že lani poslali 
na krajevno skupnost Šoštanj prošnjo, v ka-
teri prosijo za pomoč, da bi tudi v njihov 
blok napeljali toplovodno ogrevanje. Med 
drugim so zapisali: 

„Stanovalci navedenega bloka živimo pod 
nenormalnimi življenjskimi pogoji. Deloma 
se je to čutilo že pred obratovanjem 3. faze 
termoelektrarne, močno pa so se razmere 
poslabšale, ko je začel obratovati tudi tretji 
blok. Poledica in umetni sneg sta pri nas po-
gosten pojav, ko tega na drugem koncu Šo-
štanja nimajo. Na snegu se vidi, kaj vse poži-
ramo z nujno potrebnim zrakom. Življenje v 
takšnem okolju je zdravju škodljivo. Prenasi-
čenost ozračja z močno vlago negativno 
vpliva na samo zgradbo. Stene se praktično 
nikoli ne posušijo in vlaga počasi pronica v 
notranjost stanovanj in uničuje pohištvo ter 
druge neprimičnine, ki si jih človek s težko 
prisluženim denarjem kupi za vse življe-
nje . . ." S svojimi razmerami je dvanajst sta-
novalcev z Levstikove ulice 21 seznanilo tudi 
termoelektrarno. 

Ker se pač Šoštanjčani, s katerimi smo se 
pogovarjali, jezijo na termoelektrarno, smo 

,,Že nekajkrat sem se obrnil na pristojne 
organe termoelektrarne in krajevne skup-
nosti Šoštanj ter na skupščino občine Vele-
nje, da za najbolj prizadete občane, ki 
živimo v neposredni bližini termoelektrarne 
Šoštanj, le-ta priskrbi lokacije za izgradnjo 
novih domov v okolju, katero bo manj pri-
zadeto od vplivov elektrarne. Negativni 
vplivi na okolje pri elektrarni so tako veliki, 
da se to čuti že na zdravstvenem stanju moje 
družine in sosedov. Zlasti je to hudo v 
jesenskem, zimskem in spomladanskem 
času. Ker pri termoelektrarni nisem naletel 
na razumevanje, sem se nato kljub temu 
odločil za adaptacijo obstoječe stanovanjske 
zgradbe na Aškerčevi 20, katera je zaradi 
stalne vlage že v slabem stanju in zato po-
trebna popravila. Nujno je, da k temu delu 
čimprej pristopim, zato prosim, da se takoj 
izda dovoljenje za adaptacijo hiše, ah pa da 
termoelektrarna odkupi obstoječo zgradbo 
in mi omogoči gradnjo na ustreznem 
mestu." 

Prošnjo z navedeno vsebino je v začetku 
letošnjega leta ali natančneje 17". januarja 
poslal na oddelek za gospodarstvo skupščine 
občine Velenje Valentin Jevšenak iz Šošta-
nja. Njegova hiša leži resnično zelo blizu ve-
likih hladilnikov elektrarne. Nismo merili 
razdalje, vendar bi na oko prisodili, da je 
oddaljena približno 60 do 70 metrov. 

Podobno kot je zapisal v prošnji nam je 
Valentin Jevšenak povedal tudi pred krat-
kim, ko smo potrkali na vrata njegove delav-
nice (po poklicu je namreč sodar in ima do-
ma obrt) v Šoštanju. 

„Poleti je kar v redu, ko je toplo. Začne 
pa se jeseni, ko začne megla tiščati k tlom. 
Vlaga je tako močna, da včasih kar teče po 
šipah. Zaradi vlažnega zraka sem začel bole-
hati. Imam bronhitis. Še slabše kot mi sta-
rejši, pa ite pogoje občutijo otroci. Če se pre-
hladijo, sse zelo težko pozdravijo. Hčerka, ki 
ima zdaj pet let je zbolela za angino v času, 
ko je začel obratovati tretji hladilnik. Sploh 

v redu pozdraviti. Tudi sosedov 
otrok je nenehno bolehal, zato so se preselili 
drugam. Vlažen zrak pušča sledove tudi na 
hiši. Strešna opeka (žgana) zelo hitro razpa-
da. Zdaj je bolje, ker smo jo zamenjali z be-
tonsko . . . Težko je povedati, ali je vsemu 
temu kriva vlaga ali ne. Je pa dejstvo, da so 
pri nas življenjski pogoji veliko slabši kot 
druge." 

Valentin Jevšenak bi rad hišo nekoliko 
dvignil, ker - kot je dejal je s prostorom 
zelo na tesnem. Postavil bi si tudi rad skla-
dišče za les, ki ga glede na to, da je sodar 
razumljivo veliko potrebuje. „Vendar mi 
mora nekdo zaogoviti, da bodo tukaj v senci 
teh hladilnikov pogoji takšni, da bomo lahko 
normalno živeli. Če tega zagotovila ne do-
bim, pa naj jo odkupijo in šli bomo drugam. 
Če teh hladilnikov ne bi bilo, prav gotovo 
takšnih pogojev ne bi postavljal. Tu sem ro-
jen, tu sem doma. Zato prav gotovo ne bi 
silil drugam. Vendar hišo moram popraviti, 
pa tudi z družino bi rad živel v takih pogojih 
kot sem pred leti oziroma rad bi imel takšen 
zrak kot ga imajo drugi." 

Ti trije velikani so krivi, da v Šoštanju poznajo nepravi dež, daje zrak velikokrat zadugjiv, da 
so stanovanja prebivalcev pri hladilnikih vlažna, d a . . . živijo v nenormalnih življenjskih 
pogojih. Ali so te trditve prebivalcev, s katerimi smo se pogovarjali točne? Odgovore pod-
krepljene z meritvami na njihova vprašanja bo prav gotovo moral nekdo dati 

poiskali še direktorja REK-TOZD termo-
elektrarna Dušana Janežiča in ga vprašali, 
kaj meni o vprašanjih, ki nastajajo v zvezi s 
hladilnimi stolpi. Dobili smo naslednji odgo-
vor:-

i 
„V teku so pogajanja z različnimi domači-

mi in tujimi biroji za izdelavo idejnega pro-
jekta o rekonstrukciji hladilnega stolpa. S 
tem bi zmanjšali vpliv vodnih kapljic na oko-
lico. Poudariti pa moram da bo predvidena 

rekonstrukcija tehnično, časovno in fi-
nančno zelo težko izvedljiva." Dušan Jane-
žič nam je prav tako povedal, da redno kon-
trolirajo in to na različnih predelih Šoštanja 
količine padavin, katere povzroča hladilni 
stolp. Pritrdil je, da so padavine v neposredni 
bližini stolpa nekoliko večje od običajnih. 
»Vsekakor pa motijo neposredno okolico," 
je dejal. 

S. VOVK 

Dipl. ing. Dušan Janežič Nežika Verdnik in njen triletni vnuček 



Dne 13. novembra letos se je sestal kolektiv Zavoda za 
urbanizem Velenje in sprejel statutarni sklep o spremembi 
firme, razširitvi predmeta poslovanja in imenovanju v. d. ge-
neralnega direktorja. Nova firma se imenuje ..Inženiring za 
izgradnjo investicijskih objektov v Velenju". Pobudo za usta-
novitev tega jjodjetja je dal predsednik skupščine občine Ve-
lenje, Nestl Igank. 

Kaj je pravzaprav Inženi-
ring in kakšna je njegova 
funkcija? 

Zakon uvaja izvajalski ali 
prodajni inženiring ter inve-
stitorski inženiring. Izvajal-
ski ali prodajni inženiring 
vsebuje naslednje storitve: 
izdelavo tehnične dokumen-
tacije, graditev objekta, na-
kup naprav in opreme ter iz-
ročitev zgrajenega objekta v 
obratovanje. V pogodbi o 
tem inženiringu je lahko do-
govorjena tudi usposobitev 
kadrov, ki so potrebni za 
proizvodnjo oziroma za iz-
koriščanje objekta ter za za-
gotovitev drugih potreb v 
zvezi s proizvodnjo in izkori-
ščanjem objekta. Za oprav-
ljanje te vrste inženiringa se 
lahko registrirajo samo orga-
nizacije združenega dela, ki 
so registrirane za izdelovanje 
tehnične dokumentacije za 
graditev objektov ter še or-
ganizacije združenega dela, 
ki so registrirane za tisto de-
javnost, v katero spada gra-
ditev objekta, ki naj bi bil 
predmet inženiringa. Prav ta-
ko se lahko registrirajo za 
opravljanje izvajalskega inže-
niringa še tiste organizacije 
združenega dela, ki proizva-
jajo naprave ali opremo, ven-
dar le pod pogojem, da same 
neposredno opravljajo dela 
za katera so registrirane. 

Druga vrsta inženiringa, 
če ga zakon uvaja, je investi-
torski inženiring. Ta obsega 
vodenje in organizacijo ce-
lotne investicije. Za te vrste 
inženiringa se lahko registri-
ra le tista organizacija zdru-
ženega dela, ki ima organizi-
rane ustrezne strokovne 
službe, in sicer ekonomsko, 
pravno, arhitekturno, stroj-
no, elektro-strojno in še dru-
ge službe. 

KAJ PREDSTAVLJA 
INŽENIRING 

Vsekakor pomeni inženi-
ring obliko posla, ki ga je 
prinesla in ustvarila visoko 
razvita ekonomika. S poj-
mom inženiring si predvsem 
predstavljamo vse tisto, kar 
je v zvezi z organiziranjem 
dela v gospodarstvu, in sicer 
v katerikoli njegovi panogi, 
bodisi v industriji in rudar-
stvu ali v prometu, ali v 
kmetijstvu in gozdarstvu, ka-
kor tudi v gostinstvu in tu-
rizmu. Organiziranje dela v 
neki gospodarski panogi ne 
pomeni samo planiranje dela 
samega, ampak zajema tudi 
vsa tista dela, ki se nanašajo 
na projektiranje, na izgrad-
njo in na poskusno obrato-
vanje določenega objekta, 
kakor tudi dela, ki obsegajo 
še nadzorstvo nad nadalj-
njim delom tega objekta. In-
ženiring pO svojem bistvu in 
po svoji vlogi, ki jo zavzema 
v gospodarstvu, predstavlja 
tako gospodarsko dejavnost, 
ki obenem obsega mnogo 
različnih operacij, in sicer: 
ekonomsko-organizacijsko, 
tehnološko, projektantsko, 
gradbeno-investicijsko ter fi-
nančno. Razumljivo je, da 
tako raznovrstne dejavnosti 
in operacije nujno zahtevajo 
povezano sodelovanje razno-
vrstnih strokovnjakov z zelo 
različnih področij. 

UREDITEV 
INŽENIRINGA PO 
NAŠIH PREDPISIH 

V našem republiškem za-
konu pojem inženiringa in 
njegova pravna narava nista 
urejeni. Predstavlja torej nov 
terminološki in pravni po-
jem. Vendar je naša zakono-
daja morala zavzeti neko sta-
lišče tudi do pojava inženi-
ringa. K temu je bila prisilje-
na zaradi vedno močnejšega 
vključevanja našega gospo-
darstva v mednarodno deli-
tev dela in zaradi industriali-
zacije. Zaradi tega je bil 
inženiring najprej sprejet kot 
posebna oblika pravnega po-
sla v naš zvezni zakon o gra-
ditvi industrijskih objektov 
(Ur. list SFRJ, št. 20/67) , 
sedaj je pa isti posel prevzel 
v svoje besedilo tudi naš, že 
omenjeni republiški zakon. 

Po republiškem zakonu 
sta sprejeti dve obliki inženi-
ringa. Prvi je izvajalski, drugi 
je investitorski. Za obe obli-
ki je zakon navedel na krat-
ko tudi vrsto poslov, ki jih 
inženiringa lahko obsegata. 
Prvi inženiring bi lahko gle-
de na obseg dela imenovali 
tudi delni, parcialni ali pro-
jektni inženiring. Drugi inve-
stitorski inženiring pa pred-
stavlja po svojem obsegu de-
la kompleksni inženiring, 
ker zajemi prav vse posle od 
projektiranja, izgradnje in 
nadzorstva in finanširanja 
določenih del ah objektov. 

IZVAJALSKI INŽENIRING 

Za to vrsto, oz. obliko 
inženiringa je republiški za-
kon določil, da lahko obsega 
naslednja dela, storitve ali iz-
vajanja: 

Izdelavo tehnične doku-
mentacije 

Pod navedeno vrsto po-
slov je izvajanje te vrste inže-
niringa uvrstilo izdelavo ela-
borata o ekonomski upravi-
čenosti objekta, sestavo pro-
jektne naloge s kompleksno 
ekonomsko in tehnično do-
kumentacijo, kakor tudi 
predhodno preskrbo vseh 
podatkov in pokazateljev, ki 
utegnejo biti pomembni za 
bodoče delo projektirane 
gospodarske organizacije. V 
zvezi s temi posli je poveza-
no tudi kontaktiranje s posa-
meznimi organi oblasti, ka-
kor z delovno in sanitarno 
inšpekcijo ter s civilno in po-
žarno varnostno službo. Prav 
tako so potrebni kontakti z 
urbanističnim zavodom za-
radi določitve potrebne in 
primerne lokacije za predvi-
deni objekt. Vsem opisanim 
delom je potrebno posvetiti 
posebno pozornost in po-
sebno skrb prav zaradi tega, 
ker so navedena dela raz-
lična v raznih področjih iste 
države. 

Nadalje spada v okvir iz-
delave tehnične dokumenta-
cije tudi izdelava glavnega 
projekta in sestava proraču-
na za projektirani objekt. 

Graditev objekta in izro-
čitev zgrajenega objekta v 
obratovanje 

V to vrsto inženiringa bo-
do spadala vsa dela, ki so po-
trebna v zvezi z ureditvijo 
terena ter v zvezi z uredi-
tvijo in razčiščevanjem last-
ninskih in drugih vprašanj, 

ki so povezana s terenom, ki 
naj bi bil določen za postavi-
tev objekta. V okvir teh po-
slov spada tudi vodenje raz-
lastitvenega postopka, na-
dalje preskrba stanovalcev s 
stanovanji, če je potrebno 
rušiti nepotrebne zgradbe. 
Potrebno je naročnika zasto-
pati pred pristojnimi organi 
in voditi administrativna de-
la, ki so.zvezana z opisanimi 
posli. Med graditvijo objekta 
je potrebno organizirati 
učinkovito nadzorstvo nad 
izvajanjem vseh gradbenih in 
drugih izvajalskih del. Po-
trebno je organizirati gradi-
tev objekta, kar pomeni, da 
je glede na vrsto in pomen 
objekta potrebno zbrati po-
nudbe, organizirati javno li-
citacijo ter izbrati najugod-
nejšega ponudnika pred za-
četkom gradnje. 

V sklop poslov tega inže-
niringa spada tudi izročitev 
oz. prevzem objekta. To po-
meni, da je treba poskrbeli, 
da bo pravočasno opravljen 
tehnični pregled in prevzem, 
da bodo opravljena dela 
ustrezala tehničnim normam 
in pogojem sklenjene po-
godbe, da bo proizvodnja 
ustrezala vsem veljavnim 
predpisom in da bodo pre-
skrbljene vsie . potrebne 
odločbe nadzornih organov. 
Končno spada v to vrsto po-
slov tudi razčiščenje more-
bitnih spornih vprašanj, ki se 
utegnejo pojaviti v zvezi s 
pologom garancijskih zne-
skov, s plačilom avansa, s 
plačilom zamudnih obresti 
od nepravočasno plačanih 
situacij in končno še vpra-
šanja v zvezi s pogodbeno 
kaznijo. 

Nakup naprav in opreme 
Inženiring te vrste bo ob-

segal le tista dela, ki jih bo 
potrebno glede na predvi-
deni objekt opraviti pri na-
kupu naprav in opreme za 
tak objekt. Zbrati bo po-
trebno najugodnejšega po-
nudnika in po potrebi bo 
potrebno razpisati tudi 
javno licitacijo, ali vsaj zbra-
ti potrebne ponudbe. Posli 
postanejo v zvezi z nakupom 
naprav in opreme zahtevnej-
ši in tudi odgovornejši tedaj, 
kadar je potrebno naprave in 
opremo uvoziti iz inozem-
stva. V tem primeru je po-
trebno preskrbeti devizna 
sredstva in za njihovo izpla-
čilo predhodno zagotoviti še 
vsa potrebna dinarska sred-
stva. Pri nabavi naprav in 
opreme je potreba posebno 
skrb posvetiti zlasti njeni ka-
kovosti ter garanciji, iti jo bo 
proizvajalec moral dati za-
njo. 

Usposobitev kadrov 
Tudi te vrste inženiring 

spada pod pojem izvajalske-
ga inženiringa. To pomeni, 
da bo nosilec tega inženirin-
ga moral poskrbeti za 
izobrazbo in tehnično šo-
lanje takih kadrov, ki bodo 
delali v projektiranem go-
spodarskem objektu. Ti 
kadri morajo biti izšolani ta-
ko, da bodo lahko uspešno 
delali v proizvodnji in pri iz-
koriščanju objekta. Pri tej 
vrsti inženiringa se pojavi 
potreba ne samo po tehni-
čni, ampak tudi po finančni 
kontroli nad sredstvi, ki so 
predvidena za bodoči 
objekt. Potrebno je organizi-
rano nadzorstvo nad prite-
kanjem finančnih sredstev, 
da bo zagotovljeno šolanje 
in preskrba kadrov, ki se 
usposabljajo, potrebno je 
nadzorstvo nad porabo 
dobljenih sredstev glede na 
sprejeti načrt, kakor tudi 

preskrba vseh tistih licenc, 
ki bodo potrebne za uspešno 
funkcioniranje planiranega 
proizvodnega objekta. 

INVESTITORSKI ALI 
KOMPLEKSNI INŽENIRING 

Pod pojem tega inženirin-
ga spadajo skupno prav vsi 
posli, ki so predmet izvajal-
skega inženiringa. Pogodba o 
investitorskem inženiringu je 
kompleksna pogodba in ob-
sega vse operacije in vse faze 
pri projektiranju, izgradnji, 
finansiranju, nadzorstvu in 
končnem prevzemu tistega 
objekta, kije bil predmet ta-
kega inženiringa. Pri tem 
inženiringu zavzema po-
membno mesto zlasti pre-
skrba licenc, priprave opre-
me, rok dograditve objekta, 
nadzorstvo nad nemotenim 
potekom del pri gradnji 
objekta, skrb za delovno silo 
in zlasti skrb za usposoblje-
nje strokovnih in tehničnih 
kadrov. Ta vrsta inženiringa 
je najbolj zahtevna oblika te-
ga posla. Prav zato je zakon 
predpisal, katere organizaci-
je združenega dela smejo kot 
predmet poslovanja registri-
rati tudi investitorski inženi-
ring. To smejo predlagati le 
tiste organizacije, ki imajo 
že organizirane potrebne 
strokovne službe in zlasti 
ekonomsko, pravno, arhitek-
tonsko", strojno, elektro-
strojno in tudi še druge po-
trebne strokovne službe. 

PRAVNA NARAVA 
INŽENIRINGA 

Omenili smo že, da zakon v 
pravne narave tega posla ni 
uredil. Posle tudi ni izrecno 
uvrstil med posle blagovnega 
prometa, kamor vsekakor 
nedvomno spada. 

Pogodba o inženiringu je 
po svoji vsebini, naravi, 
predmetu in strankah, dvo-
stranska obligacijska po-
godba, ki spada v gospodar-
sko pravo. Po svoji naravi je 
najbližja pogodbi o delu, 
vendar vsebuje tudi element 
pooblastilne, mandatne, po-
godbeno jamstvene in tudi 
kupoprodajne pogodbe. To 
nedvomno velja za investi-
torski ali kompleksni inženi-
ring. Pri tem poslu izstopajo 
elementi pogodbe o delu pri 
prevzemu in izvršitvi pro-
jekta, pri montaži in pri 
gradnji. Nadalje se pojavijo 
elementi pooblastilne^ in 
mandatne pogodbe pri vo-
denju sporov o razglasitvi, 
pri odškodninskih sporih ter 
pri nadzorstvu nad izvaja-
njem prevzetih del. Končno 
se pokažejo tudi elementi 
kupoprodaje in jamstvene 
pogodbe tedaj, kadar nosilec 
kompleksnega inženiringa 
kupuje in nabavlja gradbeni 
material ter sklepa licenčne 
pogodbe in pogodbe o izko-
riščanju patentov. 

Nedvomno predstavlja po-
godba o inženiringu za-
htevno pogodbo svoje vrste, 
to se pravi povsem nov tip 
pogodbe gospodarskega pra-
va, ki obsega elemente naj-
manj štirih drugih pogodb 
obligacijskega prava. Kot po-
sebna vrsta pogodbe potre-
buje tudi posebno pravno 
ureditev. To je pridržano 
ureditvi našega pogodbenega 
prava. 

SAMOSTOJNI 
INŽENIRING BIROJI 
V SKLOPU DELOVNE 

ORGANIZACIJE 
INŽENIRINGA 
VELENJE SO: 

1) Biro za urbanizem, 
gradnjo stanovanjskih objek-
tov in urejanje zemljišč: 

— izdeluje urbanistične 
programe in ureditvene na-
črte urbanističnih komplek-
sov; 

— izdelovanje urbanisti-
čne dokumentacije; 

-t izdelava tehnične doku-
mentacije za visoke in nizke 
objekte s področja stano-
vanjske, poslovne in komu-
nalne dejavnosti; 

— izdelava investicijskih 
programov za določena na-
selja; 

— izdelava geodetskega 
dela pri gradnji stanovanj-
skih, poslovnih ter industrij-
skih objektov; 

— urejanje stavbnih 
zemljišč, lokacijskih odločb 
in soglasij inšpekcijskih 
služb; 

— gradnja stanov?nj za 
tržišče, gradnja stanovanj za 
usmerjeno gradnjo in grad-
nja individualnih hiš; 

— rešuje vse s področja-
voda in onesnaženega oko-
lja. 

2) Inženiring biro za pro-
jektiranje in gradbeni nad-
zor: 

— izdeluje kompletne pro-
jektne elaborate s funkci-
onalne, tehnične in gospo-
darske plati v vseh fazah na-
črtovanja: od regionalnih in 
osnovnih predidejnih do 
glavnih projektov; 

— projektira industrijske 
objekte; 

— projektira stanovanjske 
objekte in objekte družbe-
nega standarda; 

— projektira športne 
objekte in objekte nizkih 
gradenj; 

— projektira električne 
naprave, toplovodne in dru-
ge instalacije; 

— prevzema nadzor nad 
gradnjo objektov; 

— sodeluje pri oddaji 
gradbenih del v izvajanje in 
pri prevzemu izvršenih grad-
benih objektov; 

— izvaja projektantski 
nadzor pri realizaciji glavne-
ga projekta. 

3) Investicijski inženiring: 
, - prevzema inženiring za 

vse panoge svoje dejavnosti; 
— prevzema izgradnjo in-

vesticijskih objektov pod 
ključ; 

— razvija svojo lastno 
tehnologijo ali know-how; 

— prevzema preorentacije 
podjetij in sanacije; 

-* vrši in dela na moderni-
zaciji industrijskih podjetij; 

— vrši in izvaja inženiring 
za avtomatizacijo industrij: 

skih podjetij; 
— prevzema vsa investicij-

ska dela od ideje do realiza-
cije; 

— prevzema nadzor nad 
izdelavo opreme, montažo 
in začetkom obratovanja; 

— kot predstavnik investi-
torja pomaga določiti osnov-
ne koncepte, ki jih potem 
pripravi in izvršuje, nadzo-
ruje in koordinira v vseh fa-
zah realizacije. 

4) Inženiring biro za eko-
nomiko, organizacijo in ino-
vacije: 

— prevzema ekonomsko, 
raziskovalno in svetovalno 
delo v gospodarstvu na osno-
vi novih sodobnih dosežkov 
znanosti in njihovih aplikacij 
v praksi; 

— izdeluje študije s finan-
čnimi, ekonomskimi ter 
tržnimi analizami; 

— izdeluje investicijske 
programe (feasibility study); 

— vrši consulting za izbor 
tehnologije, ker so možni 
največji prihranki v fazi idej-
nih rešitev; 

— sodeluje z bankami in 
nudi strokovne nasvete iz te-
ga področja; 

— prevzema organizacije 
poslovanja, organizacijske 
rešitve z gledišča integracij-
skih procesov; 

— vrši tržne raziskave, 
operacijske raziskave meto-
de organizacije in sodobne 
metode strokovnega računo-
vodstva; 

— z namenom, da se bi-
stveno poveča produktiv-
nost, učinkovitost dela se v 
okviru tega inženiringa usta-
navlja služba - center kateri 
namen je vzpodbuditi inova-
cijsko dejavnost; 

— osnovna usmeritev je 
inženiring dejavnost kot 
vmesni člen med raziskoval-
no dejavnostjo in proizvod-
njo; 

— naloga tega centra je, 
da rezultate našega razisko-
valnega dela, ugotovitve tu-
jih konstrukcijskih birojev, 
ideje tujih proizvajalcev o 
novih artiklih, izkušnje v or-
ganizacijskih proizvodnih 
postopkov v visoko razvitih 
družbah prenaša in pri nas 
omogoči hitrejši organiza-
cijski, upravljalski in tehno-
loški razvoj; 

— center bo razvil svojo 
informacijsko, dejavnost, štu-
dijsko dejavnost, koordina-
cijsko dejavnost, konzulta-
tivno dejavnost ker bo infor-
matika omogočila hiter in 
učinkovit transfer znanja; 

— organizirati stimulacijo 
za inovacijsko razmišljanje. 

SKUPNE SLUŽBE 
DELOVNE ORGANIZACIJE 

INŽENIRING VELENJE 

Skupne službe dajejo širo-
ke možnosti racionalizacije 
služb za_ opravljanje cele 
vrste funkcij, ki so v celoti 
potrebne za vse inženiring 
biroje v delovni organizaciji 
Inženiringa Velenje. Hkrati 
je s tem omogočeno tudi ra-
cionalnejše izkoriščanje stro-
kovnih kadrov. Pri tem je 
potrebno novo delovno or-
ganizacijo Inženiring Velenje 
teh skupnih služb graditi in 
izvajati postopno. 

STROKOVNI SVET 
DELOVNE ORGANIZACIJE 

INŽENIRING VELENJE 

Da bi delovno organizaci-
jo Inženiring Velenje uspo-
sobili za reševanje gospodar-
skih problemov v občini Ve-
lenje in za uveljavljanje na 
jugoslovanskem in zunanjem 
trgu se formira strokovni 
svet delovne organizacije 
Inženiringa Velenje kot naj-
višji strokovni posvetovalni 
organ za obravnavanje in re-
ševanje gospodarskih in 
strokovno-tehničnih vpra-
šanj v mejah, dejavnosti in 
potovanja podjetja. 

Strokovni svet je telo ka-
terega mnenje po strokovni 
plati bo merodajno pri odlo-
čitvah naših organov in pa 
organov bank s katerimi želi-
mo navezati najtesnejše veze 
in jih zainteresirati za večja 
kreditna-investicijska sred-
stva. 

Strokovni svet bo razprav-
ljal o vseh pomembnejših 
tehničnih dosežkih, kijih bo 
treba uvajati v naši industriji 
in gospodarstvu. Posebno se 
bo angažiral pri izdelavi 
10-letnega plana razvoja go-
spodarstva naše občine. 

SLAPNIK FRANC 
, dipl. oec. 



IZ OBČINE SLOVENJ GRADEC « IZ OBČINE SLOVENJ GRADEC © iZ OBČINE SLOVENJ GRADEC * | Z OBČINE SLOVENJ GRADEC * IZ OBČINE SLO\ 

Občani lahko sami vidijo, 
kaj je že bilo storjeno 

V Slovenj Gradcu so ob vpeljav k._, 
financiranje negospodarskih investicij imenovan tudi 
ta nadzor nad trošenjem krajevnega samoprispevka, se pravi organ 

samoprispevka za J" posebni odbor 

lamoupravnega nadzora občanov. Predsednik odbora je dr. Stane 
»trnad, ki je dal o dosedanji porabi sredstev, ki so jih v Mislinjski 
lolini zbrali s sam prispevkom, naslednjo izjavo: 

„Od časa do časa smo obča-
lom dolžni jAJiOčati o porabi 
n koriščeriu sredstev, ki se na-
lirajo iz krajevnega .samopri-
pevka. Ne zamerite mi in ne 
matrajte me za dolgočasnega, 
ie vam pokličem v spomin par 
tvari, ki si jih moramo vedno 
nova obnavljati. 

Najprej: krajevni samopri-
pevek se bo pobiral od 1. avgu-
ta 1972 pa do 31. 7. 1977. To-
ej bomo kmalu na polovici. 
Irugo: sklenjeno je bilo, da se 

samoprispevka financira ali 
udi sofinancira gradnja šol, 
zgojno varstvenih ustanov, ko-
lunalnih in telesnovzgojnih 
bjektov občine Slovenj Gra-
c. 

MESEČNO ZDAJ NEKAJ 
NAD 200.000 DEM 

KRAJ SAMOPRISPEVKA 

V prvih mesecih 1972. leta 
ekatere organizacije niso bile 
ripravljene obračunavati in od-
ajati tega prispevka, zato se je 
letu 1972 nabralo manj, kot 
bilo predvideno. Kasneje je 

var le stekla in je poprečni 
»sečni dotok krajevnega sa-
loprispevka nekaj nad 200.000 
in. 
Kako so bila koriščena ta 
idstva? Občani posameznih 

tajevnih skupnosti prav dobro 
do in vidijo, kaj je bilo v tem 

asu začeto, kaj nadaljevano in 
tudi povsem končano na 

ihovem obmiočju. Popolnoma 
Bičana je nova in sodobna šo-
v Šmartnerru, vzgojno varstve-
astanovi, ali lepo po domače 

• otroška vrtca, v Podgorju in 
la Legnu, ki tudi že delujeta, 
ecimo, v veselje staršev m 
taok. Tudi po posameznih no-
ih cestah se že vozimo. 
[Za vse druge pa nekaj podat-
iov, da bo vsak vedel, kako in 

w I 

VSE NE POTEKA PO 
NAŠIH ŽELJAH IN 

HOTENJIH! 

Mislim, da smo v tem času 
napravili velik korak naprej, ki 
ga brez samoprispevka še leta in 
leta ne bi mogli uresničiti. Seve-
da pa vse ne poteka po naših 
željah in hotenjih. Sklep, da se 
celoten za referendum predvi-
den program izvaja dosledno in 
da dobi vsak udeleženec v pro-
gramu 100% ustrezna in pred-
videna sredstva, pač po dotoku. 
Možne so zamenjave, in to po 
nujnosti. Od tega ne bo nobene-
ga in tudi doslej ni bilo nobene-
ga odstopanja. 

i Proslava 
30-letnice 
ustanovitve 
odbora 0F 

SLOVENJ GRADEC, 16. NO-
VEMBRA - Nocoj je bila v Slo-
venj Gradcu razširjena seja kra-
jevne konference Socialistične 
zveze, s katero so proslavili 
30-letnico ustanovitve odbora 
Osvobodilne fronte za mesto 
Slovenj Gradec. Pred tremi de-
setletji, 12. novembra 1944, je 
bil v Fišerjevi hiši ustanovljen 
odbor OF za mesto Slovenj Gra-
dec. 

Na slavnostni seji je profesor 
Jože Potočnik, predsednik ko-
misije za razvoj tradicij NOB pri 
Občinskem odboru ZZB NOV 
Slovenj Gradec orisal nastanek 
prvega odbora Osvobodilne 
fronte za mesto Slovenj Gradec, 
udeleženci ustanovnega sestanka 
pa so prejeli spominske plakete. 

Dr. Stane Strnad, predsednik 
odbora za nadzor nad troše-
njem sredstev krajevnega samo-
prispevka v občini Slovenj Gra-
dec. 

Mislim, da smo z dosedanjim 
potekom gradnje lahko zado-
voljni. Vsepovsod, po vseh kra-
jevnih skupnostih, se nekaj de-
la. Nekaj.se dokončuje, nekaj 
začenja, razen ceste v Št. Flor-
jan in Dolič, ki pa je republiška 
dolžnost. Mi pa smo se obveza-
li, da sofinanciramo prvo plast 
asfalta s 375.000 dinaijev. Re-
publika je v zaostanku, ker tudi 
njej ne pritekajo sredstva tako, 
kot bi morala, ker je s podra-
žitvijo bencina in olj potrošnja 
vidno upadla. Občinska uprava 
nujno pritiska na republiški 
cestni sklad, da bi začel z ze-
meljskimi deli na tem odseku, 
vendar da bi se to zgodilo še v 

. letošnjem letu je zelo malo ver-
jetno, že zaradi vremenskih ne-
prilik, če že ne zaradi manjkajo-
čih denarnih sredstev. 

ZGRAJENIH JE ŽE 
PRECEJ NOVIH OBJEKTOV 

Posebna šola na Štibuhu, k i j e bi-
la s krajevnim samoprispevkom sofi-
nancirana, že deluje. Ekonomski šol-
ski center je tik pred dograditvijo, 
če ne v teh mesecih, pa v prvih me-
secih pomladi. Torej tudi velik ko- ' 
rak naprej. Dograjuje se Zdravstveni 
dom v Mislinji, začelo se je s pripra-
vami za zdravstveni dom v Slovenj 
Gradcu. Posamezne ceste so že ure-
jene ali se urejujejo, tako Murko -
Legen, Tomaška in Turiška vas. 
Šmiklavž se na to pripravlja in je več 
kot hvale vredno razumevanje posa-
meznih posestnikov, da so brezpla-
čno odstopili dele svojih zemljišč za 

SPREJETI PROGRAM 
MORAMO URESNIČITI! 

Začeta so zemeljska dela za telo-
vadnico v Slovenj Gradcu, ali kakor 
se danes imenuje - za športno halo, 
kar je tudi več kot nujno. Seveda je 
še marsikje čuti, recimo, rahlo ne-
voljo, tiho godrnjanje, češ pri nas pa 
še ni šlo naprej. Da pa potolažim ti-
ste godrnjavčke, naj vam povem, da 
bo tudi tisti del ceste do „Arbajtar-
jevega mostu" drugo leto urejen. Pa 
še nešteto je takih stvari. Na vrsto 
pridejo še avtobusne čakalnice, ce-
sta na Selo in upajmo čimprej tudi v 
Št Florjan in Dolič. 

Kot že rečeno ves program se iz-
vaja in uresničuje in se bo izvajal do-
sledno in bo izpolnjeno vse, kar je 
zapisano, 16 časovno so možne spre-
membe. 

Sklep je bil nekoč, da dobi vsak 
100 % sredstev, kot je bilo razpore-

jeno. Ker pa doteka zaradi višjih 
osebnih dohodkov nekaj več sred-
stev, kot je bilo predvideno, se od-
višna sredstva zbirajo in razporejajo 
šele koncem poteka referenduma, 
torej po 31. 7. 1977. 

ODBOR ZA NADZOR 
NAD TROŠENJEM SREDSTEV 

SEJE SPET SESTAL 

Pred dnevi se je sestal odbor za 
nadzor nad trošenjem sredstev kra-
jevnega samoprispevka, pregledal 
obračune in se strinjal z zadnjo situ-
acijo ter jo odobril. 

Zaradi podražitev pa je prišlo pri 
osnovni šoli Šmartno do precejšnjih 

prekoračitev. Po sklepu naj bi te po-
dražitve bile likvidirane šele koncem 
samoprispevka. Odbor pa je bil mne-
nja, da ni preudarno vleči ta dolg še 
dve leti in pol, temveč enkrat za vse-
lej finančno dokončati problem 
osnovne šole, jjosebno ker se bo za-
radi povečanih osebnih dohodkov 
do konca letošnjega leta nabralo ne-
kaj več finančnih sredstev, kot je bi-
lo predvideno in tako ne bo nihče 
prikrajšan. Seveda pa je bil odbor 
mnenja, da je treba preveriti upravi-
čenost prekoračenja. Za vsako po-
dobno zadevo pa mora odbor skle-
pati od slučaja do slučaja in ostane 
še nadalje v veljavi, da se odvišna 
sredstva razdelijo koncem samopri-
spevka. 

DO KONCA OKTOBRA 
ZBRANO 4,365.000 DIN 

KRAJ. SAMOPRISPEVKA 

Povem naj še to, da se je od 1. 
avgusta 1972 do 30. 10. 1974 na-
teklo nekaj več kot 4,365.000 din. 
Mislim, da je to velik uspeh in mi-
slim, da je zelo prav, če pohvalimo 
našo davčno upravo, ki je več kot 
vzorno skrbela za redni dotok teh 
sredstev. 

Vse občane, tiste, ki so potekom, 
financiranjem, sofinanciranjem, za-
četkom in dokončano gradnjo za-
dovoljni, prosim, da vse tiste, ki še 
niso prišli na vrsto, potolažijo, da se 
bo v letu 1975 še marsikaj izboljša-
lo. Mislim, da j e važno opozorilo, da 
pogledate okoli sebe in vidite, kaj se 
je že zgradilo in kaj je v gradnji in 
kaj je predvideno za prihodnje le-
to." 

PRIPRAVE NA VOLITVE DELEGACIJ 
V SKUPŠČINE TEMELJNIH SAMOUPRAVNIH 
INTERESNIH SKUPNOSTI 

Akcija že prihaja 
v zaključno fazo 

Te dni so končali V/temeljnih organizacijah združenega 
dela in v krajevnih skupnostih na območju občine Slovenj 
Gradec predkandidacijske konference, na katerih so evidenti-
rali možne kandidate za člane delegacij v skupščine temelj-
nih samoupravnih interesnih skupnostih v Mislinjski dolini. 
Tako prehajajo priprave na volitve delegacij in na konstitu-
iranje samoupravnih interesnih skupnosti na novih ustavnih 
načelih v zaključno fazo. 

Zdaj so že v polnem teku kandidacijske konference v te-
meljnih organizacijah združenega dela in v krajevnih skup-
nostih, na katerih določajo kandidatne liste za člane delega-
cij za skupščine temeljnih samoupravnih interesnih skupno-
sti. V vseh krajevnih skupnostih v Mislinjski dolini ter v veči-
ni temeljnih organizacij združenega dela so se odločili za 
splošne delegacije za vse temeljne samoupravne interesne 
skupnosti. 

V krajevnih skupnostih bodo štele splošne delegacije za 
skupščine temeljnih samoupravnih interesnih skupnosti od 
11 do 17 članov. 

Na zadnji razširjenj seji Izvršnega odbora Občinske konfe-
rence Slovenj Gradec pa so sprejeli tudi predlog dogovora, 
po katerem bodo volitve članov delegacij za skupščine te-
meljnih samoupravnih interesnih skupnosti v vseh temeljnih 
organizacijah združenega dela v občini Slovenj Gradec v sre-
do, 4. decembra, v vseh krajevnih skupnostih na območju 
občine Slovenj Gradec pa v nedeljo, 8. decembra. 

Vodstva samoupravnih interesnih skupnosti, ki so že usta-
novljene, so pripravila za javno razpravo osnutke samouprav-
nih aktov, pri čemer računajo, da bodo te skupnosti naj-
pozneje do konca leta oblikovale na novih ustavnih določi-
lih. V Mislinjski dolini pa bodo ustanovili' še nekatere nove 
temeljne samoupravne interesne skupnosti na področju druž-
benih služb. 

ŠE 0 ZADNJI SEJI ZR0RA KRAJEVNIH SKUPNOSTI SKUPŠČINE OBČINE SLOVENJ GRADEC: 

Delegatska vprašanja in odgovori 
Delegati zbora krajevnih skupnosti Skupščine občine Slovenj 

Gradec so na zadnji seji zastavili več vprašanj, na katera so jim na 
seji odgovorili predstavniki Izvršnega sveta Skupščine občine Slo-
venj Gradec. Objavljamo nekaj delegatskih vprašanj in odgovorov 
nanje: 

Delegacijo Krajevne skup-
nosti Pameče je zanimalo, kdaj 
bodo v Pamečah začeli urejati 
prostore za vrtec? 

Odgovor: Za vzgojno varstve-
ne ustanove so pripravljeni tip-
ski načrti. V občini Slovenj 
Gradec bo treba v prihodnje 
skupaj reševati problematiko 
otroškega varstva v Šmartnem 
pri Slovenj Gradcu in v Pame-
čah. Skupnost otroškega var-
stva je zaprosila republiško 
skupnost otroškega varstva za 
dodelitev posojila; če bodo pro-
šnji ugodili, bodo začeli tudi v 
Pamečah prihodnje leto z grad-
njo vrtca, sicer pa leto dni po-
zneje. 

Delegacijo Krajevne skup-
nosti Slovenj Gradec pa so zani-
mala vprašanja v zvezi z dogra-
ditvijo Doma upokojencev. 
Dom še ni končan, v njem je 
pohištvo. Ker dom ni zaprt 
otroci uničujejo inventar in 
prostore. Kdo je odgovoren za 
to, da Dom upokojencev še ni 
končan? 

Odgovor: Slovenjgraški Dom 
upokojencev so začeli graditi le-
ta 1970. Prvotni koncept 

fca od pomembnih investicij v Mislinjski dolini je tudi dozidava poslopja Občinskega sodišča Slovenj 
iradec. Pričakovati je mogoče, da se bodo drugo leto pogoji za delo zaposlenih v tej ,Jiiši pravice" 
bčutno izboljšali. 

gradnjo doma (stanovanjski 
blok za upokojence) je bil spre-
menjen, da bi dobili denar .iz 
stanovanjskega sklada skupnosti 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja. Odločeno je bilo, 
da se zgradi dom zavodskega ti-
pa, da bi tako dobili sredstva v 
obliki dotacije, in ne posojila. 
Ob začetku gradnje doma krite-
rijev za tovrstne zavode še ni bi-
lo. Pred poldrugim mesecem pa 
si je verifikacijska komisija za 
domove pri republiškem sekre-
tariatu za zdravstvo ogledala ne-
dograjeni objekt v Slovenj 
Gradcu. Odločitve o tem" kaj 
bo z domom, Še ni. Za njegovo 
izgradnjo je bilo doslej porablje-
no 3 milijone dinaijev, za do-
graditev pa bi bilo potrebnih še 
okrog 300.000 dinarjev. 

Če bo komisija ugotovila, da 
dom ne ustreza kriterijem, bo 
treba po vsej verjetnosti vrniti 3 
milijone dinaijev stanovanj-
skemu skladu skupnosti pokoj-
ninskega in invalidskega zavaro-
vanja, dom pa prodati najugod-
nejšemu ponudniku, ker občina 
Slovenj Gradec nima denarja. 
Za zdaj pa še ni znano oziroma 
ugotovljeno, kdo je kriv za na-
stali položaj pri gradnji Doma 
upokojencev Slovenj Gradec. 

Delegacija Krajevne skup-
nosti Slovenj Gradec pa je za-
stavila še naslednje vprašanje: 
vodovodno zajetje v Suhem do-
lu ni urejeno. Ugotovljeno je, 
da je voda bakteriološko opore-

• Partijska Izgradnja 
v S Z 

SLOVENJ GRADEC, 19. NO-
VEMBRA - V sodelovanju s Komi-
sijo CK Zveze komunistov Slovenije 
za mednarodna ekonomska in politi-
čna vprašanja ter za stike z drugimi 
komunističnimi partijami je pripra-
vil -Medobčinski svet Zveze komu-
nistov za Koroško v okviru obiska 
delegacije Centralnega komiteja Ko-
munistične partije Sovjetske zveze 
na Koroškem predavanje člana dele-
gacije, svetnika v oddelku za organi-
zacijo KP SZ Matyja Gina, o vpraša-
njih partijske izgradnje Komunisti-
čne partije Sovjetske zveze. 

čena. Kdaj bo urejeno zajetje in 
voda primerna za porabo v go-
spodinjstvih? 

Odgovor: Vzorce vode iz za-
jetja v Suhem dolu so poslali v 
analizo, pri tem pa je bilo ugo-
tovljeno, da voda samo iz enega 
izvira bakteriološko ni neopore-
čena. Za zdaj še niso mogli ugo-
toviti, kako je do tega prišlo. V 
teku je akcija, da bi občanom 
Slovenj Gradca čimprej zagoto-
vili zdravo pitno vodo. 

Delegacija Krajevne skupno-
sti Mislinja pa je vprašala, če 
bodo letos postavljene avto-
busne čakalnice iz sredstev ob-
činskega samoprispevka. Zima 
je pred vrati in ljudje bodo po-
novno zmrzovali ob cestah, ko 
bodo čakali na avtobuse? 

Odgovor: Denar za gradnjo avto-
busnih čakalnic je zagotovljen. Go-. 
zdarstvo in lesna industrija Slovenj 
Gradec bo avtobusne čakalnice ure-
dila v obliki brunaric. Izvajalec del 
zagotavlja, da bodo postavljene še v 
tem letu! 

Sindikalna 
dejavnost 
pred volitvami 

Občinski svet Zveze sindika-
tov Slovenj Gradec se je, skupaj 
z osnovnimi organizacijami sin-
dikata ter z drugimi organi Zve-
ze sindikatov v Mislinjski dolini, 
aktivno vključil v priprave na vo-
litve delegatov v skupščine sa-
moupravnih interesnih skupnosti 
ter na konstituiranje samouprav-
nih interesnih skupnosti na no-
vih ustavnih načelih. 

Predsedstvo slovenjgraškega 
Občinskega sveta Zveze sindika-
tov je pripravilo že ob koncu 
oktobra posvetovanje z direk-
torji organizacij združenega dela 
ter z vodji splošnih služb, na ka-
terem so govorili o pripravah na 
volitve delegacij v skupščine sa-
moupravnih interesnih skupnosti 
ter na konstituiranje samo-
upravnih interesnih skupnosti na 
novih ustavnih načelih. O tem 
pa so govorili tudi na zadnjem 
posvetovanju s predsedniki 
osnovnih organizacij sindikata. 

P O K O R O Š K I 
• Seminar za aktive Zveze komunistov 

V Dravogradu, na Muti in v Slovenj Gradcu so bili zadnjo soboto, 1 
16. novembra, enodnevni seminarji za sekretarje organizacij in akti- = 
vov Zveze komunistov, čl^ne komitejev Občinskih konferenc Zveze i 
komunistov ter za predsednike komisij pri komitejih Občinskih kon- = 
ferenc ZK in pri Občinskih konferencah ZK občin Dravograd, Radlje i 
ob Dravi in Slovenj Gradec. 

Na seminarjih so razpravljali o nekaterih vsebinskih vprašanjih na- = 
daljnje družbeno-politične dejavnosti Zveze komunistov, in sicer o £ 
uresničevanju ustavnih določb v organizacijah združenega dela, kra- [ 
jevnih skupnostih in občinah, nadalje o uveljavljanju vodilne vloge s 
Zveze komunistov, o uresničevanju sklepov 4. seje Predsedstva Cen- S 
tralnega komiteja Zveze komunistov Jugoslavije in 10. seje Predsed- § 
stva Centralnega komiteja Zveze komunistov Slovenije, pa o vlogi S 
članov in organizacij Zveze komunistov pri uveljavljanju samouprav- 1 
nih interesnih skupnosti ter o uveljavljanju koncepta splošnega ljud- i 
skega odpora in družbene samozaščite. S 

# Posvetovanje o prihodnjem razvoju 
SR Slovenije in SFR Jugoslavije 

Medobčinski svet Socialistične zveze delovnih ljudi za Koroško je § ' 
pripravil prejšnji petek, 16. novembra, v Dravogradu posvetovanje š 
članov političnega aktiva vseh štirih koroških občin ter predstavni- i 
kov nekaterih največjih organizacij združenega dela iz Dravske, Meži-. S 
ške in Mislinjske doline. Na posvetovanju," ki so se ga udeležili še Š 
gostje iz Maribora in Ljubljane, so obravnavah temelje skupne politi- Š 
ke dolgoročnega razvoja SFR Jugoslavije do leta 1985 ter izhodišča i 
za priprave družbenega plana SR Slovenije za razdobje 1976 - 1980. I 



IMAŠ 
ROMAIM FELJTON 

Začela se je 31. maja 1916 ob 14.28 . 

Razen tega ni vedel, kje naj sploh razvrsti svoje ladje 
- zakaj moral jih je tako, da bodo obrnjene proti 
sovražniku - v tem trenutku pa se mu še sanjalo ni, 
kje l c - t a sploh je! 

Jellicoe je torej nujno potreboval podatke o sovraž-
niku. 

Ko so njegove ladje srečale Beattyjeve, si je oddah-
nil. Sedaj bo končno zvedel, pri čem je. 

Toda upal je zaman! Minute so potekale, z Beatty-
jevih ladij pa ni prišel noben signal. 

„Kje so sovražnikove bojne ladje? " je naposled 
vprašal Jellicoe. 

Minilo je nekaj tesnobnih minut predno je Beatty 
odgovoril: „Sovražnikove bojne križarke plujejo proti 
jugovzhodu!" 

PAST SE PRIPRAVLJA 

Podatek je bil seveda zelo dragocen, ni pa še vedno 
mogel razjasniti tega, kar je Jellicoe hotel vedeti - kje 
so namreč nemške bojne ladje, torej glavnina. 

Zato je še enkrat vprašal: „Kje je glavnina nemških 
ladij, kje so sovražnikove bojne ladje? " 

In končno je prišel odgovor, ki so ga vsi na povelj-
niškem mostičku Jellicoeve admiralske ladje „Iron 
Duke" tako dolgo in nestrpno pričakovali: „Videl sem 
nemške bojne ladje pluti proti jugozahodu!" Sporočilo 
je bilo sicer pomanjkljivo, saj ni ničesar povedalo o 
številu sovražnikovih ladij, hitrosti ali razdalji, toda 
bilo je vendarle dragoceno. 

Sedaj je končno poveljnik Velike flote lahko raz-
vrstil svoje ladje. 

Ukazal je, naj se njegove bojne ladje razvrstijo v 
bojni red. Ura je bila 18.15. 

Ladja za ladjo se je obrnila' in se postavila v eno 
samo vrsto. Vseh 24 bojnih ladij mogočne Velike flote 
se je razvršpalo v bojno linijo brezhibno, kot na paradi. 

Sedaj je bilo treba samo še počakati, da se bodo 
prikazali Nemci, ki so še vedno hiteli za Beattyjem, ne 
vedoč, da drvijo naravnost v past, ki se je pripravljala 
zanje. 

In končno se je to zgodilo. 
Na veliko presenečenje nemških poveljnikov sc je 

pred ladjami Visokomorskega ladjevja, ki je z vso 
hitrostjo plulo za Beattyjem, nenadoma pokazala brez-
hibna vrsta sivih angleških bojnih ladij. Zgodilo se je 
natanko to, kar so si Angleži ves čas želeli in česar so 
se Nemci ves čas bali! Srečali sta se glavnini obeli 
brodovij! 

Sedaj je lahko samo še čudež rešil Scheera. 

NESREČNA EPIZODA VELIKE IGRE 

Medtem ko so se bojne ladje Velike flote razvrščale 
v bojno vrsto in se pripravljale na spopad s Scheerom, 
se je zgodila tragična epizoda velike igre. 

Angleški admiral Hood, ki so ga poslali na pomoč 
Beattyju, se je s svojo eskadro bojnih križark srečal z 
nemškimi lahkimi križarkami, ki so plule kot predstra-
že Visokomorskega brodovja. 

Hood je imel na vsaki strani glavnine svojih bojnih 
križark po eno lahko križarko („Canterbury" in 
„Chester") ter štiri rušilce („Shark", „Acasta", 
„Ophelia" in ,,Christopher"), ki naj bi ga varovali pred 
vsemi presenečenji, hkrati pa mu pravočasno sporočali 
vse, kar bi opazili. 

Zaradi napake pri sprejemanju pozicijskih signalov 
so plule Hoodove ladje preveč na vzhod, da bi sc lahko 
direktno priključile Beattyju in ob 17.27 se obe bro-
dovji še nista srečali. Beattyjeve ladje so bila v tem 
trenutku še vedno več kot 20 milj oddaljene. Plule so 
proti Veliki floti, ki seje pripravljala na razvrščanje. 

Hood ni vedel, da so samo 12 milj proč, skrite v prvi 
večerni meglici, ki se je začela spuščati na morje, 
nemške ladje. To so bile bojne križarke admirala 
Hipperja in lahke križarke ter rušilci druge izvidniške 
skupine, ki ji je poveljeval admiral Boedicker. 

Kapetan Lawson, poveljnik lahke križarke „Che-

ster", je zaslišal grmenje topov na jugozahodu. Obrnil 
je ladjo v tej smeri in skušal zvedeti, kaj pomenijo 
eksplozije. 

Kmalu so na obzorju, ki se je skrivalo v meglici, 
zagledali oranžne plamene, sledove topovskih strelov. 
Medtem ko so se izvidniki na poveljniškem mostičku 
trudili, da bi ugotovili, kdo strelja v daljavi, so se na 
levi strani nenadoma pojavili obrisi križarke, ki so jo 
spremljali rušilci. 

Hood je s signalno svetilko povprašal neznance za 
raspoznavnimi znaki, pa ni prejel nobenega odgovora. 
Čeprav je bilo skoraj vsem jasno, da so to Nemci, se je 
„Chestcr" obrnila proti njim in se jim začela bližati, v 
tem trenutku so se malce levo od neznane križarke 
pojavile še tri podobne ladje. 

Razdalja se je zmanjšala na samo 6.000 metrov. 
Lawsen je spoznal, da so to Nemci! Obrnil je ladjo, 

da bi z vso možno hitrostjo ušel izven dosega topov. 
Prepozno! Na „Chester" seje vsula toča jekla in ognja. 

Kmalu je bila angleška lahka križarka tako zavita v 
oblake dima in ognja, da sta dve nemški ladji prenehali 
streljati, ker sploh ni bilo moč več spremljati zadet-
kov. Na angleški križarki je divjalo nešteto požarov. 
Paluba se je spremenila v strahotno zmešnjavo zvitih' 
železnih plošč, odtrganih topovskih cevi in na vse 

strani razmetanih trupel. 
Ladja se je še vedno umikala, kljub strahotnemu 

razdejanju na palubi so bili stroji na srečo nepoško-
dovani in krmilo je ubogalo krmarja. 

Mlada in neizkušena posadka se je bojevala proti 
velikanski premoči (kasneje so zvedeli, da so „Che-
ster" napadle štiri nemške lahke križarke - „Frank-
furt", ,,Wiesbaden", „Pillau" in „Elbing") z neverjet-
nim pogumom. 

Med njimi je bil tudi komaj šestnajstletni topniški 
opazovalec, mornar prvega razreda- Jack Cornwell. 
Njegova naloga je bila prenašati povelja iz glavne opa-
zovalnice topniškemu častniku v sprednjem topov-
skem stolpu, ki je bil oborožen s 150 milimetrskimi 
topovi. 
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Na televizijskih ekranih smo si pred dnevi ogledali prvo zgodbo 
iz nove televizijske nadaljevanke Dimitrije Tucovič. Nadaljevanka 
ima osem epizod in nam bo predstavila najslavnejše obdobje komu-
nistične partije med 1903 in 1914 letom. Glavno in naslovno vlogo 
v seriji igra znani jugoslovanski igralec Ljubiša Samardžič. 

„Vlogo sem sprejel z velikim voditelja. Tucovič je bil zelo 
navdušenjem in razveselil sem 
se, ko me je Vasilije Popovič 
poklical in mi potisnil v roke 
scenarij. Toda, ko sem besedilo 
prebral, sem se prestrašil. Spo-
znal sem, da je to prvi poskus, 
prenesti na zaslon plodno in bo-
gato biografijo; da gre za oseb-
nost,'ki zavzema v naši zgodovi-
ni zelo pomembno mesto. Ve-
del sem, da prevzema tisti, ki 
bo prevzel vlogo, tudi veliko 
odgovornost. Vloga Dimitrije 
Tucoviča je zame zelo pomemb-
na. Moram priznati, da je bilo 
to zelo težko delo. Zdi se mi, 
da v vseh filmih, v katerih sem 
igral, nisem izgovoril toliko tek-
sta, kolikor sem se ga moral 
naučiti za to vlogo. Istočasno 
so snemali sliko in ton in nismo 
si smeli privoščiti napak." 

Pri gledanju serije smo opazi-
li, da je Ljubiša zelo visok v pri-
merjavi z ostalimi igralci. 

„Tucovič je bil zelo visok. 
Meril je dva metra in osem cen-
timetrov. Slobodan Jovanovič 
je med drugim zapisal: Marčev-
ske demonstracije leta 1903. sta 
vodila Dimitrije Tucovič in Lju-
bomir Jovanovič, dva rojena 

izobražen in ves čas je. bil v sti-
ku z najpomembnejšimi oseb-
nostmi svojega časa. Poznal je 
Lenina, Rozo Luxemburg, 
Trockega, Dimitrova . . . 

„ 0 Dimitriju Tucoviču bi 
lahko imeli predavanje." 

„Storil sem tisto, kar je bilo 
nujno: zakopal sem se med 
knjige, hodil po knjižnicah, 
brskal po dokumentaciji. Našel 
in prebral sem nekaj njegovih 
knjig, največ pa sem našel v 
Popovičevi knjigi O Dimitriju 
Tucoviču. Igralec je ob takšnih 
priložnostih najbolj zadovoljen, 
če odkrije podobnosti, ki do-
polnjujejo in ponazarjajo člo-
veško razsežnost osebnosti. 
Takšno zadovoljstvo sem obču-
til, ko sem odkril, daje bil Tu-
covič, sin prote Jevrema in ma-
tere Jefimije tako vzgojen, daje 

čutil ljubezen do ponižanih in 
zatiranih in da je imel še pose-
bej razvit čut za pravico." 

„Vedno ste bili ljubimec kri-
tikov? " 

„Kakor kdaj. Nekoč sem bil 
še kako kritiziran. Še danes se 
spominjam stavka, ki ga je o 
meni napisal kritik ,,Politike" 
ob filmu Sirota Marija; čeprav 
je bil to najbolj gledan film 
leta." 

„Zakaj je vaša neločljiva 
partnerica Milena Dravič zavrni-
la vlogo v seriji o Dimitriju 
Tucoviču? 

„Ne vem, verjetno je bila pre-
zaposlena." 

„Kakšna je razlika med ma-
lim in velikim ekranom? " 

„Nobene razlike ni. Vse tele-
vizijske serije delajo filmsko. 
Razlike so v delu. Pri seriji p 
Dimitriju Tucoviču je bilo ne-
koliko težje, ker sem moral spo-
štovati avtentičnost. Avten-
tično besedilo, ki ne prenese 
improvizacije in zahteva popol-
noma pripravljenega igralca." 

BOLNIŠNICA ZA IBE 

/ O 
Podružnica Velenje 
100 LETNICA 
hranilništva in posojil-
ništva v šaleški dolini 
1874 - 1974 

Najrazličnejše bolezni pri ljudeh, od prehlada in nervoze do tu-
berkuloze in raka, so tudi v ribjem svetu. 

Edina bolnišnica za ribe na Japonskem je v mestu Toba, ki leži v 
središču države. Zdravniki imajo polne roke dela. Zdravijo ribe in 
dajejo nasvete ljudem, ki imajo v svojih hišah akvarije. 

Zgradba v kateri je bolnišni- in v pismih prosijo za nasvet. 

luskah pojavile bele lise 
bami, ki jim odpadajo 
Nekaterim pomagajo 

le tropske ribice, ki 
v akvarijih. Toda v zad-
času so vse pogostejša 

ca, ima obliko gobe. V central-
nem prostoru je dvajset posod, 
ki predstavljajo bolniške poste-
lje. Zdravniki vsak dan obidejo 
„postelje" in pregledajo bolni-
ke. 

Bolnišnico za ribe so ustano-
vili leta 1965. Sem prinašajo 
ribe z vsega sveta, po telefonih 

Zdravljenje je brezplačno. 
Zdravniki in bolničarji (vseh 

je dvanajst) niso oblečeni v bele 
plašče, ampak v primerne de-
lovne obleke in vsi so odlični 
potapljači. Dovolj je pogled in 
že ugotovijo, kaj je s pacientom 
narobe. Najpogosteje se ukvar-
jajo z ribami, ki so se jim na 

Kr ižanka 
• GVAP0 - Š A L J I V A ZGODBA Z DIVJEGA ZAHODA - I. ANTIČ 

Doslej 
je jedla samo telečje meso, 
japonski mesaiji, predno ga 
položijo na prodajani pult, 
ga vedno narežejo na tanke 
koščke, da bi se bolje ujemal 
z nežno omako osara. 

Nato se je napotila k dru-
gim oddelkom, kjer je nabra-
la vse ostalo. Končno je s 
polnim naročjem zavitkov 
stopila do blagajne, kjer so 
naračunali skupno vsoto en 
funt in en šiling in ji vse 
spravil v velikansko papirna-
to vrečko. 

Blagajničarka je zahte-
vala: „En funt, en šiling pro-
sim!" 

„Ampak meni so dali za 
špecerijo le en funt," je od-
govorila Yuki. 

Blagajničarka jo je pogle-
dala od vrha do tal, vzela iz 

R0NALD KIRKBRIDE 

velikansko pupo, na kateri je 
bila čudovita obleka izredno 
živih barv, ob njej pa cena 
25 šilingov. Za nekaj trenut-
kov se je zaustavila in jo ob-
čudovala. 

„Kako lepa ohleka," je 
vzdih nila. 

„Mama je ukazala, da mo-
raš kupiti predpasnik." 

Ni želela razpravljati z 
njim, ker je zaupala briga-
dirju Brownswordu, da bo 
njeno bivanje v njihovi hiši 
na Scarsdale Villas samo za-
časno. Ni imela namena za-
pravljati težko prisluženi de-
nar za predpasnike, katerega 
prav gotovo ne bo nikoli no-
sila v prisotnosti Johnnyja. 

„Mislim, da bi pomerila 
tegale, ampak samo iz rado-
vednosti," je rekla in poka-
zala prodajalki na en pred-
pasnik. 

Odpeljali so jo v oblačilni-
co, medtem pa je Herbert se-
del prav nasproti zavese, ki 
je zastirala pogled v oblačil-
nico. Ni se veliko trudila, da 
bi takoj zagrnila zaveso. Se-
zula si je sandale in slekla ki-
mono. Pred presenečenim 

vrečke kruh in ji z roko ne-
strpno pokazala, naj gre 
v e n . . . 

Herbert je ves brezdelen 
stal pri vratih. 

pomagajte nositi, pro-
sim!" je vzdihnila Yuki s 
težkim paketom. 

„Nikar ne bodi tako tra-
pasta," ji je rekel in pokazal 
na voziček ob vratih. „Nalo-
ži vanj." 

„Zelo pametno," je rekla 
in položila velikansko vrečo 
v košarico vozička in ga od-
peljala na cesto. 

Ko sta prispela do izhoda 
velikega supermarketa, ju je 
zaustavil policaj. Ko ga je 
Herbert zagledal, da stopa 
proti njima je stekel do bliž-
nje zgradbe, kjer je skozi ste-
klena vrata lahko opazoval, 
kaj se bo zgodilo. 

„Oprostite, gospodična." 
„Kaj pa je, prosim? " 
„Sporočeno mi je bilo, da 

je voziček, katerega vozite, 
last trgovine in zato je bil 
ukraden." 

„Ukraden? " 
„Bojim se, da boste mora-

li z menoj na policijsko po-
stajo." 

„Tega pa res več ne razu-
mem: nakupila sem špeceri-
jo, plačala r a č u n . . . " 

,,Pa ne za voziček," je re-
kel policaj vljudno in poteg-
nil iz žepa beležnico. 
„Ime? " 

„Yuki Okano." Pokazala 
je s prstom na voziček. „Kaj 
sem zagrešila? " 

Policaj se je sklonil in po-
gledal v njen potni list, ki 
mu ga je v naslednjem tre-
nutku vsa prestrašena molila 
pred oči. Oči so se mu poča-
si razširile. 

,.Gospodična Okano, ste 
mar tujka? " 

„Japonka." 
„Koliko časa že prebivate 

v Angliji? " 
„Tri dni." 
„Že razumem." Beležnico 

je spravil nazaj v žep rekoč: 
„Očitno gre za nesporazum. 
Ce izpraznite voziček, ga 
bom sam odpeljal v trgovino 
in razložil, kako je prišlo do 
pomote. 

,,Pomota, da!" je Yuki 
odgovorila s stisnjenimi 
ustnicami iz z očmi divje 
iskala Herberta. 

Ko se je policaj poslovil, 
se je izza steklenih vrat ves 
nasmejan prikazal Herbert. 
Toda, takoj mu je ugasnil 
posmeh na ustnicah, ker je 
Yuki pograbila vrečo in mu 
jo treščila v glavo. 

„Sedaj boš pokazal Yuki, 
kje naj izbere predpasnik," 
je ukazala in odkorakala v 
naslednjo trgovino. 

Komaj sta stopila v ženski 
oddelek, se je ustavila pred 

Herbertom in zgroženimi 
kupci je bila naenkrat po-
vsem gola. 

Zastor se je urno zagrnil, 
toda ne prej, preden si Her-
bert ni napasel oči na najlep-
šem ženskem telesu, kolikor 
jih je kdaj videl, žal jih ni 
bilo veliko. Toda to dekle -
nikoli mu ni padlo na misel, 
da bi bde Japonke lahko ta-
ko lepe, morda zato, ker 
imajo tako vzvišeno držo in 
učinkujejo tako. izumetniče-
ne v svojih do gležnjev sega-
jočih kimonih. 

Po nekaj trenutkih se je 
Yuki prikazala v čudoviti 
rožnati obleki, vsa sijoča in 
nasmejana. 

„Vam je všeč, gospod 
Herbert? " 

„Mama bo razkačena," je 
odgqvoril medlo. 

„Saj je moj denar, ne? 
"Gospej Brownswordovi bom 
pojasnila, da so predpasniki 
preveliki." 

Herbert jo je samo obču-
doval in oči kar ni mogel od-
trgati od tistih delov telesa, 
ki jih je kimono vedno zakri-* 
val. 

Končno je rekel odločno: 
;jPrav lepo ti pristoja." 

6. 

Pravkar se je oblekla v 
spalno srajco, ko je nekdo 
potrkal na vrata. 

Odprla je vrata in se sko-
raj z glavo zaletela v Herber-
toveprsi. 

„Sššššš," je rekel in držal 
prst na ustih. „Imam nek 
predlog. Za trenutek mi do-
voli vstopiti." 

„Ostanite tam, kjer ste. 
Kaj želite? " 

„Oprosti, žal mi je zaradi 
tistega, kar se je zgodilo v 
supermarketu," je rekel še-
petaje. „Rad bi popravil ti-
sto nerodnost. Kaj, če bi šla 
nekam skupaj na kavo? Sem 
član disko kluba na High 
Street. . ." 

„Dis 
„To je klub, kjer malce 

zaplešemo in se šalimo." 
„Kaj pa gospa Browns-

word . . . " 
„Spi. Oba sta zaspala. Po-

slušaj, kako smrčita." 
„Ne smem zapustiti sta-

novanja, razen- ob nedeljah 
popoldne." 

„Mama - ne bo izvedela. 
Jutri gre igrat bridž v Ham-
mersmith in na, kot še ve-
dno trdi očka, lepotno kuro. 
Kaj ni smešno, haha? " 

„Hm . . . " je rekla Yuki. 
Zares ni bila nič kaj pri-

pravljena oditi v posteljo, 
kaj drugega pa ji ni preosta-
lo. 

Brez besed 

humor 

- Če boš priden, Floki, ti bo tetica čez kakšno uro 
prinesla veliko, veliko k o s t ! . . . 

VODORAVNO: 1. časopisni 
oglas, naznanilo, objava, 7. član sve-
ta federacije, star borec, Miha, 9. že-
lezniško križišče v Piemontu (Itali-
ja), 10. veki, daljše dobe, 11. arabski 
žrebeč, 12. vrvar, 13. znan roman 
ruskega pisatelja M. Arcibaševa, 15. 
trnek, 18. avtomobilska oznaka za 
Doboj. 20. prvi mitološki letalec, 
21. ime gledališkega pedagoga in 
strokovnjaka Šesta, 23. znak za ke-
mično prvino natrij, 24. kdor retuši-
ra, 26. največje mesto v ZSSR. . 

NAVPIČNO: 1. poslanik, diplo-
- matski predstavnik visoke stopnje, 

2. krema tovarne ..Ilirija" iz Ljublja-
ne, 3. pijača, ki jo izdeluje Tališ v 
Mariboru, 4. znak za kemično prvi-
no nikelj, 5. gora na Notranjskem, 
tudi snežni mož, 6. glavno mesto 
afriške republike ob Gvinejskem za-
livu (Accra), 8. skandinavski drobiž, 
12. tebariski kralj (Edip), 14. med-

met priganjanja, 16. bolgarski kritik, 
profesor književnosti, Georgi, 17. 
pisana tropska papiga, 19. števnik, 
22. japonski politik, Hirobumi-(, ja-
ponski Bismarck"), 25. Športni 
klub. 

Letala na avtomobilski 
cesti! Morda bo ta foto-
grafija marsikoga vznemi-
rila. Vsekakor je treba 
priznati, da prizor ni 
vsakdanji. Del eskadrile 
reaktivnih letal - lovcev 
mirno „potuje" po avto-
mobilski cesti. Fotografi-
ja je nastala v Švici, kjer 
je eskadrila vojnih lovcev 
-reaktivcev vadila vzleta-
nje z betonske avtomo-
bilske ceste. Seveda je 
bila avtomobilska cesta 
za ostali promet zaprta. 
Organizatorji so se nam-
reč bali, da bi morda 
kakšen goreč in vznemir-
jen šofer skušal prehiteti 
reaktivno l e t a l o . . . . 

Long Beach. Bivši ameri-
ški predsednik Richard 
Nixon je v bolnišnici v 
Long Beachu v Kaliforni-
ji, kjer ga bodo znova 
preiskali. Pred kratkim je 
bil Nixon v tej bolnišnici 
na desetdnevnem zdrav-
ljenju zaradi vnetja ven 
na levi nogi in krvnega 
strdka v desnem pljuč-
nem krilu. Bolnišnico je 
zapustil 4. oktobra in bil 
na okrevanju na svojem 
domu v San Clementu. 
Na sliki: Nixon v invalid-
skem vozičku. 

družine delfinov, hranijo 

V občini Slovenj Gradec je 6 lovskih družin s preko 300 članov. Vsako leto lovci pripravijo 
občinski lov, na katerega povabijo tudi goste. Zadnjo soboto je lovska družina Mislinja 
priredila v lovskem revirju v Završah tak lov, katerega se je udeležilo preko 30 lovcev, med 
njimi pa so bili tudi gostje iz Velenja ter predstavniki družbenih organizacij občine Slovenj 
Gradec. Med lovom pa je bilo tudi veliko smeha, ko sta gosta Franc Sinrajh in Tone Jeromel 
ustrelila prepariranega zajca in fazana, lovec domače lovske družine enako lisico. F. Jurač 

drugim injekcije, toda 
krat je potrebna tudi 
terapija. Ribe živijo v 
kjer prevladuje 
slabotnejšim in v teh 
nih bojih pride tudi do 
poškodb. 

Kako ločijo zdrave 
tistih, ki bolehajo na 
organih? Diagnozo 
opazovanjih, kako ribe 
kakšne barve so njih 
kakšen tek imajo. 
nim bolnikom dajejo 
ske injekcije. 
'Sprva so v bolnišnici 

v katerih ribje zadruge 
da bi zdravniki pregle-

ribe, če so dovolj in pravil-
in če jim prija živ-

v ribniku. 
lnišnica je istočasno tudi 

er za znanstvena raziskovan 
V njej gojijo, črne morske 

e, ki se le s težavo obdržijo 
okolju. Do danes še v 

nem akvariju ni ta vrsta 
živela dalj kot šest meše-
Morska svinja, ki živi v bol-
i, ima svetovni rekord: 

že štiri leta in nekaj mese-

V ZASEDI NA $VAPA...KAJTI ZA 
NJEG,0V SKALP JE DOBI VELIK 
P t m . KDO DRUG NAJ BI 
SfCEK PRI ŠEL TOD MIMO? 

Morsko svinjo, eno iz 
po steklenički. 

TO JE £MPU SUMLJIVO... CEMU JE 
TA BLL0R©žEC p/DEL IN KAJ JE 

SPLOH ISKAL V TISTEM 
SKALOVJU* TJA NIKOLI NIHČE 

NE ZAHAJA... 

w i so qomiu,DA 
IČEN RAZGLED... 

PA JE VIDETI NE-
O V . . . M O m J E BIL 

ČAKAL V Z A S E D I . . . 

MORDA TUJEC NI BIL SAM...M0R ' 
VA QA JE KDO VR(,EL V PREPAL 

UF...' UF..I GVAP0 VOHA NEVAR-
NOST.' 



V DOMOVIH RUDARSKEGA ŠOLSKEGA CENTRA 

MANJKA PROSTOROV 
Razprave, ki že dlje čase polnijo stolpce v dnevnem časopisju o 

potrebi gradenj dijaških domov v Sloveniji, opozarjajo na nujnost 
načrtovanja sistemskega vira sredstev, ki bo omogočal nepretrgano 
skrb za izgradnjo, tako šolskega prostora kot tudi domskih zmoglji-
vosti. 

Kot povsod v Sloveniji se 
kaže tudi v Velenju potreba po 
novih bivalnih prostorih za 
učence in dijake v rudarskem 
šolskem centru, ki letos šola že 
dvatisoč mladih iz vse Jugosla-
vije. Šolski center je prišel v kri-
tično stanje, ko je moral letos 
ob perečem pomanjkanju stro-
kovnega kadra odkloniti okrog 
sto učencev, dvestotrinajst jih 
je sprejel v klasični dom inter-
natskega tipa, dvestošestnajst 
pa so le zasilno namestili, ne da 
bi jim mogli nuditi vsaj osnovne 
pogoje za življenje, delo in re-
kreacijo. 

Za boljšo osvetlitev stanja 
smo se napotili k tovarišici 
KRISTIVAHOVI, vodji Doma 
I. 

Kakšna je struktura socialne-
ga porekla tistih učencev, ki so 
se odločili za poklicne rudarske 
šole? 

„Os ;mdeset odstotkov jih 
pride iz vrst delavstva, sledijo 
kmetje, upokojenci in uslužben-
ci s srednjo izobrazbo." 

Iz katere republike jih je naj-
več? 

Največ jih je iz Bosne, kar 70 
odstotkov, 20 odstotkov iz 
Srbije, ostalih deset pa iz Hrvat-
ske, Črne gore, Makedonije in 
Slovenije. Prihajajo iz socialno 
ogroženih družin in že zato bi 
jim morali nuditi tako okolje, 
da bi se čimprej prilagodili in se 
razvili v človeka, kakršnega 
teija naša socialistična družba." 

Koliko domov imate in kak-
šna je njihova kapaciteta? 

„Praktično imamo samo en 
dom, ki lahko sprejme dvesto-
trideset učencev. Vendar tudi 
ta ne odgovarja dijakom sred-
njih in višjih šol glede prostor-
skih in prehrambenih možnosti. 
Učilnice tem dijakom ne ustre-
zajo, zaradi njihovega profila 
izobraževanja. Poleg tega jih 
biva v eni sobi osem, kar sploh 
ni v skladu z republiškim nor-

mativom, ki določa le dva do 
tri v sobi. 

V drugem domu, ki je bil gra-
jen kot blok, nudimo pri druži-
nah stošestinosemdesetim mla-
dim ljudem le posteljo in skle-
do. Načrtna vzgoja, kije sopot-
nica izobraževanja, odpade in 
oblikovanje mladega človeka je 

s tem zanemaijeno, zato ni 
čudno, da tu beležimo prekr-
ške, ki večkrat sodijo v krimi-
nal. Po prvotnih kriterijih naj bi 
imele družine v Domu II. štiri 
do šest mladih ljudi, ki bi jim 
poleg oskrbe nudile svojo dru-
žinsko toplino. V tej stanovanj-
ski stiski pa bo kmalu ta dom 
postal blok, ki počasi ne bo 
dajal učencem niti stanovanja 
(zaradi številčnosti družine, ozi-
roma novih mladih družin) in 
že to narekuje nujnost gradnje 
novega doma." 

Vitomir Kolšek 

Znano je, da je bilo po vojni 
v Sloveniji 168 domov, sedaj jih 
je le še 64 in še od teh je polo-
vica muzejskih primerkov. Kje 
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# ZAPIS Z OBČINSKE KONFERENCE ZKS MOZIRJE j 

NEGATIVNIH DRUŽBENIH) 
POJAVOV NI BILO I 

V torek, 5. novembra je bila četrta konferenca 
ZKS Mozirje, na kateri so med drugim posvetili naj-
večjo pozornost oceni uresničevanja resolucije in 
stališč ZK na področju idejne usmerjenosti vzgoje in 
izobraževanja. 

V tej oceni je bilo rečeno, da se kažejo bistveni 
premiki idejnopolitičnega stanja po 29. seji CK ZKS 
in skupščinski resoluciji o vzgoji in izobraževanju. 
Analiza uresničevanja programov kaže na uspešno 
delo pri rešitvi pomembnih vprašanj, ki so bila 
obravnavana na šolah kot izključno vzgojna vpra-
šanja. Vedno pa še ugotavljajo, da bremena izvenšol-
skih dejavnosti med učitelji niso enakomerno poraz-
deljena. 

Obstojajo določene razlike med posameznimi šo-
lami, kar je pogojeno z okoljem v katerem šola delu-
je, kadrovsko sestavo, številom članov ZK na šoli, 
opremljenostjo šole, itd. Odkritih idejnopolitičnih 
odporov in ostalih negativnih družbenih pojavov ni 
bilo. 

Tudi izobrazbena struktura se je v zadnjih dveh 
letih izboljšala, predvsem zaradi izrednega študija 
učiteljev na Pedagoški akademiji. Precejšnja pozor-
nost je bila posvečena kadrovanju za učiteljski 
poklic in modernizaciji pouka. Na vseh šolah se kaže 
velika prostorska stiska, kar v veliki meri zavira po-
sodabljanje učnovzgojnega procesa. Kljub temu pa 
učitelji z maksimalnimi napori iz leta v leto dosegajo 
boljše učne uspehe. V skladu s sprejetjem nove usta-
ve so bili sprejeti novi samoupravni akti in izvoljeni 
novi samoupravni organi, vendar bistvo samouprav-
nega sporazumevanja, zlasti glede svobodne menjave 
dela, še ni prodrlo globoko v zavest. 

Analiza ugotavlja tudi, da pada ekonomski polo-
žaj šol, v primerjavi z leti nazaj. Funkcionalni in 

režijski stroški sodobno zasnovane šole so večji, taka 
šola je dražja, kar se pri odmerjanju sredstev ne upo-
števa, oziroma za to ni dovolj denarja. 

Stroški vzdrževanja in drugi materialni izdatki za 
redno delovanje šole zaradi zviševanja cen vedno bolj 
naraščajo, zato je težko slediti modernizaciji pouka. 
Spreminja se odnos med sredstvi namenjenimi za 
osebne dohodke in materialne stroške, seveda v sla-
bo slednjih. To čutijo učenci in učitelji, ki želijo, da 
bi šola več vlagala v modernizacijo pouka. Osebni 
dohodki učiteljev so urejeni s samoupravnim spora-
zumom. Ta je pripomogel k poenotenju kriterijev za 
delitev osebnih dohodkov, medtem ko z višino oseb-
nih dohodkov učitelji niso zadovoljni, zlasti če jih 
primerjamo z drugimi dejavnostmi in zato ker niso 
plačane dejavnosti, ki jih opravlja učitelj izven svoje-
ga učno-vzgojnega dela, oz. izven delovnega časa. 

Pri idejno-politični oceni so na konferenci ugoto-
vili, da med nalogami, ki niso bile uresničene, je prav 
neuspeh razširitve komunističnega Jedra "na šolah. 
Kljub prizadevanjem ravnateljev in članov ZK šo re-
zultati minimalni. Vzroki so v sorazmerno starejšem 
učiteljskem sestavu, pogosti pa so tudi izgovori na 
razmere doma in vpliv zakonskega tovariša. Sicer pa 
so bile naloge, postavljene v delovnih programih šol, 
uspešno izvršene. Veliko časa so šole posvetile raz-
pravam idejnosti pouka in vzgoje. 

Končna ugotovitev je tudi ta, da kadrovska za-
sedba delovnih mest v šolah glede na optimalno ures-
ničitev nalog, samo delno odgovarja. Vedno so še 
prisotne težave v pomanjkanju učiteljev. Ce pa se že 
kdo prijavi, je izključena vsaka izbira, tako, da to sili 
v zanemarjanje upoštevanja vseh družbenih kriteri-
jev. Velike težave ob tem se kažejo tudi zaradi po-
manjkanja stanovanj. 

LIZA PODPECAN - KUHAR 
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Mirko Sajko, 

so po vašem mnenju vzroki za 
tako neurejeno stanje? 

,,Zaradi decentralizacije sred-
njih šol so domovi životarili in 
bili ločeni od šol. Tudi zapira-
nje v regije, je botrovalo take-
mu stanju kot je sedaj." 

Kakšna je zasedba s kadri v 
domovih? 

„Že čutimo kadrovsko sti-
sko. Tisti, ki spozna naloge in 
delovni čas vzgojitelja (učenec 
je prisoten 24 ur) si poišče delo 
drugje. Lansko leto so se izmen-
jali štiije vzgojitelji, letos pa sta 
nas od septembra do oktobra 
zapustila že dva. Namesto 
sedmih, delo opravljajo sedaj 
trije vzgojitelji, ki so zaposleni 
cele dneve." 

Odpravili smo se še v Dom 
II., v Jenkovo ulico, kjer je 
vzgojitelj Mirko Sajko povedal 
naslednje: 

„V tem bloku je 45 strank. 
Pri vsaki stranki so štiri sobe za 
gojence. V začetku je bilo šest 
gojencev pri eni družini, kjer je 
bila skrbnica obenem še mati in 
vzgojiteljica. Sedaj smo natrpali 
v te sobe deset gojencev, ki se 
hranijo pri skrbnicah, ki še ho-
čejo kuhati. Teh je le še 18 od 
48 in kuhajo za dvajset do tri-
deset gojencev, nekatere pa še 
dodatno za 20 ali 30 drugih lju-
di, predvsem delavcev." 

In kako poteka vzgojno delo 
pri vas? 

„Koliko lahko stori en vzgo-
jitelj in vodja doma za 186 mla-
dih ljudi si lahko predstavljate 
sami. Ne moreš organizirati sku-
pinskega dela, ker ni prostora. 
Učijo se v sobah. In od 15. do 
17. ure, kolikor traja učni čas, 
skačem iz sobe v sobo, iz enega 
nadstropja- v drugega in nadzi-
ram njihovo delo, kolikor pač 

Krista Vah 

zmorem. Sedaj pripravljamo na 
terasi prostor za učne ure (zara-
di stanovanjskih problemov sc 
tudi v veži poleg terase postav-
ljene postelje, op. pisca).' 

Vodja Doma II., tovariš Vito-
mir Kolšek je vzkliknil: 

„To sploh ni dom! Tu je siro-
tišnica. Deset odstotkov učen-
cev je brez staršev, 105 je iz d& 
lavskih, 24 iz upokojenskih it 
42 iz kmečkih družin. Načrtne 
ga vodenja ni, ker ni pogojev 
Mladi tudi nimajo svojega pro 
štora. - igrišča, kjer bi lahko 
imeli vsaj malo rekreacije, zate 
se ne čudimo, če pridejo toliko 
krai v nasprotje z okolico in 
družbo. Dokler jim ne bomo 
nudili urejenih pogojev za del« 
in učenje, dokler ne bomo gr» 
dili takih domov, ki bodo 
cialne razlike krčili, ne moremo) 
pričakovati, da bodo ti ljud 
oblikovani tako, kot to teija| 
naša samoupravna socialistični 
družba." . 

Kaj naj bi ob vsem tem zap 
sali na koncu? Nerazumljivo jej 
da ob vseh naših deklaracijah < 
zagotavljanju enakih možnost 
vsem in vseh dokumentih, 
govorijo o zmanjšanju socialni 
razlik ne moremo priti v repu 
bliki do dogovora, kako financ 
rati izgradnjo dijaških domoi 
V občini Velenje so že stori 
ustrezne korake za gradnjo no 
vega dijaškega doma, ki b 
lahko sprejel več kot petsti 
mladih ljudi. Izoblikovali 
predlog, da bi se viški sredste 
ki so se nabrali pri nekatei 
interesnih skupnostih vml\ gc 
spodarstvu nazaj na takšen n 
čin, da poskrbijo za njihov tx 
doči kader. 

LIZA PODPEČA 
- K I 

PECA 
CUHAI 

BO ŠOLA NA LJUBNEM OSTALA BREZ UČITELJEV? 
Delovno mesto z urejenimi osebnimi dohodki pomeni za delov-

nega človeka šele polovico, sem nekoč zapisala. Drugo polovico pa 
brez dvoma pomeni urejeno stanovanjsko vprašanje. V mozirski 
občini je okrog dvajset učiteljev, ki jih tare ta problem. Najslabše 
pa je na Ljubnem ob Savinji, kjer je deset učiteljev obremenjenih s 
stanovanjskimi težavami. 

Predsednica sveta delovne 
skupnosti Vida Št iglic, je pove-
dala kako je s stanovanji za pro-
svetne delavce in kako ta pro-
blem rešuje. „Petnajst let so se 
prijavljali na razpise prostih de-
lovnih mest predvsem učitelji — 
začetniki, ki niso imeli družin 
in tudi niso bili zainteresirani za 
stanovanje v bloku. Problem je 
najbolj izbil lansko leto, ko se 
je povečalo število kadra in le-
tos, ko je pet učiteljev brez sta-
novanja ali pa bivajo v nemogo-
čih razmerah. Poudarjam samo 
teh pet, vendar je še pet naših 
ljudi, ki so si stanovanjsko vpra-
šanje le za silo rešili." 

Kako je svet delovne skup-
nosti reševal stanovanjske pro-
bleme? 

„Šola razpolaga s štirimi sta-
novanji v bloku, kar pa je odlo-
čno premalo. Probleme smo 
skušali reševati tako, da smo 
novim učnim močem iskali sta-
novanja pri zasebnikih. To je 
mučno opravilo, zato, ker pri 
ljudeh ni razumevanja. Sicer da-
jo na voljo sobo, vendar pod 
pogojem, da je učitelj samski, 
brez otrok in brez pohištva in 
da se v času turistične sezone 
lahko umakne turistom. Učitelj 
se ne želi seliti kot lastovka na 
jug. Poleg tega si želi ustvariti 
svoj kotiček in ga opremiti po 
svoje." 

Kakšen odnos je imela druž-
ba do vaših problemov? 

„Družba je bila v teh desetih 
letih mačehovska. Veliko, zelo 

veliko se je govorilo, vendar 
storjenega ni bilo ničesar. Boji-
mo se, da zaradi odlašanja 
lahko izgubimo naslednje šol-
sko leto še kako potrebne učne 
moči, ki nam jih že sedaj manj-
ka." 

Mira Smodiš, strokovna uči-
teljica se vozi vsak dan v Šem-
peter in stanuje pri starših, kjer 
se stiskajo v hiši tri družine. Z 
vožnjo se zamudi tri ure na dan. 
Zjutraj gre na pot, vrne pa se 
pozno zvečer, zato se je bila 
primorana ločiti od otrok in jih 
dati teti v Kočevje. Mira Smo-
diš je dejala: „Če ne dobim sta-
novanja, bom zapustila osnovno 
šolo Ljubno in se zaposlila tam, 
kjer bo ob razpisu prostega de-
lovnega mesta zagotovljeno tudi 
stanovanje. Zdaj so mi obljubili 
garsonjero v Mozirju, v novem 
bloku in sicer jo bo odkupil 
TIS. Problem bo" tako za silo re-
šen, vendar ne v celoti, ker 
imam dva otroka." 

Vida Juvan: „Na Ljubnem 
sem nekaj let stanovala v turisti-
čnih sobah do poletne sezone, 
ko sem se morala umakniti turi-
stom. Sedaj imam v bloku 
garsonjero - eno sobo za tri lju-
di, kar je odločno premalo, za-
to bom jeseni šolo zapustila, če-
prav nerada." 

Peter Pačnik je tudi eden 
izmed teh, kijih tare stanovanj-
ski prostor: „Vsak dan se vozim 
iz Luč in izgubim precej časa 
zaradi slabih avtobusnih zvez. 
Če bi imela šola kabinetni 
pouk, bi lahko ta čas bolj kori-
stno izrabil. Žena poučuje v 
Lučah in bi se rada preselila na 
Ljubno, vendar ne siliva, ker 
veva, da so stanovanja drugi še 
bolj potrebni. Družba bi morala 
že zdavnaj načrtovati, da ne bi 
prišlo do tako poraznega stanja 
kot je sedaj. Če se ne bo s sta-
novanji kaj hitro ukrenilo, bo 
ostala šola brez učiteljev." 

Ana Gubenšek, predmetna 
učiteljica matematike in fizike 
je sostanovalka v garsonjeri. O 
svojem problemu je povedala 
naslednje: „Nimam ne kuhinje, 
ničesar. Če do jeseni ne bo sta-
novanja, bom šla drugam." . 

Tudi Justina Stmad, učitelji-
ca na osnovni šoli Ljubno si 
išče zaradi neurejenega stano-
vanjskega problema novo delov-
no mesto, saj se trenutno vozi 
iz Žalca, kjer stanuje z možem 
in otrokom v samski sobici. 

Ravnatelj osnovne šole, Jože 
Prislan je komentiral: posledi-
ca takega stanja je velika migra-
cija naših učiteljev. Na šoli je 
bila vrsta perspektivnih ljudi, ki 
so si bili pripravljeni na Ljub-
nem ustvariti svoj dom. Te 
možnosti niso imeli, ker so vse 
zazidalne parcele v zasebni lasti 
in se je postopek za pridobitev 
lokacije predolgo vlekel. Tako 
so se šolniki še preden so nave-
zali stike z ljudmi in obratno, 

Jože Prislan Vida Štiglic Mira Smodiš Peter Pačnik Vida Juvan 

.preselili drugam. Šola v 
času ni držala križem rok. T 
stva, ki so bila namenjena) 
stanovanjsko izgradnjo je tal 
kot ostale delovne organizai 
delila kot kredite posame; 
kom. S temi sredstvi sta 
opravljeni dve adaptaciji in i 
gradnja nove hiše. Ker je i ' 
delovna organizacija majhi 
ima premalo sredstev za naf 
stanovanj, zato je bil že skn 
čas, da smo vsa sredstva za s 
novanjsko izgradnjo, ki senal 
kajo po šolah združili pri 

Če je naše delo posebnega dni 
benega pomena, potem je doBj 
nost širše skupnosti, da v i 
krajšem času pomaga najti s 
nancerje za zgraditev dvai 
stanovanjskega bloka že v | 
hodnjem letu na Ljubnem, k 
v nasprotnem primem 
odprli novo šolo brez ud 
moči." 

LIZA PODPEČA1 
KI 

Ana Gubenšek 



MOV KORAK V SODELOVANJU MED SUBOTICO IN VELENJEM 

SODOBNA PEKARNA 
Marsikatera velenjska gospodinja ima pripombe glede oskrbe 
ha, velikokrat pa so tudi nezadovoljne z njegovo kakovostjo, 
jsko podjetje Mera ima sicer pekarno v Velenju, vendar v njej ne 
čejo dovolj kruha za vso dolino, zato ga je treba celo voziti iz 
gih krajev oziroma občin. 

[o odprto vprašanje pa bo v 
Sini Velenje kmalu rešeno, 
se je subotiško podjetje Fi-
inka odločilo, da na indu-
jskem območju med železni-

postajo, reko Pako, TGO 
renje in Koroško cesto po-
ri novosodobno industrijsko 
;arno s tunelsko pečjo in po-

polno avtomatiko. Ko smo pred 
dnevi srečali pred novim objek-
tom direktorja projektivnega 
biroja Velenje Franca Pečovni-
ka, je dejal, daje gradnja pekar-
ne že v sklepni fazi, po svežem 
kruhu pa bo. v njej zadišalo naj-
kasneje do konca letošnjega 
lrfta. 

Nova sodobna pekama bo 
dajala na dan 10.000 ton kruha 
in 32000 kosov različnega peci-
va. Postregla bo tudi z raznimi 
specialitetami, kot na primer z 
burekom. 

Poleg objekta je predviden še 
precej velik silos za skladiščenje 
moke, ki jo bodo vozili iz Subo-
tice. Ustvaritev dodatnih zalog 
moke bo omogočila, da bo pe-
karna kruh in druge proizvode 
razvažala s tovornjaki ne le po 
vsej velenjski občini, ampak 

tudi v bližnjo okolico. Še zlasti 
na Koroško, če bodo možnosti 
pa tudi na celjsko območje. 

Načrte za nov sodoben 
objekt Fidelinke v Velenju, ki 
je nadaljni korak v sodelovanju 
med Velenjem in Subotico, je 
izdelal projektivni biro Velenje, 
— le-ta vodi tudi celoten inže-
niring, razen za peči — Gradbe-
na dela opravlja Gradiš Celje, 
inštalicijska pa REK Velenje— 
TOZD elektrostrojni obrati. 

VOS Iz Subotice so v Velenje prispeli tudi že novi tovornjaki za razvaža-
nje „subotiškega" kruha. V ozadju gradnja sodobne pekarne. 

Ispel kuharski tečaj 
'red več kot dvema mese-
ta je društvo prijateljev 
dine v Šmartnem ob Paki 
lo na idejo, da organizira 
larski tečaj za vse tiste, ki 
Selijo izpopolniti v tej ze-
cenjeni veščini. Prej ali 
heje te življenje privede v 
Džaj, ko je treba pokazati 
i to, kako znaš vrteti ku-
lico. In če upoštevamo 
inano reklo, da ljubezen 
tudi skozi želodec, po-

; se res ne smemo čuditi, 
je akcija naletela na ugo-

odmev. Devet sobot in 
elj je bila kuhinja osnov-
iole v Šmartnem učilnica 
idvajsetih udeležencev 
rja, med katerimi so bili 
1 trije fantje. Kot je pove-
l voditeljica tečaja Vera 
fotnik, kuharica po po-
u, ji je bilo delo z mladi-
fcuhaiji v veliko zadovolj-
), saj se je poleg dobrih 
I v kuhinji varilo tudi pri-
ijstvo med njimi. Verina 
adevnost je zaies vredna 
išjega priznamja, kajti 

tečajniki je preživela 

0 sto ur prostega časa. 
iOža Podvratnik, ena iz-
1 udeleženk tečaja je po-
da: »Obiskovanje tečaja 
je bilo v velik užitek. Ve-
l smo se naučili, dobro 
imeli, tako, da je čas, ki 

je bil odmerjen kar pre-
minil. Zakaj sem se od-
i obiskati tečaj? Mi-

slim, da je kuharsko znanje 
vsakemu potrebno in dobro-
došlo, posebno pa ženskam. 
Nekaj sem sicer znala že 
prej, toda v primerjavi s tem 
kar sem se naučila sedaj, je 
bilo tisto prava malenkost." -

Za zaključek so dekleta in 
fantje pripravili slavnostno 
večerjo, na kateri je bilo pre-

1M 

Vera Napotnik 
cej povabljencev in vsi so bili 
z izdelki več kot zadovoljni. 
Vložen trud torej ni bil za-
man, in prav bi bilo, da bi v 
prihodnje podobne tečaje še 
organizirali. Prav gotovo je 
še v Šmartnem precej takih, 
ki bi hoteli izpopolniti ku-
harsko znanje in treba bi jim 
bilo dati priložnost. Tistim 
pa, ki jim zahvaljujoč dobre-
mu poduku, kuharske vešči-
ne niso več skrivnost, želimo 
čimveč priložnosti, da bi to 
lahko dokazali. Dober tek! 

J.KRAJNC 
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Predlagajo dežurne trgovine 
V Gorenju nezadovoljne zaradi delovnega časa v velenjskih trgovinah 

Podpisane delavke Gorenja želimo opozoriti na problem, ki je 
nastal po tem, ko so trgovine v Velenju spremenile delovni čas ob 
sobotah. 

Vsi želimo, da bi imeli proste 
sobote. Vendar moramo kljub 
42-urnem tedniku delati vsaj 
eno soboto v mesecu. Razmere 
v naši tovarni pa nas silijo k 
temu, da delamo tudi kakšno 
soboto več. 

* 

Naš delovni čas je od 6. do 
14. ure. Tudi ob sobotah dela-
mo do dveh popoldne. 

Zato nastane vprašanje: ali 
naj gremo najprej po otroka, ki 
je v varstvu ali pa v trgovino, 
kjer so dolge vrste. Ob sobotah 
namreč velenjske trgovine zapi-
rajo ob 15. uri. Če gremo po 
otroka, se kaj rado zgodi, da 
ostanemo brez mleka in kruha, 
v nasprotnem primeru pa so ne-
zadovoljne negovalke. 

Zgodi se tuai, da posamezne 
trgovine v takem času tudi ni-
majo najbolj potrebnih živil, 
kot je kruh, mleko in drugih 
artiklov, ki jih ni moč kupiti 
„na zalogo". 

Vemo,"da imajo tudi delavke 
v trgovinah pravico do 42-urne-
ga delovnega tedna. Zato pred-
lagamo, da se trgovci dogovori-

OB DNEVU PROSVETNIH DELAVCEV 

Koncert v domu kulture 
i V soboto, 16. novembra je bil dan prosvet-
nih delavcev velenjske občine. Dopoldne so 
se zbrali v domu kulture, kjer je o pomenu 

rnjihovega praznika ter o .položaju učiteljev 

spregovoril podpredsednik občinskega sindi-
kalnega sveta za področje družbenih dejav-

i nosti in ravnatelj osnovne šole Anton Aškerc 
Pankrac Semečnik. Nato je prišel na oder 

učiteljski pevski zbor Emil Adamič iz Celja, 
ki je pod vodstvom prof. Branka Rajštra 
najprej zapel nekaj tujih in naših umetno-
stnih skladb, za tem pa še nekaj slovenskih 
narodnih pesmi. Popoldne so se učitelji in 
profesorji osnovnih šol, gimnazije, rudar-
skega šolskega centra in vzgojno varstvenega 
zavoda pomerili še v odbojki, streljanju, pla-
vanju in šahu. 

jo o dežurnih trgovinah, ki 
bodo ob sobotah primerno za-
ložene in odprte ves dan, to pa 
objavijo v naših občilih. 

Ne sprašujemo se, kako ima-
jo urejene svoj delovni čas trgo-
vine v večjih mestih. Velenje pa 
je mlado delavsko mesto in za-
radi tega zahtevamo, da trgovi-
ne organizirajo takšen odpiralni 
čas, ki bo ustrezal večini potro-
šnikov. Pri dvajsettisoč prebi-
valcih pa ne bi bilo odveč, če bi 
bila kakšna trgovina odprta tudi 
ob nedeljah dopoldne. 

Pričakujemo objavo v »Na-
šem času", od trgovcev pa 

. ustrezen odgovor! 
Podpisale: 
Velenje 18. 11. 1974 

V VELENJSKI 
OBČINI 
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Kandi-
dacijska 
konfe-
renca 

To nedeljo bodo v krajev-
nih skupnostih v občini Ve-
lenje končali zbore občanov 
in kandidacijske konference: 
Na njih občani določajo 
kandidate za splošne delega-
cije samoupravnih interesnih 
skupnosti. V tej občini so se 
dogovorili, da bodo obliko-
vali splošno delegacijo za vse 
samoupravne interesne skup-
nosti. Zato povsod sprejema-
jo takšen statutarni sklep. 

Poleg tega pa so občani 
spregovorili še o krajevnih 
vprašanjih. Ponekod pregle-
dujejo opravljeno delo, dru-
god pa razpravljajo o novih 
nalogah. 

Danes zvečer bodo kandi-
dacijske konference v Skalah 
ob 18. uri, Šmartnem ob Pa-
ki, Velenju — Šmartno, prav 
tako ob 18. uri. V soboto 
bodo zbori v Skomo Florja-
nu, Šaleku Gorica in Šenti-
lju, v nedeljo pa v Bevčah ob 
15., Gorenju ob 9., Podkraju 
ob 9., Topolšici ob 15. in v 
Zavodnjah ob 10. uri. 
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Faksimile nekaterih podpisnic 

• Razstavo orožja 

V .nedeljo, 10. novembra sta pri-
pravila v domu Partizana Moziije 
občinski odbor ZRVS in občinska 
konferenca ZSMS razstavo orožja in 
opreme civilne zaščite. Razstavo so 
si ogledali v nedeljo številni domači-
ni in turisti, v ponedeljek pa šolska 
mladina. 

L. P. 

• Konferenco 
mladih delavcev 
v GLIN 

Zadnje dni meseca oktobra je bila 
konferenca mladih delavcev GLIN -
Nazarje, kjer so izvolili Srečka Sko-
ka za predsednika, Snežano Kozič 
za sekretarko konference mladih de-
lavcev. Na novo so ustanovili tudi 
več komisij. 

V komisijo za informativno pro-
pagando dejavnost je bil izvoljen 
Ivan Janžovnik. Komisija za splošni 
ljudski odpor — Brane Rakun, komi-
sija za kadre - Janko Pečnik, komi-
sija za zunanje stike - Alojz Hanže-
kovič, komisija za razvoj samo-
upravljanja - Ivan Hren, komisija za 
delovne akcije - Srečo_ Janžovnik, 
taborniški vod - Stane Žibovt, nad-
zorni odbor - Hilda Bauman in 
častno razsodišče - Roman Grud-
nik. 

ZAVAROVALNICA SAVA 

HOSLOVNA ENOTA 
EKSPOZITURA 
ZASTOPSTVA 

CELJE 
VELENJE 
SLOV. KONJICE 
ŠENTJUR 
ROGAŠKA SLATINA 

Konferenca je potrdila predlog 
predsedstva, da je predsednik ZSMS 
v občini Moziije še naprej Ivan Ber-
ložnik. 

L. P. 

• No svečanosti 
v Splitu 

Konec meseca oktobra je bila de-
vetčlanska delegacija iz Velenja štiri 
dni na obisku pri občinskem odboru 
in osnovni organizaciji Zveze rezer-
vnih vojaških starešin „Meje" Split. 

• S to organizacijo so Velenjčani 21. 
julija podpisali pobratenje. 

Delegacijo iz Velenja so prisrčno 
sprejeli predstavniki družbeno-
političnih organizacij občine Split, 
kapetan fregate Stojan Klajič in čla-
ni predsedstva osnovnih organizacij 
ZRVS Klis, Kaštel, Kaštel Gomilica 
ter Omiš. 

Obisk vojne luke „Lora", sprejem 
na ladji „Galeb" in ogled trdnjave 
Klis, tovarne Jugovinil, mornarskega 
šolskega centra Split je samo del iz 
bogatega programa, ki so jim ga pri-
pravili gostitelji. Ob občinskem pra-
zniku ,Osvoboditev Splita', 26. 
oktobra je velenjska delegacija priso-
stvovala svečani seji občinske skup-
ščine Split in se udeležila komemo-
racije ter položila venec pri ploščadi 
Osvoboditeljem Splita. 

L. P. 

• Kodrovske 
spremembe 

Na četrti seji občinske konfe-
rence ZKS Moziije so namesto dveh 
članov komiteja, ki sta odšla na no-
va delovna mesta izven občine, izvo-
lili Antona Hribemika in Franca 
Stiglica. • v . . 

Izvolili so tudi statutarno komisi-
jo, ki ji predseduje Janez Štiglic, taj-
nica je Anka Žiher, člani, pa Peter 
Kozič, Franc Urlep in Anton Hren. 

Za predsednika častnega razso-
dišča pa so izvolili Jožeta Kozaria. 

L. P. 

i-H.:. 



• BILA S T A NA KONGRESU S L O V E N S K I H S INDIKATOV 

PROIZVODNJA NE SME 
OBČUTITI ODSOTNOSTI NIKOGAR 

čimveč mladih 
v vojaške šole 

Kot vsako leto so tudi letos 
razpravljali člani predsedstva ob-
činskega odbora Zveze rezervnih 
vojaških starešin Velenje in člani 
republiškega predsedstva Zveze 
rezervnih vojaških starešin Slove-
nije, 16. oktobra v Velenju o de-
lu v tem letu in o pridobivanju 
mladih za vojaške šole in pokli-
ce. Izražena je bila težnja, da naj 
bi bil vsak rezervni starešina član 
ZK. 

Razgovora v Velenju so se 
udeležili zvezni sekretar ZRVS 
Jugoslavije Anton Saršon, pred-
stavnik garnizije Celje - podpol-
kovnik Stojan Popovič, republi-
ški odbor sta zastopala Franjo 
Kranjc in Bojan Fertin ter druž-
beno politični delavci občine 
Velenje. 

L. P. 

Dan obrambe 
v Topolšici 

Pred nedavnim so na razširjeni 
seji občinskega odbora Zveze re-
zervnih vojaških starešin Velenje 
razpravljali s predstavniki garni-
zije Celje in kulturno skupnostjo 
občine Velenje o pripravah na 
proslavo ob dnevu JLA in eno-
dnevni vaji v obrambi. Dan 
obrambe nameravajo organizirati 
na področju Topošice, kjer bo 
prihodnje leto proslava ob tri-
desetletnici podpisa kapitulacije 
nemških okupacijskih sil, ki jo je 
podpisal general von Lochr. Te-
ga dne nameravajo vključiti vse 
obrambne dejavnike, predvsem 
pa bo ta dan namenjen mladim. 

L. P. 

Milena Novak iz TGO Gorenje je sodelovala v komisiji za družbe-
ni standard in socialno varnost. Spregovorila je o težavah, s 
katerimi se srečujejo organizacije mladih delavcev v proizvodni 
organizaciji. Gre predvsem za uskladitev političnega dela z 
nemotenim delom v proizvodnji, glede na to, da proizvodnja ne 
sme občutiti odsotnosti nikogar. 

„Obstaja sicer možnost," je 
poudarila Milena Novak, „da 
predsednik oziroma sekretar, ki 
porabita veliko časa za politič-
no deli, nista vključena v delo 
ob tekočih trakovih. Vendar 
menim, da mora biti vodilni 
kader organizacije zaposlen v 
neposredni proizvodnji, ker 
lahko le tako ohrani pristen 
odnos do sredine, v kateri dela 
in jo zastopa v raznih organih." 
Ob tem je mladinka iz Gorenja 
opozorila tudi na odnos nadre-
jenega do mladinskega aktivista, 

ki žal - kot je dejala - nemalo-
krat slabo vpliva na družbeno-
politično delo mladih z obraz-
ložitvijo i da je proizvodnja naj-
važnejša,'ostalo pa naj se rešuje 
izven delovnega časa. „Mladi 
zaradi tega največkrat izberejo 
najlažjo pot: njihova politična 
dejavnost se zmanjša ali celo 
popolnoma splahni. Ob tem 
problemu je treba zlasti pouda-
riti vlogo vodilnih kadrov v 
TOZD, ki so v nekaterih pri-
merih zelo indifirentni do teh 
problemov. Nikjer ni rečeno, da 

mora biti dober vodilni strokov-
ni kader moralnopolitična 
neoporečen, zmotna pa je ideo 
logija, da takšnim delavcem po-
litična neoporečnost pripada že 
s pridobljeno kvalifikacijo. Res 
je, da smo v tovarni zato, da 
proizvajamo, res pa je tudi, da 
moramo biti politično osvešče-
ni, če hočemo kvalificirano 
opravljati samoupravljalske 
dolžnosti. Rešitev vidim v po-
litičnem izobraževanju, kjer 
smo mladi naredili že zelo veli-
ko." 

Milena Novak je tudi menila 
da naj bi zbor delovnih ljudi 
posamezne temeljne organizaci-
je združenega dela sprejel sklep, 
ki bi dovoljeval odsotnost -z 
dela za organizacijske potrebe 
organizacije mladih delavčev. 

Milena Novak Franc Melanšek, kvalificin 
rudar iz rudarskega šolske 
centra 

NAS CAS naroeilnica 
Naročam tednik NAS ČAS 

Ime in priimek 

Kraj Ulica 

Naročhino bom.rcuno plačeval. 

Naročilnico pošljite na naslov: NAS CAS, 63320 Velenje, Titov Ir« 2. 
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PREMALO 
( STANOVANJ 
I ZA MLADE 

Franc Melanšek iz rudarskega šolskega centra na kon-
gresu ni razpravljal je pa kljub temu zel'o pozorno sprem-
ljal delo komisijo za družbeni standard in socialno var-
nost. „Najbolj me je zanimala razprava o stanovanjski 
problematiki." Franc Melanšek po poklicu kvalificiran ru-
dar je namreč tudi predsednik stanovanjske komisije pri 
svetu temeljne. organizacije združenega dela rudarski 
praktični pouk. „Ta problem se zlasti kaže v tem, da 
mladi zelo težko pridemo do ustreznega stanovanja." Z 
razpravo v tej delovni skupini je bil sicer zadovoljen izra-
zil pa je bojazen, da ta problem še dolgo ne bo rešen. To 
pa tudi sam najbolje občuti, saj je že osem let zaposlen, 
vendar se z družino še vedno stiska v majhnem stano-
vanju. 

= i 
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DOM POHIŠTVA CEDE ZIDANŠKOVA 10 
OBIŠČITE DOM POHIŠTVA 
IN IZKORISTITE STALNE 
UGODNOSTI, KI VAM 
JIH NUDIMO: 

NUDIMO 
VAM 
VSE 
ZA 
OPREMO 
VAŠEGA 
STANO-
VANJA 

PREPRI-
ČAJTE SE 
0 ŠIROKI 
IZBIRI 
POHIŠTVA 

- BREZPLAČNA DOSTAVA 
DO 30 KM 

- PO ŽELJI STROKOVNA 
MONTAŽA NA DOMU 

- BREZPLAČEN STROKOVNI 
NASVET SVETOVALCA 

- UGODNE KREDITNE POGOJE 

B s u m n u u i s 



POROKE 
- Nebojša VUClNA, roj. 
>2, avtomehanik iz Šoštanja, 
uhova 8 in Karolina 
VŠAR, roj. 1948, uslužbenka 

»stanja, Koroška 5, 
Edvard BLAGOTINŠEK, 

1946, električar iz Velenja, 
netova 25 in Vera ZADRA-
C, roj. 1951, predmetna uči-
Ica iz Velenja, Stanetova 25 

Peter KLEMENŠEK, roj. 
0, dipl. inž. strojništva iz 
Imirja in Marjana JUG, roj. 
8, programer iz Velenja, Tav-
vac . 
Željko SAS, roj. 1950, čev-

iz Velenja, Tomšičeva cesta 
Ljudmila MEDVED, roj. 

6, delavka iz Velenja, Sa : 

Bojan POUANSEK, roj. 
3, električar iz Velenja, 
igherjeva 6 in Marjana JOST, 
1956, uslužbenka iz Soseske 

niče 
Drago IRSlČ, roj. 1951, šo-

Skomarj in |Slavka PO-
MNIK, roj. 1956, delavka iz 
ivca 

Milan TEPEJ, roj. 1950, 
ni tehnik iz Skal in Mira LE-
IJE, roj. 1954, elektrotehnik 
elenja, Prešernova cesta 

Branko SUSEC, roj. 1951, 
r iz Velenja, Ljubljanska ce-

in Ana SKORJANC, roj. 
delavka iz Velenja, Can-

iva cesta 
Boris STEMBERGER, roj. 
, orodjar iz Velenja, Tav-

sva cesta in Marjana PUN-
'.TNIK, roj. 1951, admini-
tor iz Velenja, Stanetova c. 
itova c,-
Marjan PERIC, roj. 1954„ 

tričar iz Velenja, Slandrova 
Tatjana REŽEK, roj. 1955, 
ntka iz Velenja, Slandrova 

Milan Anton LENKlC, roj. 
1, obrtnik iz Pake pri Ve-
t in Veronika GOLJA, roj. 

delavka iz Pake pri Ve-

Silvo PECECNIK, roj. 
, rudar iz Plešivca in Terezi-
EDVESEK, skladiščna de-

l iz Velenja, Šaleiška c. 
Marjan VOL.AVC, roj. 

, rudarski tehnike iz Pake pri 
mju in Jožica MIUREN, roj. 
, prodajalka iz Konovega 

Jože IVARTNIK, roj. 
delavec iz Raven in Anica 
roj. 1952, kmetovalka iz 

Anton ALBREHT, roj. 
delavec iz Šoštanja, Cesta 
in Marjeta STROPNIK, 

1956, delavka iz Topolšice 
Stanislav PENSEK, roj. 
soboslikar iz Podgorja in 

J a VOCOVNIK, roj. 1955, 
ka iz Raven 
Alojz MAURER, roj. 1950, 
iz Podkraja pri Velenju 14 
Marija POLOVSAK, roj. 
rezalka iz Gabrk _ 
Roman LEDINEK, roj. 
študent iz Šoštanja in 
PETEJAN, roj. 1953, 
ika iz Šoštanja 

itanislav NAPOTNIK, roj. 
kmetovalec iz Topolšice 

Jana OVCJAK, roj. 1933, 
ka iz Topolšice 
Ldolf PIRNAT, roj. 1943, 
iz Plešivca in Marija RE-

CNIK, roj. 1943, delavka 
nega pri Šoštanju 

SMRT! 
ričiška ZAGER, upoko-

liz Lokovice 119, stara 74 

icencij RAJŠTER, prev-
t iz Raven 120, star 80 let 

Jfcančišek JAZBEC, kmeto-
fciz Raven št. 83, star 74 let 
[Frančiška SUMLJAK, go-
n j a iz Šoštanja, Metleče 18, 
K l e t 

rija OBLAK, upoko-
I iz Laz št. 33, stara 75 let 
i Jožefa KOTNIK, gospodi-
I Velenja, Koroška 60, stara 

ŽIVKO, komercialist 
oja, Gorenjska 21, star 50 

jranc ZIDARN, rudar iz 
Ha pri Velenju št. 66, star 

[Jože HLASTEC, rudar iz 
, Sercerjeva c. št. 2, star 

j>'GRM, upokojenec iz 
144 , star 70 let 
nton NAPOTNIK, upoko-
I Velenja, Aškerčeva c. št. 
x 82 let 

»ilizabeta CVIKL, upoko-
I iz Velenja, Celjska c. 38, 
HO let 

Kaj moramo vedeti, ko 
kupujemo smučarsko opremo 

v današnjem času n a m trgovina nudi veliko vrst smuči , vezi in 
smučarskih čevijev, tako domačih proizvodov, kot najrazličnejših 
tujih. Ob tako pestri izbiri ima smučar precej težko nalogo, da si 
izbere primerno smučarsko opremo. Izbira b o seveda odvisna od 
finančnih zmogljivosti in znanja smučanja. 

Davno je že minil čas, k o so 1 7 0 do 2 0 0 cm, seveda je zad-

Sejem smučarske opreme 
Smučarski klub Velenje je v 

nedeljo pripravil v avli osnovne' 
šole A n t o n Aškerc sejem smu-
čarske opreme, ki so ga pospe-
strili še s prikazom filma o za-
ključnih izpitih za smučarske 
vaditelje v lanski sezoni. 

Na sejmu se je veliko smučar-
jev znebi lo premajhnih smuči , 

palic ali čevljev, na drugi strani 
pa jih je precej dobi lo tudi 
poceni opremo. Člani kluba so 
vsakemu obiskovalcu sejma ob 
prihodu izročili v roke napisana 
vodila - Kaj moramo vedeti, k o 
kupujemo smučarsko opremo? 
Obiskovalcem pa so pri nakupih 
pomagali tudi z neposrednimi 
nasveti. 

Prva trim akcija 
v Gorenju lepo uspela 

Mladinska organizacija v tovarni gospodinjske opreme „Gorenje" 
Velenje je v nedeljo, 17. novembra 1974, izvedla svojo prvo večio 
TRIM akcijo. ' 

Kljub dežju se je na avtobusnem postajališču v Gorenju zbralo 
kakih sto mladink in mladincev, pa tudi starejših članov tega 
6000-članskega delovnega kolektiva ni manjkalo med udeleženci ne-
deljske akcije. 

Da bi bil orientacijski pohod v naravč čim bolj zanimiv,, so imeli 
tudi tekmovanje v vleki vrvi, v napihovanju balonov, ocenjevali so 
znanje o tovarni Gorenje in točkovali množičnost udeležencev iz 
posameznih temeljnih organizacij združenega dela. 

Potem, ko so ekipe posameznih TOZD p o k l a l e svojo pravo moč v 
vleki vrvi, so odšli na 3 km dolgo pot, speljano na obronke nad 
tovarno. Na najvišji točki, ob cerkvici ^v . Jakoba, so ekipe morale 
odgovoriti na tri vprašanja. Čeprav kar precej razgreti, so udeleženci 
pravilno odgovorili kskoraj na vsa vprašanja o razvoju svoje tovarne. 

Nato so se spustili nazaj v dolino in pred tovarno so opravili še 
zadnjo tekmovalno točko - napihovanje balonov. 

Prijeten sprehod v naravo, čeprav v slabem vremenu, so udeleženci 
združili s koristnim. Največ športne sreče in tudi znanja so pokazali 
člani ekipe TOZD štedilniki, ki so zbrali 74 točk. Ekipa TOZD elek-
tronika, čeprav številčno slabše zastopana, je zbrala 72 točk in osvo-
jila drugo mesto. Na tretje mesto se je uvrstila sicer najbolj številna 
ekipa TOZD Chrommetal, ko je najboljšo uvrstitev zapravila s slabim 
napihovanjem balona. Ekipa skupnih služb je bila četrta s 56 točka-
mi, peta je bila TOZD hladilna tehnika s 55 točkami in šesta TOZD" 
pralna tehnika s 47 točkami. 

H. J. 

smučarji izbirali tako dolge 
smuči , da so segale postavljene 
navpik do navzgor iztegnjene 
roke. Danes se priporoča za 
manj izurjene smučarje znatno 
krajše smučke . To pa za to , ker 
so smučišča v< večini trdo step-
tana, ob enem pa m o č n o grbi-
nasta in j ih smučar lažje obvla-
da, če ima nekol iko krajše 
smučke . P o m e m b n o je tudi to, 
da se je pri učenju začetnikov 
obnesla raba krajših smuči . 
Otroci do desetega leta starosti 
naj imajo smuči , ki po dolžini 
ne presegajo telesne višine. Pri 
manj izurjenih ali telesno šib-
kejših je prav, č e izberejo 
smuči , ki so nekol iko krajše. To 
velja še posebej za deklice. Sta-
rejši pionirji in mladinci b o d o 
uspešno uporabljali smuči , ki so 
od 5 - 10 cm daljše o d njihove 
telesne višine. Za ženske so 
ustaljene dolžina nekako o d 

• DELAVSKE 
ŠPORTNE IGRE 

Strelci 
tekmovali 

V zadnji tekmovalni panogi v 
okviru delavskih športnih iger za le-
to 1974 so se pomerili med seboj 
strelci za ekipni pokal in kolajne 
med posamezniki. 

V konkurenci moških je sodelo-
valo 9 ekip z več kot 40 strelci, pri 
ženskah pa 3 ekipe z l i tekmoval-
kami. 

Rezultati: Moški ekipno: 1. Ru-
darski šolski center (Vel.) 698, 2. 
TGO Gorenje (Vel.) 665, 3. GIP Ve-
grad (Vel.) 639, 4. Rudarsko 
elektroenergetski kombinat (Vel.) 5. 
Društvo telesnih invalidov (Vel.) 
505 krogov. 

Posamezno: 1, Jože Detlbah 
(RŠC) 180, 2. Franjo Žučko (TUŠ) 
176, 3. Milan Osredkar (RŠC) 174, 
4. Dušan Perhač(RŠC) 173, 5. Hin-
ko Bola (RŠC) 172. 

Ženske ekipno: 1. Rudarsko elek-
troenergetski kombinat 297, 2. Ru-
darski šolski center 252, 3. Komu-
nalni zavod za zaposlovanje Velenje 
252 krogov. 

Posamezno: . 1. Marija Blagotinšek 
(TUŠ) 143, 2. Marija Kolar (REK) 
130, 3. Marija Teržan (RŠC) 121,4. 
Marjana Hojan (KZZ) 117, 5. Dani-
ca ©blišar (REK) 109 krogov. 

Prosvetni delavci tekmovali 
Letošnji dan prosvetnih delavcev obč ine Velenje, ki je bil 

preteklo soboto , je potekal v znamenju športnih tekmovanj. 
Tekmovanja so bila v odbojki , streljanju, šahu, kegljanju in TRIM 
plavanju. 

Y odbojki so 
moški in mešane 

tekmovali 
ekipe. Pri 

moških je zmagala Gimnazija 
Velenje pred RSC in osnovno 
šolo Biba Roeck Šoštanj. Me-
šane ekipe pa so se zvrstile 
takole: 1. osnovna šola Karla 
Destovnika Kajuha Šoštanj, 2 . 
Vzgojno varst. ustanova in 
osnovna šola MPT Ve lenje , -3 . 
osnovna šola Bratov Letonje 
Š m a r t n o o b Paki , 4 . - 6 . Vzgoj-
n o varst. ustanova Šoštanj, OS 

Gustava Šiliha in OŠ Anton 
Aškerc Velenje 

V streljanju z ^zračno puško 
so bili najboljši Hinko Bola 
(RŠC) 4 2 krogov, 2 . Leon Šter-
ban (KDK Šoštanj) 41 in Jože 
Svetina ( K D K ) 4 0 krogov. 
Ekipno je zmagala OŠ Karla 
Destovnika Kajuha. 

Šah — vrstni red najboljših v 
šahu je bil nas lednj i : 1 . - 2 . 
Valentin Kuhale (RŠC) „in 

GIP »VEGRAD« VELENJE 
p r o d a j a 

GARAŽE V BLOKU B-100 
na Prešernovi cesti 9. 

Rok vselitve: 30 dni po podpisu 
pogodbe. 

Janko Novak (KDK), 3. Tone 
Juršnik (RŠC), 4. Slavko Fili-
pančič (KDK) , 5. Toni Rehar 
( A A ) 

V kegljanju je m e d posamez-
niki zmagal Franc Verzolak 
(Glasb, šola) pred Darkom 
Menihom (KDK) in Si lvom 
Tamšetom ml. (Glasb. šola). 
Ekipno: Glasbena šola Velenje, 
OŠ Karla Destovnika Kajuha 
Šoštanj, Rudarski šolski center. 

Med ženskami je bila najbolj-
ša Biba Kolšek. 

TRIM p lavanja v ve len jskem 
zimskem bazenu se je udeleži lo 
2 4 plavalcev ( 1 3 žensk in 11 
moških) . Za TRIM kolajno so 
morali moški preplavati 1 0 0 m, 
ženske pa 5 0 m. 

Prvo športno tekmovanje 
prosvetnih delavcev je v celoti 
uspelo i n vsi so bili mnenja, da 
bi podobna tekmovanja morali 
organizirati vsako le to najprej v 
okviru posameznih šol, tako, da 
bi se lahko udeležilo večje šte-
vilo ~ tekmovalcev. Zakl jučno 
tekmovanje pa bi bilo o b dnevu 
prosvetnih delavcev. Pobuda je 
dobra, samo treba j o je uresni-
čiti . . -

nja mera primerna le za ze lo 

izurjena dekleta. Za moške pa 
so dolžine o d 1 9 0 do 215 cm s 
priporoči lom, da manj izurjeni 
nikoli nebi uporabljali dolžin 
nad 2 0 5 cm, tudi če so večji in 
močnejš i . Na splošno velja pra-
vilo, da imajo smučarji, ki velr-
k o smučajo ob ž ičnicah nekoli-
k o krajše in tudi za spoznanje 
trše s m u č i / Nasprotno pa lahko 
svetujemo manj izurjenim 
smučarjem, predvsem takim z 
manjšo te lesno m o č j o in splo-
šno kondicijo, mehkejše smuči . 

Smučarske vezi s čevlji po-
menijo trdno vez med nogo in 
smučko . Zato ni vseeno kakšne 
so in kako se z njimi pritrdi 
čevelj. Od tega je odvisen uspeh 
pri smučanju. Danes se uporab-
lja pri alpskem smučanju samo 
varnostne vezi, saj so za varnej-
še smučanje izrednega pomena. 
Varnostnih vezi je veliko vrst, 
med njimi najpomembnejše in 
tudi pri nas dosegljive so nem-
ške „Marker" in avstrijske 
„Tyrolia". Te tovarne skrbe za 
nenehno izpopolnjevanje svojih 
izdelkov in imajo bogato izbiro 
vezi tako za vrhunske smučarje, 
kot za otroke do desetih let. 

Smučarske palice izbiramo 
tako, da ob telesu postavljene 
segajo do prsi. 

Smučarska oprema je zelo 
draga, zlasti za otroka, ki v letu 
ali dveh preraste obutev in tudi 
smučke postanejo premajhne. 
Ni nujno, da otroku kup imo 
vedno novo smučarsko opremo. 
Svetujem vam, da izkoristite 
ugodno priložnost in staro 
smučarsko opremo prodate in 
malo rabljeno veliko ceneje 
kupite na sejmih smučarske 
opreme V . Š I N K O V E C 

Po 6. točki navodila o postopku z 
najdenimi predmeti (Uradni list 
SFRJ, št. 94/49) objavlja oddelek 
za notranje zadeve Skupščine obči-
ne Velenje, da so bili na območju 
občine Velenje najdeni navedeni 
predmeti: 

1. Žensko kolo znamke 
„SPORT' , rdeče barve, 

2. Žensko kolo znamke „PONY", 
modre barve, 

3. Žensko kolo znamka „PONY", 
modre barve, 

4. Kolo znamke „PONY ROG", 
oranžne barve, 

5. Kolo s pomožnim motorjem 
znamke „PONY EXPRES", rumene 
barve, 

6. Orodje in blatniki kolesa znam-
ke „PONY", vijoličaste barve 

Prosimo lastnike, da dvignejo naj-
dene predmete v roku 6 mesecev po 
objavi tega razglasa. Predmeti so de-
ponirani na sedežu občine Velenje, 
v sobijit. 15. 

Ogled je možen vsako sredo od 
14. do 16. ure. Po poteku 6 mesecev 

po objavi tega razglasa bodo ti pred-
meti last družbenega premoženja. 
ŠEF ODSEKA ZA JAVNI RED IN 
MIR RUDI MEH 

STANOVANJE 
OPREMLJENO SOBO z 

dvema posteljama iščeta dva 
študenta v Velenju. Ponudbe 
pošljite na uredništvo N Č 
pod šifro ..Prijaznost" 

PRODAM 
PONY EXPRES, malo 

rabljen, z garancijo prodam. 
Padežnik Stane, tel. 85-330 . 

D N E V N O SOBO (omara, 
2 regala, 2 kavča) prodam 
zaradi selitve. O ^ e d možen 
popoldne. Informacije 
8 5 - 0 3 0 / 3 5 5 . Cas, Jenkova 
2 , Velenje. 

S L U Ž B A 
I ščemo dobro žensko za 

dopoldansko varstvo otroka 
v našem stanovanju. Ponud-
be pošljite na uredništvo 
pod šifro „Dobro plačamo". 

I ščemo žensko srednjih 
let za p o m o č v gospodinj-
stvu. Informacije dobi te v 
uredništvu. 

Petek, 22. 11. 1974 ob 17.30 
ameriški barvni vestem SABA-
TA STABO JE KONEC 

Režija: Fran Kramer. Igrajo: 
Lee van Cleff, William Berger, 
Pedro Sanchez, Nick Jordan, 
Linda Veras, Franco Ressell, 
Anthony Grawell. 

Sobota, 23. 11. 1974 ob 
17.30 in 19.30 ameriški barvni 
vestem SABATA STABO JE 
KONEC. 

- Nedelja, 24. l k 1974 ob 
17.30 in 19.30 ameriški barvni 
vestem SABATA STABO JE 
KONEC 

Torek, 26. 11. 1974 ob 17.30 
in 19.30 francoska barvna kome-
dija VESELI REGENTI Režija: 
Claude Zidi. Igrajo: Jean-Guy 
Fechner, Gerard Runaldi, Luis 
Rego, Gerard Philpelli. 

Sreda, 27. 11. 1974 ob 17.30 
in 19.30 fiancosko-madarski ri-
sani film LA FONTEINOVE 
BASNI 

Četrtek, 28. 11. 1974 ob 
17.30 m 19.30 francosko madar-
ski risani film LA FONTEINO-
VE BASNI 

Petek, 29..11. 1974 ob 17.30 
angleški barvni film JAMES 
BOND 007-DIAMANTI SO 
VEČNI Režija: Guy Hamilton. 
Igrajo: Sean Connery, Jill St. 
John, Charles Gray, Lana Wood 

Sobota, 30. 11. 1974 ob 
17.30 in 19.30 angleški barvni 
film JAMES BOND 007 
DIAMANTI SO VEČNI 

Nedelja, 31. 12. 1974 ob 
17.30 in 19.30 angleški barvni 
film JAMES BOND 
007-DIAMANTI SO VEČNI 

KINOGLEDALIŠCE: 

Ponedeljek 25. 11. 1974 ob 
20 uri francoska barvna komedi-
ja VESELI REGRUH Režija: 
Claude Zidi. Igrajo: Jean-Guy 
Fechner, Gerard Rinaldi, Gerard 
Philpelli, Luis Rego. 

Ponedeljek, 2. 12. 1974 ob 20 
uri ameriški barvni vestem HE-
ROJ ČRNEGA KOLTA Režija: 
FRANH KRAMER, Igrajo: Lee 
Van Cleef, Reiner Schone, 
Annabella Incontrera, Gianni 
Rizzo 

Z A H V A L A 

vsem, ki ste ob izgubr našega dragega moža 
in očeta 

• Toneta 
Zerdonerja 

nam s tolažilno besedo lajšali bridko srčno bolečino in se udele-
žili zadnjega slovesa ob njegovem preranem grobu. Najlepša hvala 
sorodnikom in sosedom za pomoč y teh težkih urah ter vsem 
darovalcem cvetja. Posebej naj velja zahvala direktorju in kolekti-
vu hotela „Paka" ter kolektivu REK za izkazano pozornost, 
obema govornikoma tov. Ivu Gorograncu in Franju Arliču ter 
godbi na pihala, duhovščini in upokojeniškemu društvu. 

Žalujoči žena in hčerka z družino. 
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V NEDELJO SO NA POKOPALIŠČU V SKALAH POKOPALI JOŽICO AŠENBERGER mmmmmmmmmmmmmmmm 

SMRT ZAVITA V TEMO 
V Podlubeli je bilo v soboto, 

26. oktobra zelo veselo. Škalski 
fantje so tedaj postavili „šran-
go" Milanu Ašenbergeiju iz 
Podgore pri Šmartnem ob Paki, 
ki je tisto jutro prišel po svojo 
izvoljenko Jožico Glinšek iz 
Škal. Pogajanja med ženinom in 
fanti je teklo gladko; zataknilo 
se je nekoliko le takrat, ko je 
25-letni ženin zahteval kozarec 
vode, katere pa mladi Škalčani 

niso imeli, kljub temu, da so 
pripravili vse vrste pijač. Ker bi 
bil ženin prav zaradi vode sko-
raj dobil nevesto brez odškodni-
ne, smo to njegovo iznadljivost 
omenili tudi v naslovu sestavka 
s katerim smo v 42. številki Na-
šega časa opisali šranganje v 
Podlubeli: „Zaradi vode, skoraj 
vse po vodi." 

Tedaj ni nihče niti za trenu-
tek pomislil ob pogledu na vese-

V nedeljo so Jožico pokopali na pokopališču v Skalah. Od nje so 
se poslovili sorodniki, sosedje in veliko prebivalcev iz Škal, Hra-
stovca in Velenja. Ljudje pripo vedujejo, da je pokojničin mož, 
ki je odšel v neznano, od daleč opazoval pogrebni sprevod. 

Krsto s pokojno Jožico so domačini prenesli v gomilo. Kdo 
bo razjasnil njeno nenavadno tragično smrt? 

Od Jožice so se poslovili tudi fantje, ki sojo pred kratkotraj-
nim in nesrečnim zakonom, šrangali in dovolili, da jo je od-
peljal fant iz druge fare. 

AKTUALNA NOVICA 

Evidentirani kandidati za 
vodstvene funkcije v SIS 

V času priprav na volitve delegacij v samoupravne intere-
sne skupnosti so v velenjski občini pripravili predloge za 
vodstvene funkcije. Koordinacijsko-kadrovska komisija pri 
občinski konferenci socialistične zvezeje dobila predloge od 
TOZD in sedanjih temeljnih skupnosti. 

Zaenkrat so pripravili predloge le za predsednike skupščin 
in predsednike izvršilnih odborov, za ostale funkcije — pred-
sednike zborov izvajalcev, predsednika zbora uporabnikov, 
tajnika skupnosti in predsednika družbenega nadzora pa 
bodo kandidati znani nekoliko kasneje. Takoj za tem, ko bo 
predloge potrdila koordinacijsko-kadrovska komisija, bomo 
imena objavili v našem časniku. 

Kandidat za predsednika skupščine SIS vzgoje in izobraže-
vanja je Franc Avberšek, za predsednika izvršilnega odbora 
pa Maks Vester. V skupnost otroškega varstva je za predsed-. 
nico skupnosti predlagana Danijela Lipovšek, za predsednico 
izvršilnega odbora pa Elfrida Ambrožič. Božo Lednik je 
kandidat za predsednika SIS zdravstva, Jože Vunderla pa za 
predsednika izvršilnega odbora. V samoupravni kulturni 
skupnosti naj bi bil predsednik skupščine Peter Krapež, 
predsednik izvršilnega odbora pa Ivan Marin. Kandidat za 
predsednika skupščine v skupnosti socialnega skrbstva je 
Martin Primožič, za predsednika izvršilnega odbora Slavka 
Mijoč. Za SIS telesne kulture kandidira za predsednika 
skupščine Tone Pečovnik, za predsednika izvršilnega odbora 
pa Štane Rudolf. 

j / « ' * 

Jožica Glinšek in ženin 
šrangali domači fantje. 

Milan Ašenberger v Skalah, kjer so ju 

le in srečne obraze neveste in 
ženina, njunih staršev in vseh 
drugih, ki so se udeležili tega 
starega slovenskega običaja, da 
bo njun zakon prekinila prav 
voda. 

V petek, 15. tega meseca so trup-
lo 19-letne Jožice Ašenberger našli v 
malem braslovškem jezeru, v ne-
deljo, 17. novembra pa so Jožico ob 
veliki žalosti staršev, drugih sorodni-
kov, sosedov ter velikega števila pre-
bivalcev Škal, Hratsovca pa tudi Ve-
lenja pokopali na pokopališču v 
Skalah. Od nje so se tokrat za vedno 
poslovili tudi fantje, ki so mlademu 
paru pnpravili pred odhodom na 
matični urad v Velenje „šrango". 

Jožico so nazadnje videli živo v 
sredo, 13. tega meseca. Zjutraj tega 
dne je odšla na delo v Gorenje, kjer 
jo je ob 14. uri počakal mož Milan z 
avtomobilom in jo odpel jafna njen 
dom v Škale. Tam sta nekaj časa po-
magala pri delu na polju, nato pa sta 
sc odpravila na Milanov dom v Pod-
goro. Milanu se je zelo mudilo, saj je 
dejal, da bi si rad ogledal še roko-
metno tekmo, ki jo je prenašala tele-
vizija. Vendar Milan svoje žene ni 
pripeljal domov. 

Naslednji dan v četrtek, 14. no-
vembra je Franc Dobrišek,, čuvaj na 
braslovškem jezeru, opazij pod gla-
dino jezera rdečo liso. Mislil je, da je 
v vodi prazna blazina ali kaj podob-
nega, zato temu ni posvečal pozor-
nosti. Ker je bila naslednji dan ome-
njena lisa še vedno v jezeru, je proti 
njej vrgel trnek, da bi ugotovil, kaj 
je. Trnek se je zapletel, zato ga ni 
mogel izvleči. Odprl je zaporo od-
točnega kanala in voda je začela od-
tekati. Kmalu se je pokazala streha 
rdečega avtomobila, nato pa še cel 
NSU prinz in truplo ob njem. Med-
tem so prišli tudi miličniki, po kate-
re je Franc Dobrišek poslal. V trup-
lu so prepoznali mlado ženo Jožico 
Ašenberger, avto pa je bil last njene-
ga moža Milana. Desna vrata avto-
mobila so bila priprta, šipa pa spu-
ščena, tako da jo je iz okvirja vrat 
gledalo le 8 cm. Komisija je ugotovi-

la, da je bil avtomobil pred tem do-
godkom (za zdaj še ni znano ali gre 
za nesrečen dogodek ali kaznivo de-
janje) v brezhibnem stanju. Luči so 
bile ugasnjene, menjalna ročica pa je 
bila v četrti prestavi. 

Milan je v sredo, 13. novembra po 
pripovedovanju ljudi prišel moker 
domov, se spreoblekel, in nato izgi-
nil. Nasledji dan so ga menda videli 
v Podlubeli, kjer je ležal na nekem 
gospodarskem poslopju, okrog vratu 
pa je imel vrv. Vendar je spet po-
begnil. Ker ga še vedno niso našli, 
prosi postaja milice Velenje vse ob-
čane, če bi karkoli zvedeli o po-
beglem Ivanu Ašenbergerju, da to 
takoj sporočijo na postajo milice. 
Njegovo odkritje bo prav gotovo da-
lo odgovor na vprašanje, zakaj je 
morala umreti njegova mlada žena 
Jožica. 

V četrtek, dan pred izi-
dom Našega časa smo na po-
staji milice izvedeli, da Mi-
lana Anšenbergetja še vedno 
niso našli, čeprav ga iščejo 
podnevi in ponoči. Zato še 
enkrat prosijo vse občane, 
če bi ga morda kje videli, naj 
to takoj sporočijo na posta-
jo milice. Le Milan Ašenber-
ger, ki je takoj po poroki in 
to 29. oktobra, pustil delo 
na Rudarskem šolskem cen-
tru, lahko pojasni tragedijo 
na Braslovškem jezeru v 
sredo, 13. t. m. 

Obdukcija, ki jo je zahte-
val preiskovalni sodnik za 
Jožico Ašenberger je poka-
zala, da je Jožica umrla zara-
di utopitve. 

NAŠ ZNANEC • NAŠ ZNANEC • NAŠ 

Kakšno naključje. Človek sreča starega prijatelja, ki te 
povabi na kavico in tako se začne naslednja zgodba. 

Kar butnile so vame tri slike - krajine, matere z otrokom 
in figuralna kompozicija iz sicer precejšnje kolekcije še dru-
gih slik, Jakoba dr. Kralja. Čeprav mi priimek slikaija na teh 
slikah ni povedal nič (doslej se še javnosti ni predstavil), so 
mi toliko več govorile slike, ki ne glede na motiv in slog 
kažejo izostreno estetsko senzibilnost slikaija, Slavka Koše-
nine iz Topolšice. Obiskala sem ga na domu, v hišici ob robu 
gozda, polni tišine in spokojnosti. Pogovaijala sva se seveda o 
slikanju, življenju in delu. 

Slavko Košenina se je ro-
dil leta 1941 v Topolšici^ 
kjer je preživel otroška leta 
kot vsi vaški otroci — na 
gmajni, kjer so se podili za 
živino in žogo. V šolo je ho-
dil v Topolšici do četrtega 
razreda, nato pa v nižjo gim-
nazijo v Šoštanj. Peš, seveda 
(takrat še namreč niso vozili 
šolski avtobusi)! 

In kdaj se je porodila v 
vas želja po slikanju? 

„Že v šolskih letih sem 
rad risal motive iz svojega 
okolja. Prof. Arnold, ki je 
poučeval risanje, meje že ta-
krat vzpodbujal in vplival, 
da sem se nato odločil za 
študij na šoli za umetno obrt 
v Ljubljani, oddelek za grafi-
ko." 

Kaj pa po končanem štu-
diju? 

„Zaposlil sem se kot uči-
telj likovnega, pouka v 
Šmartnem ob Paki. Vendar 
me je želja, da bi imel več 

opravka Z uporabno indu-
strijsko grafiko pripeljala 
AERO Celje in kasneje k F 
diu Celje, Novi tednik 
oblikovalca propagandnil 
poročil za tisk." 

Nemirni duh je vod 
Slavka še v različne službe, 
vendar pravega, predvsem j 
trajnega zadovoljstva ni na-
šel v nobeni. Sedaj je že d« 
leti doma in se ukvarja sa 
s slikarstvom. To, da ni 
zan na oblikovanje določa 
nega izdelka, z določenin 
merami, mu daje možno 
da slika ali oblikuje, kot t 
ti. 

„Slikanje je bistvo moje 
dela in življenja", je rek 
Slavko Košenina. 

Popolnoma sem mu veijej 
la in se poslovila v prep 
čanju, da bom še večkrat s 
šala za ime Slavka Košer 
slikaija iz Topolšice. 

Liza Podpečan-Ku 

Slavko Košenina, slikar: „Slikanje je bistvo mojega življe 

• DIJAKINJE IZ SREDNJE EKONOMSKE ŠOLE 
V CELJU 

Desettisoči obiskovalec 
velenjskega gradu 

Velenjski grad je v po-
nedeljek obiskal 4.c razred 
srednje ekonomske šole iz 
Celja. Dijakinje' so bile pri-
jetno presenečene, ko so jim 
ob vpisovanju v knjigo 
obiskov povedali, da bo ena 
izmed njih že desettisoča 
obiskovalka. To novico je z 
veseljem sprejela MOJCA 
KULETA. Kustos na gradu 
Ivan Goričnik ji je ob tej pri-
ložnosti izročil spominsko 
darilo, mi pa smo jo zaprosi-
li za kratek pogovor. 

Gostiasko podjetje 
PAKA Velenje 
Obvešča In priporoča 
Rezervacije za Silvestrovanje 
imamo 2e v prodaji. 
€1 Nočni bar, Silvester večerja 350,00 din 
4) Jedilnica 300,00 din 
• Posebna soba 250,00 din 
• Aperitiv bor 250,00 din 
• Kegljišče 150,00 din 
• Restavracija JEZERO 200,00 din 
Rezervacije prodajamo v recepciji hotela Pa-
ka, tel. 85 133 do 136 in v restavraciji Je-
zero, tel. 85 170. 
ZA PRIJETNO SILVESTROVANJE BO POSKRBEL 
KOLEKTIV GOSTINSKEGA PODJETJA 
»PAKA« VELENJE VLJUDNO VABLJENN 

Mojca je doma iz 
Zidanem mostu, v 
pa je bila — podobno 
več njenih sošolk -
hvalila se je, da je 
v prvem četrtletju 
den, saj ob konferenci« 
dovalnici ni bilo 
„cveka". Njihovo 
so nagradili učitelji s 
stim dnevom. „Sklenile 
da bomo obiskale 
grad, ker smo slišale, 
zelo zanimiv in da 
muzej . . . 

Ni nam žal, da smo 
v Velenje. Seznanila 
razvojem rudarstva, 
zbirka črnske 
prava paša za oči 
obiskovalca, v oddelku 
pa se bom lahko 
z razvojem 
dilne vojne pri vas v 
dolini." Mojca je tudi 
dala, da muzeje zelo 
obiskuje. ,,Kjerkoli smo 
doslej na izletu, smo si 
dale tudi muzej, če 
imel. Tam najlaže 
mo zgodovino nekega 
ja." Ker so medtem 
sošolke skupaj s 
že nestipno čakale nai 
ogledati so si morale i 
delek NOB in 
smo se ji zahvalili za res 

.tek pogovor. Kot 
tisočo obiskovalko pa 
jo povabili, naj še kdaj 
v Velenje. 



Temeljna telesno kulturna 
skupnost Slovenj Gradec bo 
svoja prizadevanja in naloge v 
letu 1975 usmerila predvsem.v 
dosegi, dveh poglavitnih nalog, 

• ki sta bilifc dcločeni že v delov-
nem načrtu za leto 1974, in 
sicer želi omogočiti vsem obča-
nom, od predšolskih otrok do 
starejših, telesno kulturno 
aktivnost skozi vse leto, tako na 
rekreativnem kot kvalitetnem 
tekmovalnem področju, ustvari-
ti pa mora pogoje za telesno 
kulturno dejavnost vseh obča-
nov. V ta namen bo razvijala 
osnovne nosilce telesne kulture 
ter ustvarjala potrebe material-
ne in kadrovske pogoje. 

Osnovni nosilci telesno kul-
turne dejavnost se, upošteva 
interese, že združujejo v okviru 
posameznih komisij pri temeljni 
telesno kulturni skupnosti, ki 
uspešno delujejo, bo pa treba 
njihovo dejayiost še popestriti. 

Komisija (iz šolska športna 
društva povezuje vsa šolska 
športna društva in pa šole, kjer 
tovrstnih društev še nimajo. V 
prihodnje bo postala koordina-
tor vse telesno vzgojne dejavno-
sti predšolske in šolske mladine. 
Med drugim bo pomagala usta-
noviti šolska športna društva 
povsod^ tam, kjer jih še ni, da bi 
na ta\ način zagotovila boljšo 
organiziranost in vključevanje 
kar največjega števila učencev v 
telesno kulturno dejavnost. Da-
jala bo pobude za šolanje in 
izobrazbo kadrov. Skupaj z 
osnovnimi nosilci pa bo organi-
zirala akcije za večjo množič-
nost, posebej še s prirejanjem 
pohodov, krosov itd. 

Komisija za tekmovalni in 
kvalitetni šport združuje vse 
osnovne organizacije telesne 
kulture v občini Slovenj Gra-
dec, ki se ukvarjajo s tekmoval-
nim športom. Že razvitim 
športnim panogam bodo poma-
gali pri njihovem nadaljnem raz-
voju. Prednost pri tem bodo 
imele panoge, ki so najbolj raz-
vite, ki imajo tradicijo in vlada 
zanje med mladino največ zani-
manja. Druge telesno kulturne 
organizacije pa naj bi namenile 
večji poudarek rekreativni 
dejavnosti, hkrati pa naj bi bile 
te organizacije rezervoar za 
kadre za druge, kvalitetnejše, 
telesno kulturne organizacije. 
Ta naloga bo težka, saj bo treba 
spremeniti miselnost ljudi, daje 
Mislinjska dolina ena sama 
skupnost. 

Temeljna telesno kulturna 
skupnost se bo zavzemala za 

racionalnost tekmovalnih siste-
mov tekmovanj, ki naj bi ob 
smotrni potrebi denarja prav 
tako omogočili razvoj kvalitet-
nega tekmovalnega športa. 

Komisija za rekreacijo si je 
zastavila prav tako obširno 
delo. Športna rekreacija je nam-
reč tista veja telesno kulturne 
dejavnosti, ki pridobiva na 
pomenu in ki privablja vse več 
ljudi. V letu 1975 bo zato te-
meljna telesno kulturna skup-
nost stremela zlasti še zato, da 
poveže vse organizacije, ki 
vključujejo v svoj program dela 
športno rekreacijo, nadalje bo 
sodelovala pri razvoju rekreacije 
delovnih ljudi v temeljnih orga-
nizacijah združenega dela in 
občanov v krajevnih skupno-
stih. Zavzemala se bo tudi za 

omogočiti izobraževanje za 
delo v telesnovzgojnih organiza-
cijah. Prav tako pa bo treba iz 
vrst osnovnošolske in srednje-
šolske mladine poiskati takšne, 
ki jih delo veseli, jim omogočiti 
šolanje ter jim pomagati pri 
nadaljnjem vaditeljskem delu. 
Po končanem šolanju pa bi te 
vključili v redno delo v telesno 
kulturnih organizacijah. 

Temeljna telesno kulturna 
skupnost Slovenj Gradec bo se-
stavila program izgradnje manj-
kajočih športnih objektov v 
občini, in to za daljše razdobje. 
Program bo treba vnesti v urba-
nistični načrt občine, hkrati pa 
pripraviti prednostni red izgrad-
nje posameznih športnih objek-
tov, ki še niso zajeti v program-
ske načrte. V letu 1974 je bila 

še sredstva za investicijske na-
ložbe. Poraba sredstev, name-
njenih za razvoj telesne kulture 
v občini, terja v vseh svojih 
oblikah smotrno razdelitev, od 
rekreacije do tekmovalnega 
športa. Pri tem pa je treba upo-
števati tudi potrebe po ureditvi 
športnih igrišč na prostem in 
športnih dvoran. Temeljna tele-
sno kulturna skupnost mora 
tem vprašanjem nameniti, s 
pomočjo temeljnih organizacij 
združenega dela in organizacij 
združenega dela, posebno po-
zornost. 

Še najprej bo Temeljna tele-
sno kulturna skupnost Slovenj 
Gradec namenjala del sredstev 
za investicijsko dejavnost kot 
prispevek vseh občanov, ob tem 
pa predvidevajo za 0,20 % višjo 

Na prostoru v neposredni bližini nogometnega igrišča so začeli i zemeljskimi deli pri gradnji športne 
hale, ki naj bi bila do III. faze zgrajena v letu 1975 

primerno vrednotenje te dejav-
nosti, propagirala rekreativno 
dejavnost in organizirala razne 
akcije z namenom, da v rekrea-
cijo vključijo kar največ obča-
nov. Zraven tega bo organizirala 
redne oblike rekreacije, trudila 
se bo, da bo postilo dmštvo 
Partizan glavni nosilec rekrea-
cije v posameznem.kraju, zavze-
mala pa se bo še za nastavitev 
strokovnih kadrov v vseh večjih 
organizacijah združenega dela. 

Komisija za kadre bo morala 
v prihodnje pridobiti in izšolati 
kar največ strokovnih delavcev, 
saj so to glavni pogoj za uspe-
šno telesno kulturno dejavnost. 
Strokovnih delavcev pa je pre-
malo, tako v šolskih športnih 
društvih, kot v vseh drugih 
organizacijah. Kazalo bi naveza-
ti stike z bivšimi športniki in jih 
znova pridobiti za telesno 
vzgojno delo, hkrati pa jim 

vnešena v investicijski načrt 
postavitev nove športne hale v 
Slovenj Gradcu. Del sredstev, ki 
jih zbirajo za temeljno telesno 
kulturno skupnost, so namenili 
za investicije. Osnovni cilj inve-
sticijskega programa za leto 
1975 je nadaljevati z gradnjo 
športne hale, ki naj bi bila do 
III. faze zgrajena v letu 1975. 

Finančni načrt Temeljne 
telesno kulturne skupnosti 
Slovenj Gradec bo reševal zra-
ven sredstev za redno dejavnost 

prispevno stojmjo za samo-
upravno interesno skupnost na 
področju telesne kulture, saj bo 
mogoče le na ta način uresniči-
ti prizadevanja telesno kultur-
nih delavcev in delovno usmeri-
tev telesne kulture v Mislinjski 
dolini v letu 1975. 

Zavzemala pa se bo,' med 
drugim tudi za tesnejše med-
občinsko sodelovanje, posebej 
še pri skupnih akcijah, večjih 
tekmovanjih lin drugih pomemb-
nih akcijah. 

Gradivo pripravil posebni koordinacijski odbor za družbe-
no dogovarjanje in samoupravno sporazumevanje v občini 
Slovenj Gradec in je izšlo kot priloga v redni izdaji tednika 
Naš čas, dne 22. novembra 1974 - Pripravil in oblikoval 
NAŠ CAS Velenje - Odgovarja Ljuban Naraks - Tisk 
Ljudska pravica, Ljubljana. 

Razvoj osnovnih nosilcev telesne kulture 
Iz programa Temeljne telesnokulturne skupnosti Slovenj Gradec za leto 1975 

PREDLOGI DELOVNIH NAČRTOV TEMEUNIH SAMOUPRAVNIH SKUPNOSTI 
r. OBMOČJA OBČINE SLOVENJ GRADEC ZA LETO 1975 

Potreben dogovor za prednostne 
naloge v prihodnjem letu 

V obCini Slovenj Gradec bomo ustanovili še nove samoupravne interesne skupnosti 

- Že drugo leto Vas skušamo, 
delovni ljudje in občani občine 
Slovenj Gradec, s prilogo 
„Samoupravno sporazumevanje 
v Mislinjski dolini" seznaniti s 
poglavitno vsebino delovnih 
programov samoupravnih inte-
resnih skupnosti, ki že delujejo 
oziroma, ki jih ustanavljamo na 
področju družbenih služb. V 
programih so zapisane naloge m 
dejavnosti s področja vzgoje in 
izobraževanja, otroškega var-
stva, zdravstva, socialnega 
skrbstva, kulture in telesne 
kulture. Prepričani smo, da 
vsega, kar posamezne samo-
upravne interesne skupnosti 
načrtujejo za leto 1975, ne bo 
mogoče uresničiti; ker za vse 
načrte najbrž ne bo zadosti 
denarja, v 

Zato želimo, da delovni lju-
dje in občani kar najbolj skrbno 
preučijo predloge programov in 
odločijo o tem, katere so tiste 
naloge, ki jim morajo dati sa-
moupravne interesne skupnosti 
pri delu v letu 1975 prednost. 

V tem letu ustanavljamo dve 
novi samoupravni interesni 
skupnosti, in sicer skupnost 
zdravstvenega varstva in skup-
nost socialnega ^krbstva. V pri-
logi „Samoupravno sporazume-
vanje v Mislinjski dolini 1975" 
objavljamo tudi delovna načrta 
teh dveh novih samoupravnih 
interesnih skupnosti. Ob tem 
kaže omeniti, da je skupnost 
zdravstvenega zavarovanja delo-
vala doslej kot regijska samo-
upravna skupnost za občine 
Dravograd, Radlje ob Dravi, 
Ravne na Koroškem, Slovenj 
Gradec in Velenje s sedežem na 
Ravnah na Koroškem. 

V prilogi ..Samoupravno spo-
razumevanje v Mislinjski dolini 
1975" objavljamo še podatke o 
dohodkih posameznih samo-
upravnih interesnih skupnosti, 
ki so jih zbrale v letošnjem letu 
na osnovi sklenjenih samo-

upravnih sporazumov. Razum-
ljivo je, da za obe novoustano-
vljeni samoupravni skupnosi 
to je za skupnost zdravstvene; 

varstva in skupnost socialnega 
'skrbstva, teh podatkov še ne 
moremo objaviti, ker jih šele 
ustanavljamo. 

Slovenj Gradec, sredi novembra 1974 

Kam 
pripombe? 

v 

Akcijo družbenega dogovarja-
nja in samoupravnega sporazu-
mevanja vodi posebni koordina-
cijski odbor za družbeno dogo-
varjanje in samoupravno spora-
zumevanje, ki ga je imenoval Iz-
vršni svet Skupščine občine 
Slovenj Gradec. 

V odboru so: Peter Planinšec, 
predsednik, Mladen Mrmolja, 
namestnik predsednika, ^ j i ton 
Matvoz, tajnik in člani Zmago 
Pariž, Jože Zorman, Ludvik 
Maznik, Oto Slemenik, Franc 
Gornjak, Peter Bernard, Jurij 
Simoniti, Lojze Slemnik,- Niko 
Kolar, Mirko Krevh, Jurij Su 
mečnik, Leon Knez, Ladislav 
Horvat in Rudi Oprešnik. 

Delovne ljudi in občane z 
območja občine Slovenj 
Gradec prosimo, da pošljejo 
koordinacijskemu odboru za 
družbeno dogovarjanje in 
samoupravno sporazumeva-
nje vse morebitne pripombe 
in predloge k predlogom de-
lovnih načrtov posameznih 
samoupravnih interesnih 
skupnosti. Pripombe lahko v 
pismeni obliki posredujete 
na koordinacijski odbor, ki 
deluje na sedežu Skupščine 
občine Slovenj Gradec, 
lahko pa tudi na telefon 
84-151, interna 21. 

Pregled zbiranja sredstev 
samoupravnih interesnih skupnosti v občini Slovenj Gradec v letu 1974 na osnovi sa-

moupravnih sporazumov o financiranju 

Interesna skupnost 

Temeljna izobraževalna 
skupnost Slovenj Gradec 
Skupnost otroškega varstva 
Slovenj Gradec. 
Temeljna kulturna skupnost 
Slovenj Gradec 
Temeljna telesno kulturna 
skupnost Slovenj Gradec 

finančni načrt realizacija % 
1974 1. 1. 74. - 31. 10. 74. 

14.601.000 din 12.449.578 din 85,3 

1.454.036 din 1.293.653 din 88,9 

1.426.000 din 1.128.035 din 79,0 

1.050.000 din 929.633 din 88,5 

Opomba: 
TEMELJNA IZOBRAŽEVALNA 

SKUPNOST SLOVENJ GRADEC 
načrtuje za letos skupaj 14.601.000 
dinarjev dohodkov, in sicer 
13,015.000 din s samoupravnim 
sporazumom po stopnji 4,93 % od 
bruto osebnih dohodkov in 
1.586.000 din iz solidarnostnega 
sklada Republiške izobraževalne 
skupnosti. Do konca oktobra so 

zbrali 11,260.075 din s samouprav-
nim sporazumom, iz solidarnostnega 
sklada Republiške izobraževalne 
skupnosti pa so prejeli 1.189.503 
din. Na predlog komisije za družbe-
ni nadzor nad izvajanjem samo-
upravnega sporazuma, na predlog 
koordinacijskega odbora za samo-
upravno sporazumevanje v občini in 
v soglasju z Izvršnim svetom Skup-

ščine občine Slovenj Gradec naj bi 
ostala "prispevna stopnja za izobraže-
vanje do konca leta 1974 nespreme-
njena. Zbrana sredstva nad dogovor-
jeno vsoto po samoupravnem spora-
zumu bo Temeljna izobraževalna 
skupnost Slovenj Gradec porabila za 
dovoljeno valorizacijo osebnih do-
hodkov prosvetnih delavcev ter za 
kritje nujnih investicijskih obvezno- __ 
sti Temeljne izobraževalne skupno-
sti Slovenj Gradec v zvezi z investici-
jami v letu 1974. » 

SKUPNOST OTROŠKEGA VAR-
STVA SLOVENJ GRADEC p ? naj 
bi na predlog komisije za družbeni 
nadzor nad izvajanjem samouprav-
nega sporazuma morebitne viške 
zbranih sredstev namenila za porav-
navo obveznosti za plačilo kupljene 
opreme ter za ureditev okolice ob 
novozgrajenih objektih vzgojno var-
stvenih zavodov. 



Tudi izobraževanje na novo organizirano 
Iz programa Temeljne izobraževalne skupnosti Slovenj Gradec za leto 1975 

Temeljna izobraževalna skupnost Slovenj Gradec načrtuje delov-
ni pfogram za leto 1975 za financiranje dejavnosti na naslednjih 
vzgojno izobraževalnih področjih: osnovno šolstvo, posebno osnov-
no šolstvo, šolsko in predšolsko varstvo, glasbena šola, osnovno 
izobraževanje odraslih, skrb za materialni položaj delavcev in stro-
kovno izobraževanje, investicijska dejavnost in organizacija stroko-
vne službe izobraževalne skupnosti. 

Vsebino in obseg vzgojno Na osnovnih šolah je skupaj 
izobraževalne dejavnosti opre- 164 zaposlenih, učnega osebja 
deljujejo zakonski predpisi za 
posamezna vzgojno izobraževal-
na področja, predmetniki in 
učni načrti. Idejno politično 
usmeritev vzgoje in izobraževa-
nja pa so določili sklepi VII. 
kongresa Zveze komunistov 
Slovenije in X. kongresa Zveze 
komunistov Jugoslavije. Naloge 
izobraževalne skupnosti in nje-
na vloga v sistemu samouprav-
ljanja so določene v zakonu o 
izobraževalnih skupnostih, 
samoupravnem sporazumu o 
ustanovitvi izobraževalne skup-
nosti ter v njenem statutu. 

Z uveljavitvijo delegatskih 
razmerij in s tem v zvezi vklju-

, čitev v soodločanju v skupščin-
skem sistemu družbeno politič-
ne skupnosti bo tudi izobraže-
valna skupnost vsebinsko in 
samoupravno organizirana v 
skladu z določili nove ustave. 

I. DEJAVNOST 
OSNOVNIH ŠOL 

Na območju Temeljne izo-
braževalne skupnosti Slovenj 
Gradec delujejo 4 centralne 
osnovne šole z 8 podružnicami. 
Vzgojno izobraževalno delo je 
organizirano v 102 oddelkih, v 
katerih je 2.629 učencev. Čistih 
oddelkov je 90 z 2.420 učenci, 
kombiniranih pa 12 z 209 
učenci. Za pouk v osnovnih šo-
lah je na voljo 13 šolskih stavb 
z 69 učilnicami, z izjemo nekaj 
kabinetov pa šole ne razpolaga-
jo z drugimi dodatnimi prosto-
ri. Pouk je organiziran v po-
prečju v 1,5 izmeni. V enem 
oddelku je v poprečju 26 učen-
cev. S 5 podružničnih šol pa so 
učence višjih razredov prešolali 
na centralne osnovne šole. 
Dnevno se vozi 401 učenec, ali 
15 % vseh učencev. 

Centralne osnovne šole tako 
obiskuje 2.083 učencev, na 
podružničnih šolah pa je 546 
učencev. Na 4 podružničnih 
šolah obiskujejo učenci kombi-
nirani pouk, in to s kombinaci-
jo dveft do treh razredov v 
oddelku. Učenci, ki se zaradi 
oddaljenosti od šole in od 
prometnih poti ne morejo vo-
ziti v šolo, so v zimskih mesecih 
pri drugih družinah v bližini 
šole. 

je 115, vodstvenih in admini-
strativnih delavcev 12,5, tehnič-
nih delavcev pa 37. 

Organizacija vzgojno izobra-
ževalnega dela v osnovnih šolah 
temelji na določilih zakona o 
osnovni šoli, predmetnika in 
učnih načrtov ter šolskega ko-
ledarja v okviru 5 dnevnega 
tednika. Vzgojno izobraževalni 
program realizirajo pedagoški 
delavci v 38 tednih efektivnega 
pouka. Razen tega opravijo 
osnovne šole še druge dodatne 
vzgojno izobraževalne dejavno-
sti, kakor dodatni in dopolnilni 
pouk, malo šolo, učne ekskurzi-
je ter interespe dejavnosti v 
krožkih, šolskih društvih, orga-
nizacijah in tekmovanjih. Z 
organizacijo številnih proslav in 
javnih prireditev povezujejo 
dejavnost šole navzven ter tako 
uresničujejo načelo povezanosti 
šole z javnostjo in družbenim 
življenjem. Pomembna oblika 
vzgojno izobraževalne dejavno-
sti je varstvo in prehrana otrok. 
Varstvo šolskih otrok je organi-
zirano pri-osnovni šoli ,,Franjo 
Vrunč" v Slovenj Gradcu v 3 
oddelkih za 60 učencev, pri 
osnovni šoli v Šmartnem. v 1 
oddelku za 25 otrok, razen tega 
pa organizirajo šole krajše obli-
ke podaljšanega bivanja za 
učence — vozače. 

V šolskem varstvu in podalj-
šanem bivanju opravijo učenci 
vse šolske obveznosti. Del časa 
je namenjen še za interesne 
dejavnosti in za rekreacijo. Var-
stvo šolskih otrok in podaljšano 
bivanje je prehodna oblika k 
postopni uvedbi celodnevne 
osnovne šole. 

Celodnevna osnovna šola bo 
v letu 1975 poskusno organizi-
rana na podružnični šoli „Pod 
Graško goro" v Šmiklavžu. Po 
programu celodnevne šole bodo 
učenci v šoli od 7. ure zjutraj 
do 16. ure popoldne. V času 
celodnevnega bivanja v šoli 
bodo imeli učenci pouk, ostali 
prosti čas pa je namenjen za 
druge interesne dejavnosti, za 
počitek in rekreacijo, za učenje 
in opravljanje drugih šolskih 
obveznosti, ki jih sicer opravlja-
jo učenci doma. Poskrbljeno bo 
tudi za prehrano učencev, in 
sicer za dopoldansko malico in 

kesilo. Organizacija celodnevne 
šole Zahteva tudi ustrezno 
dopolnitev opreme irt učiil, 
predvsem opreme učilnic, kuhi-
nje in prostora za rekreativno 
dejavnost. Organizacija celo-
dnevnega bivanja otrok v šoli 
bo zahtevala še dodatno nasta-
vitev delovnega osebja. 

Prehrana, šolskih otrok je 
organizirana na vseh osnovnih 
šolah. Šolske malice prejema 
80 % vseh učencev, za socialno 
ogrožene otroke prispeva denar 
za regresiranje prehrane temelj-
na izobraževalna skupnost. Ko-
silo prejema skupaj 260 učen-
cev, ali 10% vseh vpisanih šo-

, larjev. 
Šolska svetovalna služba, ki 

je organizirana na osnovni šoli 
„Franjo Vrunč" v Slovenj 
Gradcu, opravlja nekatere nalo-
ge za območje vseh osnovnih 
šol, določene naloge pa samo za 
osnovno šolo „Franjo »Vrunč". 
V delovno področje šolske sve-
tovalne službe spadajo nasled-
nje naloge: preizkušanje zrelosti 
novincev pred vstopom v šolo, 
dejavnost v zvezi s poklicnim 
usmerjanjem, diagnostično in 
svetovalno delo z učenci, ki 
težje napredujejo in pa strokov-
na pomoč učiteljem pri vzgoj-
nem delu. 

Oskrba učencev z brezplačni-
mi učbeniki in učnimi pripo-
močki v preteklem letu ni bila 
zadovoljiva. Izobraževalna 
skupnost je prispevala denar le 
za nabavo učbenikov in učnih 
pripomočkov za ppuk moderne 
matematike od 1. do 4. razreda. 
Vse druge učne pripomočke in 
učbenike pa so morali kupiti 
starši sami. V letu 1975 bi mo-
rali, razen učbenikov za mate-
matiko, zagotoviti brezplačno 
učbenike socialno ogroženim 
učencem, in to predvsem učen-
cem na oddaljenih podružnič-
nih šolah. Prvo leto bi bilo po-
trebno nekaj več denarja, v na-

.slednjih letih pa bi samo obnav-
ljali knjižno zalogo. 

Materialna opremljenost šol, 
materialni stroški, amortizacija 
opreme in učil ter sredstva za 
modernizacijo pouka: zaradi 
vedno večjih zahtev po vsebin-
ski preobrazbi osnovne šole je 
potrebna tudi primerna mate-
rialna opramljenost, ki bo 
omogočila uspešno izvajanje 
vseh postavljenih vzgojno izo-
braževalnih nalog. Uvajanje 
pestrih učnih oblik in metod 
dela zahteva, da so šole oprem-
ljene s sodobnimi učili. Razpo-
ložljiva sredstva ne zadoščajo, 
da bi lahko zavodi kupili razno-

razne drage pripomočke, ker 
porabijo ves denar za kritje red-
nih materialnih storškov. Izo-
braževalna skupnost bo zagoto-
vila s finančnim načrtom po-
trebna sredstva za nakup učil za 
podružnično šolo ,,Pod Graško 
goro" v Šmiklavžu, ki prehaja v 
organizacijo celodnevne, šole. 
Prispevala pa bo še potreben 
denar za amortizacijo opreme 
in učil, prav tako pa tudi potre-
ben denar za kritje režijskih 
stroškov. 

II. POSEBNA 
OSNOVNA ŠOLA 

Z dograditvijo novega po-
slopja so se oddelki posebne 
osnovne šole v septembru 1974 
preselili v nove, sodobne pro-
store. S prihodnjim letom se bo 
šola osamosvojila k o t organiza-
cija združenega dela. Z vselitvi-
jo v nove prostore, prav tako pa 
tudi z razširitvijo dejavnosti, se 
je povečalo število delavcev,i 
povečali pa so se še stroški po-
slovanja. Solo obiskuje 63 kate-
goriziranih učencev s celotnega 
območja občine. Del učencev 
se v šolo vozi, nakaj pa jih živi v 
bližini šole pri rejniških druži-
nah. Na posebni osnovni šoli je 
12 zaposlenih, 8 pedagoških 
delavcev ter 4 administrativni in 
tehnični delavci. 

III. ŠOLSKO IN 
PREDŠOLSKO OTROŠKO 

VARSTVO 

V letu 1974 smo predali svo-
jemu namenu 2 nova objekta za 
potrebe predšolskega varstva, v 
katerih je 5 novih oddelkov, ki 
sprejmejo 100 otrok. Skupaj je 
zdaj v Mislinjski dolini organizi-
rano predšolsko varstvo v 16 
oddelkih, v katere je vključeno 
351 predšolskih otrok. Tako je 
organizirano predšolsko varstvo 
v vseh večjih naseljih občine. 
Otroci pa so v varstvu ob delav-
nikih od 5,30 pa do 15.00. V 
zavodu je 33 zaposlenih, od te-
ga 21 vzgojiteljic in varuhinj ter 
12 drugih delavcev. Enotna 
organizacijska oblika omogoča 
učinkovito vzgojno delo, zavod 
pa opravlja pomembne naloge v 
zvezi z izvajanjem organizirane 
vzgojno varstvene dejavnosti v 
občini. 

IV. GLASBENA ŠOLA 

Glasbena šola Slovenj Gradec 
s svojim delom pomembno pri-
speva k dvigu splošne kulturne 
ravni in izobrazbe mladine. V 
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Temeljna kulturna skupnost, 
Slovenj Gradec išče najrazlič-
nejše možnosti za svojo in 
občinsko afirmacijo. Pri tem 
poskuša na neposreden način 
informirati občane in druge 
obiskovalce mesta Slovenj 
Gradec o kulturnih in gospodar-
skih rezultatih. Za leto 1975 je 
v programu natis ZBORNIKA 
mesta in občine Slovenj Gra-
dec, ki je vsekakor daljnosežna 
naložba in obenem vsestranski 
občevalec o našem kulturnem 
središču za odsevanje navzven. 

PROGRAM DELA 
TEMELJNE KULTURNE 

SKUPNOSTI 1975 

Zavod za kulturo — Umetnostni 
paviljon 
,,MIR 75 30 OZN" 

Mednarodna razstava likov-
nih del 

Srečanje pisateljev za okrog-
lo mizo 

Mednarodni festival celove-
černih filmov s protivojno ter 
matiko 

Pregled kratkometražnih 
filmov z likovno tematiko 

Sociološki simpozij 
Sodelovanje pri skupnih pri-

reditvah (Velenje, Ravne, Dra-
vograd, Radlje.ob Dravi) 

Zavod za kulturo - Knjižnica 
„Ksaver Meško" 

Nakup cca 1500 izvodov 
knjig . , 

Moderniziranje poslovanja po 
prostem pristopu 

Prostorska razširitev (čitalni-
ca) * 

Pridobivanje novih bralcev 
Ustanovitev podružnične 

knjižhice v Podgorju 
Strokovna ureditev fonda 

knjižnice pisatelja Ksaverja" 
Meška 

Zavod za kulturo - Muzej ljud-
ske revolucije 

Postavitev razstave ob 30. 
obletnici osvoboditve 

Postavitev razstave partizan-
ska saniteta" 

Postavitev razstave ,,XIV. 
divizija na slovenjegraškem 
področju" 

Natis knjižice „Spomeniki in 
spominska obeležja v Mislinjski 
dolirti" 

Sodelovanje pti adaptaciji 
„Pavčkovih bolnišnic" na Po-
horju 

Pridobivanje novih obiskoval-
cev in povezovanje z vzgojno-
izobraževalnimi zavodi 

Strokovna vodstva po razsta-
vah v prostorih muzeja 

Radio Slovenj Gradec 
Redno obveščanje javnosti o 

poklicni in ljubiteljski kulturno 
prosvetni dejavnosti v občini 
Slovenj Gradec 

Prirejanje oddaj: o delu do-
mačih in tujih ustvarjalcih, o 
izvajanju kulturne akcije v 
temeljnih organizacijah zdru-
ženega dela in krajevnih skup-
nostih, o delu TKS in ZKPO, o 
delu Zavoda za kulturo, še 
posebej o knjižniti in njenih 
novostih, o glasbenem področju 
in skrb za oddaje ob kulturnih 
praznikih 

Kadrovska okrepitev in 
seminarji za novinarje in napo-
vedovalce 

Sodelovanje ob proslavljanju 
30. obletnice osvoboditve 

Komisija za spomeniško varstvo 
pri ZZB NOV 

Obnova 11 spomenikov na 
območju občine Slovenj Gra-
dec 

Redno vzdrževanje 18. večjih 
in manjših Spomenikov 

Sodelovanje pri adaptaciji 
..Pavčkovih bolnišnic" na Po-
horju 

Zavod za •spomeniško varstvo — 
Maribor 

Varstvo kulturnih spomeni-
kov ' 

Konservacija in restavracija 
kulturnih spomenikov (Sv. 
Duh, 

Grad nad Starim trgom) 
Varstvo narave (izdelava 

topografskega pregleda SO 
Slovenj Gradec 

Strokovni nadzor ob adapta-
ciji „Payčkovih bolnišnic" na 
Pohorju. 

Pokrajinski arhiv Maribor 
Obdelava gradiva 
Zunanja. arhivska služba 

(pregled gradiva: hotela Pohor-
je, 

Ljubljanske banke. Splošne 
bolnišnice in Občinskega javne-
ga pravobranilstva v Slovenj 
Gradcu) 

Prevzemi gradiva 
Strokovno obveščanje o 

arhivskem gradivu v Pokrajin-
skem arhivu Maribor 

Zveza kulturno prosvetnih orga-
nizacij Slovenj Gradec 

Združevala bo 8 kulturno 
prosvetnih društev (Mislinje, 
Dolič, Šmartno, Podgoije, Sele 
-Vrhe, Stari trg, Pameče, 
Slovenj Gradec) 

Gledališke skupine bodo pri-
redile 12 premier na domačih 
odrih 

Na pevskem področju bo de-
lovalo sedem pevskih zborov in 
4 pevski okteti 

Osrednja prireditev na glasbe-
nem področju bodo mednarod-
ni dnevi komorne vokalne 
glasbe „SCHOLA CANTO-
RUM". 

Tekom leta bo še štiri do pet 
gostovanj s koncerti za mladino 
in odrasle. 

Literarni klub bo, izdal 4 

knjižice ODSEVI , organiziral 3 
literarne večere, sodeloval z 
zamejskimi pisatelji; člani kluba ' 
se bodo udeleževali pisateljskih 
srečanj v Sloveniji in izven nje 

, in posredno sodelovali pri izda-
janju informativne publikacije 
temeljne kulturne skupnosti. 

Delavska godba bo približno 
40-krat nastopala na najrazlič-
nejših koncertih v občini, 
obenem pa bo posredovala 
samostojen koncert ob prazno-
vanju 30. obletnice osvobodit-
ve. 

Mladinska gledališka skupina 
osnovne šole „Heroja Vrunča", 
bo priredila več lutkovnih pred-
stav in skupaj s člani kulturno-
prosvetne skupine ekonomske-
ga šolskega centra sodelovala ob 
proslavah z recitali in drugimi 
nastopi. KPD EŠC bo • tudi 
osnovala dramsko skupino za 
mesto Slovenj Gradec. 

Zveza kulturno prosvetnih 
organizacij Slovenj Gradec bo 
nosilka občinskih revij pevskih 
zborov in gledaliških skupin v 
času „NAŠE BESEDE 75". 

Vzdrževanje prostorov za kul-
turne namene 

TKS in ŽKPO Slovenj Gra-
dec bosta na predlog investicij-
ske komisije upoštevali in odo-
brili vsaj minimalna finančna 
sredstva za zaščito in vzdrževa-
nje nekaterih prostorov, ki slu-
žijo kulturnim namenom. 

Strokovna služba temeljne kul-
turne skupnosti 

Strokovna služba temeljne 
kulturne skupnosti Slovenj 
Gradec opravlja strokovne,' fi-
nančno-administrativne, tehnič-
ne in druge podobne zadeve s 

področja kulture. Sodeluje' s 
sosednjimi- kulturnimi skupno-
stmi in kulturno skupnostjo 
Slovenije. 

POVZETEK PROGRAMA 
KULTURNE SKUPNOSTI 

SLOVENIJE 

Temeljne kulturne skupnosti 
bodo v letu 1975 na podlagi 
solidarnosti in vzajemnosti ter 
po enotni stopnji 0,18 % zdru-
ževale sredstva v okviru kultur-
ne skupnosti Slovenije: za film-
sko proizvodnjo (celovečerni in 
kratkometražni filmi) in akcije 
širšega pomena, ki imajo namen 
popularizirati slovenski film; 
založniško dejavnost (izdajanje 
kvalitetnih slovenskih izvirnih 
leposlovnih, družbenoslovnih in 
znanstvenih del s področja 
humanističnih ved, zlasti pa 
temeljna dela; izdaje, ki so 
namenjene širši kulturno vzgoj-
ni dejavnosti; glasbene edicije in 
revije vseslovenskega pomena); 
izvirno ustvarjalnost in drugo 
dejavnost širšega pomena na 
literarnem, knjižničnem, gleda-
liškem, glasbenem, likovnem, 
galerijskem, muzejskem, arhiv-
skem in spomeniškovarstvenem 
področju; kulturno dejavnost 
na manj razvitih območjih (v 
dogovorjenem obsegu); kultur-
no dejavnost Slovenčev zunaj 
republiških meja, zlasti še Slo-
vencev v zamejstvu; kulturno 
dejavnost narodnosti v SR Slo-
veniji (dogovorjeni del); kultur-
ne stike z drugimi jugoslovan-
skimi narodi (medrepubliški 
dogovori); kulturne stike s tu-
jino (meddržavni dogovori); 
raziskovalno dejavnost na kul-
turnem področju. ' 

Kdaj bomo volili člane 
delegacij v skupščine 

samoupravnih interesnih 
skupnosti? 

Sveti krajevnih skupnosti in samoupravni organi v 
temeljnih organizacijah združenega dela v občini Slovenj 
Gradec sklepajo te dni o razpisu volitev delegatov in dele-
gacij v skupščine samoupravnih interesnih skupnosti na 
območju občine Slovenj Gradec. 

Sklenjeno je, da bodo volitve delegatov in članov dele-
gacij v skupščine samoupravnih interesnih skupnosti V 
TEMELJNIH ORGANIZACIJAH ZDRUŽENEGA DELA 
V OBČINI SLOVENJ GRADEC V SREDO, 4. DECEM-
BRA. Volitve delegatov in članov delegacij v skupščine 
samoupravnih interesnih Skupnosti v KRAJEVNIH 
SKUPNOSTIH V OBČINI SLOVENJ GRADEC PA 
BODO V NEDELJO, 8. DECEMBRA! 

r 



Obeti za razgibano kulturno življenje 
Iz programa dela Temeljne kulturne skupnosti Slovenj Gradec za leto 1975 

Temeljna kulturna skupnost 
Slovenj Gradec bo predvsem 
upoštevala zasnove programov 
samoupravnih interesnih skup-
nosti s področja skupne p>orabe 
za leto 1975, ki jih je izdelala 
koordinacijska komisija Izvršne-
ga sveta SR Slovenije za dru.žbe-
ne dejavnosti. 

V skladu s temi okvirnumi 
orisi je Temeljna kulturna skup-
nost Slovenj Gradec zasnovala 
program dela in izoblikovala 
naslednjo usmeritev: 

V skladu z normativi se b o 
knjižnica „Ksaver Meško" še' 
nadalje razvijala in poskušala 
doseči slovensko poprečje v 
nabavi knjig (1 knjigo na prebi-
valca). Z modernizacijo poslo-
vanja in uvajanja posrednejših 
oblik za pridobivanje novih 
bralcev bo morala knjižnica v 
letu 1975 pridobiti in usposobi-
ti prostore za čitalnico. Vzpo-
redno s tem bo knjižnica odprla 
tudi podružnico v Podgorju. 

Likovno—galerijska dejavnost 
bo nadaljevala z razstavno poli-
tiko in sistematično zbvijala in 
zadovoljevala likovne potrebe. 
Umetnostni paviljon bo moral 
postaviti dokumentacijski 
center, skrbeti za svoje stilne 
zbirke in odkupovati likoma 
dela. S svojo organizacijO in 
delovno podobo bo moral 
Umetnostni paviljon preiti z 
občasnimi razstavami na šole in 
v delovne organizacije ter misli-
ti na povezovanje s sosednjimi 
občinami. 

Podobno kot za galerijsko 
dejavnost velja tudi za Muzej 
ljudske revolucije, ki bi moral 
še povečati obisk v muzejih in 
bolj vplivati na izobraževalno-
vzgojne procese s postavitvami 
občasnih razstav in izpolnitvijo 
stalne muzejske zbirke. 

Še posebej pa bo Muzej ljud-
ske revolucije dal poudarek 30. 
obletnici osvoboditve. 

V načrtovanem obdobju je 
treba nadaljevati z registracijo 
in zaščito kulturnih spomeni-, 
kov z območja občine Slovenj 
Gradec. Zato bo Temeljna. 
kulturna skupnost Slovenj Gra-
dec v polni meri podpirala pri-
zadevanje Zavodi,za spomeni-
c o varstvo Maribor, ki bo 
opravljal praktične spomeniško 
-varstvene ijaloge z našega pod-
ročja. 

Pokrajinski arhiv Maribor bo 
še nadalje skrbel za arhiviranje 
gradiva, ki zadeva občino Slo-
venj Gradec. Temeljna kulturna 
skupnost Slovenj Gradec pa bo 
podprla vsako pobudo, ki bo 

usmerjena v smer širšega infor-
miranja delovnega človeka o 
delu in nalogah Pokrajinskega 
arhiva. 

Temeljna kulturna skupnost 
bo tudi v letu 1975 pozorno 
spremljala in usmerjala program 
Radia Slovenj Gradec, ki bo 

b) Krepila bo dosedanjo rast 
društvenih gledaliških skupin, 
ki bodo morale upoštevati vse-
binsko raznolikost in doseči 
višji kvalitetni nivo uprizoritev. 

c) Tudi glasbene prireditve 
bodo morale biti pogostejše in 
na ustrezni kvalitetni interpre-

1976 vključiti v zvezo Kluturno 
prosvetnih organizacij poklicne-
ga kulturnega organizatorja 
(animatorja), ki bo zadovoljeval 
potrebam tako v središču, kot 
tudi v s Kulturno prosvetnih 
društvih izven mesta Slovenj 
Gradec. 

Iz knjižnice „Ksaver Meško" v Slovenj Gradcu 

moral dobiti celotnostno po-
dobo z ustrezno kadrovsko 
zasedbo in si oblikovati pro-
gi.am tako, da bo zajel čim več 
kulturnih, vzgojnih in izobraže-
valnih oddaj. 

Komisija za spomeniško de-
javnost pri ZZB NOV Slovenj 
Gradec ima v letu 1975 poseb-' 
no dolžnost in skrb za ureditev 
in vzdrževanje vseh spomeni-
kov, spominskih plošč in gro-
bišč z območja slovenjgraške 
občine in delno iz zamejstva. 
Komisija bo hkrati tudi nadzira-
la zaključe k adaptacije Pavčko-
vih bolnišnic in sodelovala ob 
proslavljanja 30. obletnice 
osvoboditve. 

Zveza kulturno prosvetnih 
organizacij S.lovenj Gradec, ki 
posreduje dofreršen del kultur-
nih dobrin navemu delovnemu 
človeku, se vključuje v kultur-
no politiko Tem eljne kulturne 
skupnosti Slovenj' Gradec. Za 
leto 1975 bo ZKCPO Slovenj 
Gradec pospeševala naslednje 
dejavnosti: 

a) Literarno dejavr/ost doma-
čih ustvarjalcev, ki so združeni 
v literarnem klubu in p ublicira-
jo v broširanih knjižicah ODSE-
VI. 

taciji. Hkrati pa bodo morale 
biti množično obiskovane. Po-
seben poudarek velja koncert-
nim gostovanjem za mladino. 

d) Še v najprej bo potrebno 
izvajati filmsko vzgojo kot del 
kulturne vzgoje (filmska gledali-
šča). Razširiti in povečati je šte-
vilo filmskih klubov. 

e) Folklorna dejavnost zahte-
va boljše pogoje dela in mentor-
stva. Zato morajo Kulturno 
prosvetna društva posvetiti 
temu področju več pozornosti. 

f) Pevski zbori so osrednji. 
nosilci pevske kulture v zvezi. V 
letu 1975 naj bi zbori sodelova-
li pri proslavljanju 30. obletnice 
osvoboditve in v tem smislu 
organizirali več koncertov. 

g) Klubska! dejavnost društev 
je minimalna, ali pa je tudi ni. 
Zato je potrebno takšno dejav-
nost poživiti in ji dati funkcijo 
izobraževanja z drugimi tovrst-
nimi akcijami. 

h) Občinske revije naj bodo 
tudi v 1975 izvedene po posa-
meznih krajih izven občinskega 
središča. 

i) Razmah in obseg kulturno 
-prosvetne dejavnosti v občini 
dobiva takšne razsežnosti, da 
bo potrebno v letu 1975 oz. 

j) Kulturna' vzgoja (predava^ 
nja, izobraževanje, seminar-' 
ji:_..) 

Temeljna kulturna skupnost 
bo tudi v letu 1975 sodelovala 
pri izvedbi posameznih kultur-
nih akcij s sosednjimi kulturni-
mi skupnostmi in posvečala 
občutno pozornost zamejskim 
Slovenccem. Prav tako bo nave-
zovala stike z'drugimi republi-
kami v SFRJ in kulturne stike s 
tujino preko svojih kulturnih 
institucij. 

Pereča vprašanja na kultur-
nem področju sodijo h kadrov-
ski problematiki in Temeljna 
kulturna skupnost Slovenj 
Gra lec bo v prihodnje ustrezno 
ukrepala (štipendije, strokovno 
izpopolnjevanje), da bi bila ta 
vrzel čim manjša. 

Temeljna kulturna skupnost 
Slovenj Gradec meni, da je po 
več letnem premoru spet po-
trebno aktivneje pristopiti k 
vzdrževanju nekaterih prosto-
rov za kultbrne namene. Na 
podlagi opravljenih analiz smo 
ugotovili, da so posamezni kul-
turni domovi v izjemno slabem 
stanju. 

različnih instrumentalnih od-
delkih obiskuje glasbeno šolo 
110 gojencev. Z javnimi pro-
dukcijami širijo glasbeno kultu-
ro v kraju, sodelujejo pa tudi na 
vseh pomembnejših prireditvah 
in manifestacijah. Na šoli so 
redno zaposleni 3 strokovni de-
lavci ter 2 administrativno teh-
nična delavca, 6 strokovnih 
sodelavcev pa je s šolo v pogod-
benem delovnem razmerju. 

V. OSNOVNO IZOBRA-
ŽEVANJE ODRASLIH 

Osnovno izobraževanje od-
raslih organizira Delavska uni-
verza Slovenj Gradec, in sicer v 
oddelku osnovne šole za odra-
sle. V šolskem letu 1974/1075 
je vpisanih v oddelek 23 sluša-
teljev. Po sklepu Ustavnega so-
dišča SR Slovenije delavske 
univerze ne smejo pobirati šol-
nine za osnovno šolo. Stroške 

šolanja so v celoti dožne kriti 
temeljne izobraževalne skupno-
sti. Temeljna izobraževalna 
skupnost Slovenj Gradec pa 
prispeva potreben denar še za 
organizacijo drugih oblik izo-
braževanja in prosvetljevanja 
prebivalstva, kot šol za življe-
nje, šol za starše itd. 

VI. SKRB ZA MATERIALNI 
POLOŽAJ DELAVCEV IN 

STROKOVNO IZOBRAŽEVANJE 

Najvažnejša skrb izobraže-
valne skupnosti je zagotavljanje 
potrebnih materialnih pogojev 
za nemoteno vzgojno izobraže-
valno delo in v tej zvezi zago-
tavljanje finančnih sredstev za 
uresničitev vzgojno izobraževal-
nih programov. Pri tem gre 
predvsem za zagotovitev po-
trebnih sredstev za osebne do-
hodke delavcev ter za kritje 
drugih materialnih stroškov. V 
strukturi izdatkov Temeljne 
izobraževalne skupnosti Slovenj 
Gradec predstavljajo sredstva za 
osebne dohodke delavcev kar 

80 % vseh izdatkov. Sredstva za 
osebne dohodke delavcev for-
mira izobraževalna skupnost iz 
sredstev, zbranih s samouprav-
nim sporazumom, in to na 
osnovi samoupravnih sporazu-
mov o delitvi osebnih dohod-
kov ter na podlagi meril,.ki jih 
sprejme izobraževalna dejav-
nost. Pri tem upošteva temeljna 
izobraževalna dejavnost splošno 
'veljavne kriterije in vrednost 
točke, ki je določena za posa-
mezno obračunsko obdobje. Za 
leto 1975 je v pripravi nov 
samoupravni sporazum za de-
lavce vzgojno izobraževalnih 
zavodov, ki bo v večji meri kot 

tavlja poleg sredstev za osebne 
dohodke še denar za dopuste, 
regresiranje prehrane ter za 
strokovno izobraževanje. Sklad-
no s potrebami podeljuje šti-
pendije za šolanje v šolah .za 
pedagoški poklic, spodbuja 
izredni študij ter prispeva denar 
za študijske dopuste za delavce, 
ki se izobražujejo na delovnem 
mestu. 

V zvezi z zagotavljanjem po-
trebnih stanovanj bo morala 
izobraževalna skupnost v letu 
1975 zagotoviti denar za nakup 
novih stanovanj za delavce v 
vzgojno izobraževalnih zavodih. 

Eden od letošnjih dosežkov na področju gradnje novih šolskih in 
varstvenih objektov v Mislinjski dolini, novo poslopje osnovne šole 
v Šmartnem pri Slovenj Gradcu. 

doslej, upošteval obseg in vse-
bino opravljenega dela. Sredstva 
za materialne stroške so dolo-
čena v sorazmeiju z rastjo živ-
ljenskih stroškov. Pri razdeljeva-
nju denarja za osebne dohodke 
pa izobraževalna skupnost po-
sebej upošteva težavna delovna 
mesta in v skladu z veljavnimi' 
merili delavce na teh delovnih -
mestih posebej nagrajuje. 

Izobraževalna skupnost zago-

Za dolgoletno delo v vzgojno 
izobraževalnem zavodu imajo 
delavci pravico do posebnih 
priznanj in nagrad ob delovnih 
jubilejih. Izobraževalna skup-
nost mora za to zagotiviti sred-
stva. To je potrebno zlasti še 
zavoljo tega, ker pedagoški 
delavci vse pogosteje zapuščajo 
vzgojno izobraževalne zavode in 
se, zaradi višjih osebnih dohod-
kov, zaposlujejo drugje. 

VII. INVESTICIJSKA 
DEJAVNOST 

Temeljna izobraževalna de-
javnost prevzema obveznosti 
tudi za financiranje investicijske 
dejavnosti. Že doslej je izobra-
ževalna skupnost iz zbranih 
sredstev prispevala denar za 
amortizacijo nepremičnin, fd 
plačilo anuitet za šolska stano-
vanja in za sklad za financiranje 
negospodarskih investicij v ob-
čini. Zraven tega prevzema v 
letu 1975 še obveznost plačeva-
nja anuitet za vse dozdaj zgraje-
ne objekte s področja vzgoje in 
izobraževanja, prav tako pa tudi 
obveznost načrtnega zagotavlja-
nja in nakupa potrebnih stano-
vanj za delavce. 

Ker prevzema Temeljna 
izobraževalna skupnost Slovenj 
Gradec kot investitor tudi ob-
veznosti pri novih investicijah, ' 
bo treba pravočasno zagotoviti 
denar za kritje pogodbenih 
investicijskih obveznosti. 

VIII. DELO STROKOVNE 
SLUŽBE TEMELJNE 

IZOBRAŽEVALNE SKUPNOSTI 

Strokovna služba temeljne 
izobraževalne skupnosti oprav-
lja naloge, ki so določene s 
samoupravnim sporazumom o 
ustanovitvi izobraževalne skup-
nosti, prav tako pa tudi v za-
konu o izobraževalnih skupno-
stih. Vsebina dela strokovne 
službe je določena z delovnim 
načrtom, osnovna naloga pa je 
skrb za izvrševanje sklepov in 
stališč skupščine, izvršnega 
odbora ter drugih teles izobra-
ževalne skupnosti. 

Temeljna izobraževalna skup-
nost Slovenj Gradec bo z novo 
organizacijsko obliko, predvsem 
pa z delegatskim sistemom, še 
bolj približala svojo dejavnost 
izvajalcem vzgojno izobraževal-
ne dejavnosti, prav tako pa tudi 
porabnikom, skratka vsem pod-
pisnikom samoupravnega spora-
zuma o ustanovitvi in financira-
nju celotne vzgojno izobraževal-
ne dejavnosti. 

Večino denarja za investicije 
Iz programa samoupravne skupnosti otroškega varstva Slovenj Gradec za leto 1975 

REALIZACIJA 
PROGRAMA 1974: 

V tem letu je bila v občini 
Slovenj Gradec tudi na pod-
ročju otroškega varstva živahna 
investicijska dejavnost. V skla-
du s srednjeročnim programom 
razvoja smo zgradili nOva vrtca 
v Podgoiju in na Legnu. Da smo 
lahko zgradili oba objekta hkra-
ti gre zahvala „Marlesu", ki je 

začasno kreditiral izgradnjo. 
Del posojil je bil zagotovljen 
tudi za nakup opreme. Vsa raz-
položljiva finančna sredstva pa 
so bila v letu 1974 namenjena 
za plačilo letos opravljenih 
investicij ter za plačilo v prej-
šnjih letih sprejetih obveznosti. 
Skupnost otroškega varstva bo 
imela, kot je mogoče pričako-
vati, v letu 1974 1,638.000 din 
dohodkov in izdatkov. MaicKi v novi vzgojno varstveni ustanovi na Legnu 



PROGRAM DELA 
ZA LETO 1975: 

Do konca leta 1974 bo skup-
nost otroškega varstva organizi-
rana v skladu z določili nove 
ustave. 0 gospodarjenju s sred-
stvi bodo v letu 1975 odločali 
delavci v skupščini skupnosti 
otroškega varstva. Zaradi ži-
vahne investicijske dejavnosti v 

zadnjih letih bremenijo nove 
vzgojno varstvene zmogljivosti v 

precejšnji meri proračun skup-
nosti otroškega varstva. Te 

bo treba zagotoviti denar za kritje naslednjih V letu 1975 
obveznosti: 
anuitete za posojila ia prejšnjih let 
odplačilo posojil „Marlesu" za kreditiranje 
v letu 1974 
plačilo opreme za vrtca Podgorje in Legen 
plačilo računov za ureditev okolice 
pri novih vrtcih 
skupaj torej 

294.000 din, 

1,400.000 din, 
329.408 din, 

149.155 din 
2,172.563 din 

obveznosti je namreč treba kriti 
v kratkem času. 

Zaradi vseh teh obveznosti je 
predlagano, da naj bi v letu 
1975 podpisniki samo-
upravnega sporazuma prispevali 
za skupnost otroškega varstva 
0,51 % od bruto osebnih do-
hodkov. 

V prihodnje tudi v Slovenj Gradcu 
skupnost zdravstvenega varstva 

Iz delovnega programa samoupravne interesne skupnosti zdravstvenega varstva Slovenj Gradec za leto 1975 

Začasna skupnost zdravstvenega varstva in zavarovanja Ravne na' 
Koroškem daje v razpravo izhodišča in program dejavnosti zdrav-
stvenega varstva za leto 1975. Podatki veljajo za skupnOst kot ce-
loto, saj skupnost dozdaj ni vodila podatkov ločeno za posamezne 
občine v okviru skupnosti. 

V Začasni skupnosti zdrav-
stvenega varstva in zavarovanja 
Ravne na Koroškem so združe-
ni delovni ljudje in občani z 
območja občin Dravograd, 
Radlje ob Dravi, Ravne na Ko-
roškem, Slovenj Gradec in Ve-
lenje. Na območju skupnosti je 
bilo ob koncu septembra 
44.383 aktivnih zavarovancev, 
136 začasno nazaposlenih za-
varovancev, 10.072 upokojen-
cev, 2.877 kmetijskih zavarova-
ncev — n o s i l c e v zavarovanja ter 
54.454 družinskih članov aktiv-
nih zavarovancev, 134 družin-
skih članov začasno nezaposle-
nih zavarovancev, 7.180 družin-
skih članov upokojencev ter 

7.142 družinskih članov kmetij-
skih zavarovancev. Skupaj je 
bilo torej kar 126.378 zavarova-
nih oseb. 

Delovni ljudje uresničujejo 
samoupravne pravice v skupšči-
ni začasne skupnosti, ki je že 
sestavljena iz dveh 7boro'v, in 
sicer iz zbora uporabnikov in iz 
zbora izvajalcev, vendar še ne 
po. načelih delegatskega siste-
ma. Povezani pa so tudi v svetih 
zavarovancev občin, ki pa v pre-
teklem obdobju niso odigrali 
svoje vloge. 

Ob upoštevanju potreb izva-
janja zdravstvenega varstva bo 
treba v letu 1975 zagotoviti 
naslednja finančna sredstva: 

skupaj vsa sredstva 
sredstva po izločitvah 
od tega za zdravstveno varstvo 

Delež zdravstvenega varstva 
se v celotnem družbenem proiz-
vodu že od leta 1966 zmanjšu-
je. V letu 1974 je sicer izkazan 
porast udeležbe v družbenem 
proizvodu, vendar gre pri tem 
na račun prevzetih obveznosti 
družbeno političnih skupnosti, 
ki so bile prenesene na skup-
nost in zaradi solidarnega finan-
ciranja nekaterih nalog in inve-
sticij s področja zdravstva, ki so 
republiškega pomena. V ta 
namen bo skupnost v letu 1974 

' odvedla sredstva v višini 
0,464 % prispevne stopnje, to je 
8,727.000 din. Tudi za leto 
1975 so predvidena nadaljnja 
združevanja in sofinanciranja 
teh nalog. • 

Glede na pričakovani porast 
osebnih dohodkov v letu 1975 

1974 
din 
218.944.000 
180.145.000 
146.455.000 

1975 
din 
276.745.000 
228.246.000 
186.133.000 

indeks 
126,4 
126,7 
127,1 

in porast osnov iz drugih virov 
bi prispevne stopnje ostale 
bistveno nespremenjene. Zato 
tudi ni pričakovati posebne raz-
širitve zdravstvenega • varstva, 
razen tiste, ki jo opredeljujejo 
zdravstvene delovne organizaci-
je v svojih programih. 

DEJAVNOST ZDRAVSTVENIH 
DELOVNIH ORGANIZACIJ 

V LETU 1975 

Splošna bolnišnica Slovenj 
Gradec bo v prihodnjem letu 
izboljšala splošni standard bol-
nikov internega oddelka, ker bo 
konec leta dokončana druga 
faza obnove internega oddelka. 
S tem bo pridobljenih 34 bol-
niških postelj, v sodobno ureje-
nih bolniških prostorih. Uspo-

sobljeno bo dvigalo, s čimer bo 
olajšan promet med nadstropji 
tega oddelka. Pridobljeni bodo 
primerni prostori za radioizo-
topni laboratorij in prostori za 
endoskopske preiskave in 
endoskopske operacije vseh 
bolnišničnih oddelkov. Uveden 
bo sodobnejši način razdeljeva-
nja hrane bolnikov, in sicer po 
tako imenovanem „tablet siste-
mu". Dokončana bo rekon-
strukcija energetskega sistema 
bolnišnice z usposobitvijo nove 
kotlarne in njene opreme ter 
obnovite-v zastarele in dotrajane 
pralnice. 

V medicinskem pogledu se 
bo izboljšala rentgenska diagno-
stika, zlasti sečnih poti in oži-
lja. Večji poudarek bo na repa-
ratorni kirurgiji in kirurgiji oži-
lja. Ustvarjeni bodo boljši pogo-
ji za urološke operacije. Na no-
vo bodo vpeljane nekatere in-
strumentalne preiskave trebuš-
ne votline in meritve sposobno-
sti dihalnih potov. Izboljšala se 
bo intenzivna nega in terapija 
na otroškem oddelku ter razširil 
delokrog alergološke ambulan-
te. Z nabavo sodobne aparature 
bodo začeli v prihodnjem letu 
po, najsodobnejših načelih 
opravljale porodnice porod, 
novosti pa napovedujejo tudi 
pri kontroli nosečnosti. V labo-
ratorijski dejavnosti pa bo dan 
večji poudarek avtomatizaciji 
preiskav in razširitvi preiskoval-
nih možnosti z radioizotopi. 

Koroški zdravstveni dom 
Ravne na Koroškem bo v letu 
1975 ižvajal.osnovno zdravstve-
no varstvo prebivalstva v okviru 
srednjeročnega programa zdrav-
stvenega varstva do leta 1975, 
seveda z upoštevanjem specifič-
nosti koroške regije. Kurativno 
zdravstveno varstvo programira 
vsaj v takšnem obsegu, kot bo 
dosežen letos. Pri tem poudarja-
jo, da v letošnjem letu občutno 
prekoračujejo področje zdrav-

stvene zaščite žena, otrok in 
mladine, ker je bil dan prav tej 
dejavnosti poseben poudarek. 
Tudi diagnostično laboratorij-
ska dejavnost bo večja, kot so 
jo načrtovali, posebej še zaradi 
uvedbe novih preiskav, med 
katerimi velja omeniti zlasti še 
citološke preiskave, ki jih bodo 
v letu 1975 občutno povečali. 

Z naraščanjem starostne 
strukture in s tem v zvezi starej-
ših ljudi ter kroničnih bolnikov 
predvideva večji porast obsega 
dela splošnih služb in patronaž-
ne službe. Posebej si bodo pri-
zadevali za postopno uvajanje 
strokovne nege bolnikov na 
domu, kar naj bi v prihodnje 
omogočilo kontinuirano zdrav-
ljenje kroničnih bolnikov na 
domu. Naraščanje problema 
travmatizma bo vplivalo ni 
prizadevanje za izboljšanje orga-
nizacije urgentne medicine. 
Zato bo potrebno opremiti 
reševalne avtomobile z ustrez-
nejšimi medicinskimi aparati in 
pripomočki. Predvidena je tudi 
reorganizacija zdravniške dežur-
ne službe, ki bo z nakupom 
službenih avtomobilov, oprem-
ljenih z UKW napravami ter z 
drugimi pripomočki, hitreje in 
učinkoviteje nudila urgentno 
medicinsko pomoč. 

Preventivna dejavnost zdrav-
stvenega varstva žena, otrok in 
mladine ter patronažne babiške 
službe in higiensko epidemiolo-
ške službe bo, podobno kot v 
letu 1974, delovala po normati-
vih srednjeročnega programa 
zdravstvenega varstva prebival-
stva v SR Sloveniji od 1971 do 
1975. Na področju zobozdrav-
stvenega varstva bo v prihod-
njem letu dan poseben pouda-
rek predšolskim in šolskim 
otrokom v zvezi z ortodontsko 
dejavnostjo ter psihohigiensko 
dejavnostjo. 

Čeprav bi glede na obstoječe 
potrebe moral Koroški zdrav-
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stveni dom tudi na področju 
nekaterih specialističnih dejav-
nosti (nevropsihiatrije, okulisti-
ke, ginekologije in interne me-
dicine) načrtovati za leto 1975 
večji obseg dela, pa kadrovske 
in prostorske zmogljivosti 
zaenkrat tega še ne dovoljujejo. 
Enako velja za dejavnost pnev-
moftiziološke službe ter rent-
genske službe, higiensko epide-
miološke službe ter medicine 
dela, prometa in športa. Zato 
bo zdravstveni dom tudi v letu 
1975 nadaljeval s prizadevanji 
za uresničitev dogovorjenih 
investicijskih vlaganj v objekte. 
osnovne zdravstvene službe 
(med drugim tudi Mislinja in 
Slovenj Gradec) ter skrbel za 
pridobitev ustreznega števila 
novih zdravstvenih delavcev ter 
kontinuiranega izpopolnjevanja 
že zaposlenih zdravstvenih de-
lavcev. 

Na območju koroške regije 

I 'i.!" .„, 
Na internem oddelku Splošne bolnišnice Slovenj Gradec 

bodo delovne organizacije le-
karniške dejavnosti pristopile k 
tesnejšemu povezovanju in inte-
graciji lekarn koroškega ob-
močja. 
INVESTICIJE V ZDRAVSTVU 

Nerešene prostorske razmere 
zadnjih, let zavirajo nadaljnji 
razvoj zdravstvenega varstva v 
posameznih krajih. 7. razumeva-

njem delovnm ljudi, občanov, 
temeljnih organizacij združene-
ga dela in družbeno političnih 
skupnosti, so bila zadnja leta 
delno uresničena investicijska 
dela, med drugim predvsem v 
Splošni bolnišnici Slovenj Gra-
dec. Vendar pa je treba te 
objekte dokončno funkcional-
no usposobiti. Zraven tega pa 
obstojajo še potrebe in dogra-

ditvi zdravstvenih objektov 
zunanje zdravstvene službe, v 
občini Slovenj Gradec tako v 
Mislinji in v Slovenj Gradcu, ter 
dokončno dograditi interni 
oddelek Splošne bolnišnice 
Slovenj Gradec ter pričeti s 
pri prava.mi za obnovo otroškega 
oddelka. Investicijska dejavnost 
zahteva dolgoročne rešitve, 
zato j'i bilo že s samoupravnim 
sporazumom za leto 1974 
dogovorjeno, da se bodo v ta 
nanv;n v prihbdnjih petih letih 
zbirala sredstva v višini 1 % pri-
s p e l e stopnje. 

Na podlagi tega programa in 
izhodišč o ekonomski politiki 
se bo potrebno s samoupravnim 
sporazumom dogovoriti o izva-
jzrnju in financiranju zdravstve-
nega varstva v letu 1975 ter s 
t em zagotoviti zadovoljivo in 
učinkovito zdravstveno varstvo 
delovnim ljudem in občanom 
naše skupnosti. 

Številne naloge pred novo skupnostjo 
Iz programa dela samoupravne interesne skupnosti socialnega skrbstva Slovenj Gradec za leto 1975 

Socialno skrbstvo je, kot 
določa zakon o * socialnim 
skrbstvu, dejavnost posebnega 
družbenega pomena. Nova 
samoupravna skupnost socialne-
ga skrbstva bo skrbela za delov-
nega človeka, občana, otroka in 
družino kot celoto. 

Skupnost si bo po svojih 
samoupravnih organih in stro-
kovni službi prizadevala kadrov-
sko okrepiti službo tako, da bo 
ustrezala zahtevam v vseh ozi-
rih. Na področju varstva otrok 
in družine bo zlasti pomagala 
pri razvoju dodatnih zmogljivo-
sti za predšolsko in šolsko var-
stvo, pri organiziranem varstvu 
za dojenčke in pri razvoju po-
trebnih oblik in objektov za 
kulturno in družbeno delo mla-
dine. Pravočasno bo skušala 
odkrivati otroke z motnjami v 
telesnem in duševnem razvoju 
ter skrbela za njihovo pravoča-
sno šolanje in usposabljanje. 

Vplivala bo na č imprejšnjo iz-
gradnjo po t rebnih zmogljivosti so-
cialnih zavodov in posebnih šol, 
zlasti za težje umsko pr izadete otro-
ke.- Nudila bo materialno p o m o č 
staršem, ki oskrbujejo težje telesno 
ali duševno prizadetega o t roka . Po-
dprla bo prizadevanja, da se pove-
čan o t roški dodatek izplačuje brez 
premoženjskih omejitev. Za izboljša-
nje obravnave delikventnih o t rok in 
mladoletnih prestopnikov bo uvajala 
nove obl ike dela z o t rok i in mlado-
letniki. Razvila bo vse oblike sveto-
vanja in vodenja v okviru družine. 
Zavodskega varstva se bo posluževa-
la le v primeru, ko obravnave ni 
mogoče organizirati v lastni ali tuj i 
družini. Pri pomoč i odraslim dušev-
no in telesno prizadetim osebam j im 
bo zagotovila varne življenjske pogo-

je in povečala njihove sposobnosti , 
da se prilagodijo in vključijo v živ-
ljenjsko sredino. Zato bo podpirala 
vse oblike izvenzavodskega varstva, 
zlasti varstva v družini. Sodelovala 
bo pri enotn i akciji izgradnje regio-
nalnih delavnic za delo pod posebni-
mi pogoji. Podpirala bo ukrepe za 
razvoj invalidskih delavnic. Sodelo-
vala bo pri reševanju stanovanjskih 
vprašanj odraslih invalidov. Zagotav-
ljala bo eno tno , pravično in učinko-
vito dajanje denarnih pomoč i . Zago-
tovila bo po t rebna denarna sredstva 
in podprla prizadevanja za čimprej-
šnjo izgradnjo regionalnega zavoda 
za stare-in onemogle občane . 

Skupaj z zdravstveno službo, 
delovnimi organizacijami in 
drugimi strokovnimi službami 
bo delovala pri odkrivanju in 
zdravljenju alkoholikov. 

Skrbela bo za primerno de-
narno pomoč tistim osebam, ki 
jim predstavlja ta gomoč edini 
vir za preživljanje. Se naprej bo 
vodila akcijo pomoči starim in 
ostarelim občanom. Pri tem bo 
sodelovala z organizacijo Rde-
čega križa in s krajevnimi skup-
nostmi. Skupaj z zdravstveno 
službo pa bo skušala organizira-
ti nego in postrežbo na domu. 

Pri potrebnih sredstvih za in-
vesticije so upoštevane anuitete 
za posojilo za nov dom oskrbo-
vancev v Dravogradu, ki naj bi 
ga začeli graditi v letu 1975, 
prav tako pa tudi potrebna 
sredstva za obnovo in dogradi-
tev počitniškega doma v Fiesi. 

Med izdatki za leto 1975 pa 
niso predvidena vsakoletna 
sredstva za prisp^ke za starost-
no zavarovanje socialno ogrože-
nih kmetov (300.000 din) ter 

sredstva za prispevek skupnosti 
zdravstvenega zavarovanja kme-
tov (170.000 din), ker to niso 
čisto socialni nameni. 

Če se bo samoupravna inte-
resna skupnost socialnega 
skrbstva, kot vse druge samo-

upravne interesne skupnosti, fi-
nancirzJa iz bruto osebnih do-
hodko v delavcev bi potrebovali 
za dejavnost socialnega 
skrbstva, skupaj z investicijami, 
za 'ieto 1975 1,79% od bruto 
osebnih dohodkov. 

dejavnost 
osebni 
dohodki 
materialni 
stroški 
investicije -
anuitete 
10 % rezerva 
potrebno skupaj 

realizacija 1974 - plan predlog 
1973 realizacije 1975 
din din din 

2.098.340 2.474.655 3.039.340 

634.393 

70.000 

850.000 
459.373 

5.053.106 

indeks 
povečanja 
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Preberite tudi to! 
Podrobnejši 'programi dela in f inančni načrti posameznih samo-

upravnih in teresnih skupnosti ter nosilcev posameznih akcij in nalog 
so na vpogled pri strokovnih službah posameznih samoupravnih inte-
resnih skupnos t i , in sicer pri 

s t rokovni službi Temeljne izobraževalne skupnosti Slovenj Gradec, 
s t rokovn i službi Skupnosti otroškega varstva Slovenj Gradec, 

. s t r o k o v n i službi Skupnosti zdravstvenega varstva Slovenj Gradec, 
s t rokovn i službi Skupnosti socialnega skrbstva Slovenj Gradec, 
strokc/vni službi Temeljne kul turne skupnosti Slovenj Gredec, in 
s t rokovn i službi Temeljne telesno kul turne skupnosti Slovenj 

Gradec,. . 
Zas nove programov samoupravnih interesnih skupnosti s področja 

s k u p u e porabe za leto 1975 pa so bile objavljene v posebni prilogi 
dnev/nika „ D E L O " . 
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